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روزنامه صبح ایران

وزیر ارتباطات:

 فلج اقتصادی سخت تر از فلج اطفال نیست 

فرمانده نیروی هوافضای سپاه اعلام کرد

خنثی سازی تلاش دشمن 
برای خرابکاری در حوزه موشکی 

گام مجلس برای مبارزه با فساد

سوت زن ها حمایت خواهند شد؟

ورود سازمان بازرسی به موضوع گرانی گوشت 

سبحانی فر با انتقاد از افزایش قرعه کشی های تلویزیونی:

ستاره مربع ها جیب 
مردم را خالی می  کنند
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فرمانده نیروی هوافضای سپاه گفت: در حوزه موشکی، 
به دنبال خرابکاری در  اعلام کردند که  دشمنان اخیراً 
قطعات ارسالی به ایران هستند؛ البته دشمن تا به امروز 
نتوانسته که هیچ غلطی بکند؛ چون ما دشمنیِ دشمنان 
را جدی گرفتیم و مقاوم سازی های لازم را لحاظ کرده ایم.
نیروی  فرمانده  حاجی زاده«  »امیرعلی  سرتیپ  سردار 

هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی دیروز در چهارمین 
جشنواره علمی سلمان فارسی که در سالن همایش های 
شهید طهرانی مقدم سازمان پدافند غیرعامل برگزار شد، 
اظهار داشت: برای کاهش آسیب های ناشی از جنگ در 
تمامی کشور ها تاکنون اقدامات و تمهیداتی در نظر گرفته 

شده است که پدافند غیرعامل در اینجا ...

عضو کمیسیون صنایع مجلس با بیان اینکه گفت:رسانه ملی در تبلیغات خود منافع مردم را در نظر گیرد اما در 
حال حاضر با قرعه کشی های تلویزیونی از طریق مکانیزم کد دستوری USSD با استفاده از ستاره)*( مربع ها)#(، تنها 
جیب مردم خالی می شود.رمضانعلی سبحانی فر عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با انتقاد از 
قرعه کشی های تلویزیونی گفت:تبلیغات صدا و سیما در زمینه برگزاری مسابقات و قرعه کشی روی یک شرکت خاص 

واگذار شده است  و این شرکت تمامی تبلیغات برنامه های تلویزیونی را به دست گرفته و ...

صداوسیما در تبلیغات خود منافع مردم را در نظر گیرد

نماینده استان تهران در مجلس خبرگان رهبری با اشاره به بیانیه 
رهبر معظم انقلاب اسلامی درباره گام دوم انقلاب، گفت: در این گام 
باید کاستی های موجود در کشور رفع شود. گیرند، نگاه انقلابی و 
روحیه انقلابی و عمل جهادی را به کار بندند و ایران عزیز را الگوی 
کامل نظام پیشرفته  اسلامی بسازند.آیت الله سید هاشم بطحایی 
در این باره اظهار داشت: کشور ایران پیش از انقلاب از نظر سیاسی، 

اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و نظامی دچار عقب ماندگی بود...

 FATF وزیر خارجه کشورمان گفت: دوستان نگاه کنند و درباره
بر اساس واقعیات تصمیم بگیرند. محمد جواد ظریف درباره نظر 
وزارت خارجه و دولت درباره مهلت دوباره FATF به ایران اظهار 
کرد: دوستان نگاه کنند و بر اساس واقعیات تصمیم بگیرند، تا 
حالا می گفتند اتفاقی نمی افتد حالا دارند شرایط را می بینند. در 
عین حال هر تصمیمی هم بگیرند ما تبعیت می کنیم، اما بدانند 

)تصمیمات شان( چه آثاری دارد...

آیت الله سید هاشم بطحایی:

باید کاستی های کشور درگام 
دوم انقلاب رفع شود 

محمد جواد ظریف: 

درباره FATF بر اساس 
واقعیات تصمیم گیری شود
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

مرتضی مبلغ :

تفکر مقاومت محور آرایش بندی جدید منطقه است

گام دوم انقلاب معادلات جدیدی 
در منطقه رقم می زند

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت :تا پایان دی ماه، 364 هزار و 137 نفر بیمه شده سازمان 
هستند و بیشترین رشد در صندوق بیمه ایرانیان بوده است که از ۸ هزار بیمه شده ابتدای سال به 
22 هزار و 296 نفر رسیده است.محمدرضا فخاریان قمی ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب 
رسانه قم، با تبریک فرا رسیدن ولادت حضرت زهرا)س(، از همکاری بیمه سلامت قم با 650 مرکز 
درمانی خبر داد و گفت: نظارت مستمری بر این مراکز درمانی وجود دارد.وی تصریح کرد: همشهریان 
عزیز نیز می توانند از طریق تماس با سامانه 1666، مشکلات خود را در خصوص بیمه سلامت مطرح 
کنند و مدیران ارشد سازمان نیز روزهای دوشنبه پاسخگو هستند.مدیرکل بیمه سلامت قم در ادامه 
از تسویه مطالبات بخش دولتی و خصوصی مربوط به سال 1396 خبر داد و افزود: پیرو درخواست 

دولت و موافقت رهبر انقلاب، معادل ریالی 500 میلیون یورو در اختیار سازمان ...

فرمانده انتظامی استان قم  اولویت های پلیس این استان را در سال 9۸ تشریح کرد.سردار 
عبدالرضا آقاخانی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران، بیشترین جرم در فضای مجازی را مربوط 
به مسائل اقتصادی دانست و تاکید کرد: بحث پیشگیری و برخورد با متخلفان جرایم سایبری در 
سال 9۸ از مهمترین اولویت های پلیس قم محسوب می شود.وی همچنین، مقابله با سرقت در 
استان قم را از دیگر اولویت های پلیس در سال آینده برشمرد و گفت: اقدام های خوبی در مساله 
پیشگیری از سرقت در سال جاری انجام شده است و از ابتدای مهرماه امسال تا پایان بهمن ماه، 
مجموعه سرقت ها در این استان 20 درصد کاهش یافته است.وی از ساماندهی امور ترافیکی با اقدام 
های پلیسی و افزایش ایستگاه های پلیس راهور به عنوان یکی دیگر از اولویت های پلیس در سال 

9۸ یاد کرد و افزود: حضور پلیس در نقاطی که آمد و شد بیشتری است...

مدیرکل بیمه سلامت استان قم خبر داد

۳۶۴ هزار قمی زیر پوشش 
خدمات بیمه سلامت هستند

فرمانده انتظامی استان قم  تشریح کرد 

اولویت های پلیس  قم 
در سال آینده
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سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس، گفت: 
باتوجه به اینکه تامین نقدینگی یکی از اصلی ترین مولفه ها 
برای ادامه حیات خودروسازی و رفع مشکلات موجود 
در این صنعت است، خودروسازان ملزم به فروش اموال 

مازاد خود شدند. 
ولی الله ملکی، افزود: فروش اموال مازاد و ترخیص 
خودروهای رسوب شده در گمرک از راهکارهای لازم 
برای ساماندهی بازار خودرو است.سخنگوی کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در تشریح نشست 
امروز کمیسیون متبوعش، به حضور وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، معاونین وی، مدیران عامل ایران خودرو و سایپا و 
رییس سازمان حمایت از تولیدکننده و مصرف کننده در 
این جلسه اشاره کرد و گفت: در جلسه روزیکشنبه  وزیر 
صمت گزارشی درباره خودروسازی، مشکلات این حوزه 
و تعهدات خودروسازان و... ارائه داد.وی اظهار کرد: در 
مرحله نخست برای حل مشکل خودروسازی باید میزان 

تولیدات افزایش پیدا کند تا این خودروسازان بتوانند 
پاسخگوی تقاضای بازار باشند؛ اگرچه در مدت اخیر 
تولیدات ساپیا به 400 دستگاه و ایران خودرو به 800 
دستگاه در روز کاهش پیدا کرده بود اما در حال حاضر 
تولیدات شرکت های خودروسازی به 4 هزار دستگاه در 
روز رسیده است.نماینده مردم مشکین شهر در مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به راهکارهای وزارت صمت برای 
ساماندهی بازار خودرو، خاطرنشان کرد: تامین تسهیلات 
4 هزار میلیارد تومانی برای قطعه سازان با سود 18 درصد 
یکی از راهکارهایی است که می تواند تا حدودی تولید این 
شرکت ها را افزایش دهد؛ در واقع این اعتبار به منظور رونق 
تولید، به قطعه سازان پرداخت می شود اما خودروسازان 
متعهد بازپرداخت آن هستند. تاکنون 500 میلیارد تومان 
کرد:  تصریح  است.وی  پرداخت شده  قطعه سازان  به 
اگرچه براساس مصوبه وزارت صمت خودروهای موجود 
در گمرک باید ترخیص می شد اما اداره قوانین مجلس با 

آن مخالفت کرد؛ این اقدام بار روانی بسیاری به بازار منتقل 
کرد و بخشی از گرانی های ایجاد شده به دلیل رسوب 
خودرو در گمرک است.سخنگوی کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس با بیان اینکه باید تدبیری برای ترخیص 
خودروهای رسوب شده در گمرک اندیشیده شود، گفت: 
از یک سو این خودروها سرمایه ملی است و از سوی دیگر 
می تواند تا حدودی التهاب بازار را کاهش دهد.وی ادامه 
داد: برای ساماندهی بازار خودرو مقرر شد کمیته ای با 
مسئولیت اینجانب و حضور نمایندگانی از کمیسیون های 
مختلف، مسئولان وزارت صنایع و خودروسازان تشکیل 
شود. این کمیته موظف است با تشکیل جلسات متعدد 
مشکلات موجود را بررسی و نتایج را به سمع و نظر مردم 
رساند. وی اضافه کرد: براساس گفته وزیر صنعت، معدن 
و تجارت سرازیر شدن سیل سرمایه های مردم به سمت 
خودرو، ارز، سکه و... التهابات بسیاری به این بازارها تزریق 

کرده است.

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس: 

خودروسازان ملزم به فروش اموال مازاد خود شدند 

نایب رییس مجلس شورای اسلامی  گفت: امیدواریم با اتکا به نیروی جوانان ارائه 
هر گونه اطلاعات اشتباه را کاهش دهید و آنچه که بستر قانونی دارد را اجرایی کنید . 

مسعود پزشکیان در مراسم رونمایی از دو محصول نوین بانکی، بانک ملی به عناوین 
کارت هوشمند ملی و سامانه شکوه صکوک با تاکید بر نقش شفاف سازی اطلاعات گفت: 
اینگونه اقدامات در راستای شفاف سازی داده ها و اطلاعات است و اگر می خواهیم فرار 
مالیاتی، دزدی، قاچاق، رانت، ... از کشور رخت ببندد باید به سمت شفاف سازی اطلاعات 
حرکت کنیم در این صورت خود سیستم اجازه هیچ  گونه تخلفی را نخواهد داد.وی ادامه 
داد: متاسفانه در خلا این شفافیت ها برخی موسسات مالی پول مردم را می خورند و بعد ما 
باید دنبال آنها باشیم که این پول کجا رفته است به طوری که قوه قضائیه، مجلس، دولت 

و مردم به دنبال آن هستند. اگر وزارت دارایی از این سامانه ها در راستای اشفاف سازی 
اطلاعات استفاده کند هیچ حرکتی پنهان نخواهد ماند و تمام دارایی ها و سقف پرواز و 
توانایی هر فردی مشخص خواهد شد.نماینده مردم تبریز در مجلس خاطرنشان کرد: یکی 
از مشکلات اصلی کشور که همیشه مورد گلایه رهبری هم بوده است رانت، رشوه، فرار 
مالیاتی و دلالی است که در صورت استفاده از سامانه های شفاف ساز این اتفاقات کمتر 
مجال بروز خواهند یافت.پزشکیان افزود: امیدواریم با اتکا به نیروی جوانان ارائه هر گونه 
اطلاعات اشتباه را کاهش دهید و آنچه که بستر قانونی دارد را اجرایی کنید نباید فراموش 
کرد که در ابتدای انقلاب به دنبال آن بودیم که کسی پول مفت و یا دلالی نخورد بنابراین 

ما نباید در بستری جز راستی و درستی بازی کنیم.

مسعود پزشکیان :

نباید در بستری جز راستی و درستی بازی کنیم

روابط عمومی مخابرات منطقه قم
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به خود و به یکدیگر رحم کنیم 
	در	اینکه	دشمن،	دشمن	است	تردیدی	نیست.	ببینید	
نظریه	رسمی	کاخ	سفید	این	است:	"می	خواهیم	فشار	
اقتصادی	بر	ایران	به	سطحی	غیر	قابل	تحمل	برسد".بنده	
هم	مثل	شما	در	رسانه	ها	بارها	خوانده	ام	که	اصلاح	طلب	

می	گوید؛	فلان	اصولگرا	مقصر	است!	و	یا	اصولگرا	می	گوید؛	فلان	اصلاح	طلب	مقصر	
ماجراست!این	بحث	و	جدال؛	اگر	هم	بجا	باشد	ولی	مفید	نیست.خارج	از	بررسی	های	
کارشناسانه	اقتصادی	و	جستجوی	راه	حل	موثر	،	آنچه	که	برای	دولت	و	شهروندان	مفید	
است،	پاسخ	درست	به	این	پرسش	است	که؛	ما	چه	باید	بکنیم؟بنگرید؛	مشابه	و	بلکه	بدتر	
از	شرائط	امروز	ما	را	خدا	در	قرآن	در	سوره	"بلد"	به	تصویر	کشیده	و	سختی	های	شدید	
و	طاقت	فرسای	اقتصادی	آن	روز	را	ترسیم	کرده	و	از	آن	به	"عقبه"	یعنی	"گردنه"	نام	
برده،	و	نهایتاً	در	پایان	سوره	دستور	به	دو	چیز	داده	که	همان	دو	چیز	می	تواند	در	شرایط	
بحرانی	و	جنگی	امروز	ما	تاثیر	بسزائی	داشته	باشد:اول؛	توصیه	یکدیگر	به	"خویشتن	داری	
وثُبات	قدم"	نموده	که	کمترین	نتیجه	اش	"امیدوارانه	سخن	گفتن"	است.آیا	رسانه	ها	و	
شخصیت	های	کشور	این	دستور	قرآنی	را	رعایت	می	کنند	و	یا	بخاطر	قلع	وقمع	کردن	
رقیب،	از	کاه،	کوه	ساخته	و	تحویل	می	دهند؟	قبول	کنیم	در	این	بخش،	صاحبان	سخن	
و	تصمیم؛	چنان	نبوده	اند!دوم؛	توصیه	به	"رحم	داشتن"	نسبت	به	یکدیگر	است.در	قرآن	
بْرِ	وَ	تَواصَوْا	باِلْمَرْحَمَةِ.	واژه	"مرحمه"	مصدر	میمی	از	کلمه	"رحمت"	 آمده؛تَواصَوْا	باِلصَّ
است	و	به	معنای	"رحم	کردن	به	یکدیگر"	است؛	که	صاحب	تفسیر	مجمع	البیان	از	
این	معنا	تعبیر	کرده	به؛	"فرحموا	الناس	کلهم".پس	در	رحم	کردن،		"رحم	به	یکدیگر"	
ملاک	است	نه	فقط	رحم	به	فقراء	داشتن	ملاک	باشد	که	فخر	رازی	در	تفسیرش	گفته.
آیا	در	این	ماه	ها	که	شرائط	اقتصادی	به	هم	پیچیده،	ما	مردم	یعنی	آن	تولید	کننده	و	یا	
آن	پخش	کننده	و	یا	آن	وارد	کننده	و	یا	آن	کاسب	جزء	سر	کوچه،	"به	هم	رحم"	کرده	
ایم؟!اگر	رحمی	بود	که	فروشندگان	از	مشتری،	منصفانه	پول	می	گرفتند	و	به	سود	متعارف	
و	قیمت	خرید	قانع	بودند.واقعا؛	آیا	مشتریان	به	اندازه	نیاز	می	خرند؟	آیا	فروش	خودرو	به	
این	انبوهی	،	آن	هم	در	عرض	۴۵	دقیقه!		معقول	و	مقبول	است؟کلام	قرآن،	یک	کلمه	

است؛	"به	خود	رحم	کنیم..."

مردم از مسؤولان 
چه انتظاری دارند؟

با	خود	فکر	می	کردم،	مردم	از	مسؤولان	چه	انتظاری	
دارند؟	به	نتیجه	ساده	ای	رسیدم؛	یک	زندگی	عادی.	واقعا،	
جامعه	ایرانی	به	جز	یک	زندگی	بدون	دغدغه	چه	انتظار	

دیگری	می	تواند	داشته	باشد.الان	در	آخرین	روزهای	سال	نود	و	هفت	خورشیدی،	زندگی	
مردم	عادی	نیست.	وقتی	شما	نمی	توانید	برای	فردا	صبح	خود	برنامه	ریزی	کنید،	یعنی	
یک	جای	کار	می	لنگد.شما	تصمیم	می	گیرید،	ماشین	بخرید.	منظور	از	ماشین،	بنز،	تویوتا،	
لندکروز	و	امثالهم	نیست،	پراید،	تیبا	یا	حداکثر	یکی	از	این	ماشین	های	چینی.	۴0	میلیون	
کنار	گذاشته	اید	و	با	لبخندی	به	لب	به	بازار	می	روید	که	ماشین	بخرید.	قیمت		ها	را	هم	
چک	کرده	اید.	صبح	که	بیدار	می	شوید،	برای	آخرین	بار	به	سراغ	قیمت	ها	می	روید	و	
می	بیند	پراید	شده	است	۴۵	میلیون،	تیبا	شده	است	حدود	60	میلیون	و	....پدری،	پولی	
کنار	گذاشته	است	که	برای	دخترش	جهیزیه	بخرد.	او	حدود	یک	هفته	به	بازار	رفته	و	
قیمت	ها	را	پرسیده	بود	اما	ناگهان	در	وقت	خرید،	با	دو	برابر	شدن	قیمت	ها	روبرو	شد.این	ها	
مثال	های	کوچکی	است	از	وضعیت	غیرعادی	جامعه.واقعا	برنامه	ریزی	در	ایران	تبدیل	به	
واژه	ای	بی	معنا	شده	است.	شرایط	به	گونه	ای		است	که	برای	بعدازظهر	امروز	هم	نمی	شود	
برنامه	ریزی	کرد	چه	برسد،	به	فردا،	ماه	و	سال	بعد!	کاش	یکی	از	آقایان	و	خانم	های	مسؤول	
در	میان	تمام	سخنرانی	های	پر	شور	خود،	در	مورد	شیوه	برنامه	ریزی	در	ایران	صحبت	
می	کردند.	کاش	به	جوانان	می	گفتند	چگونه	برای	خود	برنامه	ریزی	کنند.	فکر	می	کنم،	
بزرگ	ترین	شرکت	های	برنامه	ریز	جهان	با	شرایط	امروز	ایران،	هنگ	می	کنند	چه	برسد	به	
مردمانی	که	هیچگاه	برنامه	ریزی	را	خوب	یاد	نگرفته	اند.	هیچگاه	در	سیستم	آموزشی	کشور	
به	دانش	آموزان	و	دانشجویان	گفته	نشده	است	که	چگونه	برای	زندگی	خود	برنامه	بریزند	
و	آینده	خود	را	بسازند.ما	ایرانی	ها	با	آینده	غریبه	هستیم	و	شرایط	فعلی	کشور	هم	کمک	
بسیاری	به	این	مسئله	کرده	است.واقعا	مردم	از	مسؤولان	انظارات	عجیب	و	غریب	ندارند.	
آنها	از	دولت،	مجلس	ودیگر	نهادها	نمی	خواهند	که	فیل	هوا	کنند.	آنها	فقط	یک	شرایط	
عادی	می	خواهند.شرایط	عادی	هم	چیز	عجیب	و	غریبی	نیست.	همین	که	مردم	نگران	
ارزش	پول	خود	نباشند.	همین	که	نگران	خرید	گوشت	نباشند.	همین	که	حریص	خرید	
خودرو	نباشند،	بس	است.مردم	آنقدر	نگران	زندگی	خود	هستند،	که		لذتی	از	این	روزها	
نمی	برند.	همه	به	فکر	پول	در	آوردن	هستند	تا	بتوانند	کمی	شرایط	خود	را	بهتر	کنند.	کار	
کردن	در	دو	شیفت	برای	تامین	مخارج	روزانه	را	نمی	شود	زندگی	کردن	نامید.شاید	همین	
سبک	زندگی	باعث	شده	است	که	فضای	مجازی	تبدیل	به	جایی	شود	که	مردم	هم	در	
آنجا	تفریح	می	کنند	و	هم	در	آنجا	عقده	های	خود	را	خالی	می	کنند	چون	در	دنیای	واقعی	

وقت	ندارند	و	مشغول	کار	هستند،	برای	یک	لقمه	نان	ساده.

جانشین فرمانده کل سپاه:

هیچ امتیازی به دشمن نمی دهیم 
جانشین	فرمانده	کل	سپاه	با	تاکید	بر	اینکه	فقط	با	مقاومت	و	ایستادگی	می	توان	دشمن	
را	ناامید	کرد	،	گفت:دشمن	هرگاه	در	ما	اراده	ببیند	سست	می	شود،	خانه	دشمنان	ما	

عنکبوتی	و	بسیار	سست	است.
سردار	سرتپ	پاسدار	حسین	سلامی	صبح	دیروز	در	گردهمایی	بزرگ	رزمندگان	و	
آزادگان	دوران	دفاع	مقدس	که	در	مصلای	بزرگ	امام	علی)ع(	شهر	کرمان	برگزار		شد	
با	تبریک	ولادت	حضرت	زهرا)ع(	اظهار	داشت:	حضرت	زهرا)ع(	بهترین	هدیه	الهی	بود	
و	خداوند	آن	حضرت	را	خیر	کثیر	نامید.وی	با	اشاره	به	اینکه	"ما	در	سختی	ها	رشد	پیدا	
کردیم	و	می	دانیم	آسایش	از	سختی	ها	آغاز	می	شود"	گفت:	ما	ظرفیت	خود	را	در	جنگ	
شناختیم	و	وقتی	از	مقاومت	حرف	می	زنیم	می	دانیم	دشمنان	ما	به	ناتوانی	و	زوال	رسیدند	
و	ملت	ایران	در	اوج	اقتدار	و	عزت	نسبت	به	هر	زمان	دیگر	هستند.جانشین	فرمانده	کل	
سپاه	با	تأکید	به	اینکه	"ما	امروز	تا	آینده	ای	که	به	پیروزی	نهایی	برسیم	در	مقابل	دشمن	
خواهیم	ایستاد"	یادآور	شد:	چهل	سال	انقلاب	به	ما	نشان	داد	که	با	مقاومت،	زودتر	و	با	
هزینه	کمتر	می	توان	موفقیت	کسب	کرد	پس	اگر	می	خواهید	در	میدان	دشمن	بازی	
نکنید	از	هیچ	چیز	نترسید	چرا	که	خداوند	با	ما	است	و	خلف	وعده	نمی	کند	و	وعده	الهی	
پیروزی	اسلام	است.وی	ادامه	داد:	مقاومت	ما	را	به	نتیجه	می	رساند	و	در	مقاومت	هیچ	
امتیازی	به	دشمن	نمی	دهیم.سلامی	با	ابراز	اینکه	"ما	جنگیده	ایم	که	فرهنگ	مقاومت	را	
بالا	ببریم	،	تصریح	کرد:	در	هر	میدانی	باید	پاسخ	دشمن	را	در	میدان	داد	و	در	میدان	اقتصاد	
هم	باید	جواب	دشمن	را	در	میدان	داد.وی	با	تأکید	به	اینکه	"ما	جنگ	اقتصادی	را	هم	با	
تدابیر	نورانی	مقام	معظم	رهبری)	مد	ظله(پشت	سر	خواهیم	گذاشت	و	به	فضل	الهی	در	
میدان	اقتصاد	مقاومتی	پاسخ	دشمن	را	خواهیم	داد"	گفت:	به	دشمن	نشان	می	دهیم	که	
از	هر	مسیری	که	به	سمت	ملت	ایران	بیاید	شکست	می	خورد.وی	با	تصریح	اینکه	"سیطره	
سیاسی	دشمن	از	سرزمین	های	اسلامی	جمع	خواهد	شد	و	او	را	محو	خواهیم	کرد"	گفت:	
ما	از	مشکلات	عبور	می	کنیم	چرا	که	ملت	ما	بزرگتر	از	مشکلات	است	و	ایران	امروز	دیگر	
ایران	چهل	سال	پیش	نیست	و	یک	ایران	مقتدر	برای	شکست	دادن	و	پیروز	شدن	در	

مقابل	دشمنان	اسلام	است.

دادستان کل کشور: 

کلاهبرداری رایانه ای 
300 درصد افزایش یافته است 

دادستان	کل	کشور	گفت:	بر	اساس	آمار	در	10	ماه	اخیر	جرایمی	که	بستر	آنها	فضای	
مجازی	است	و	جرایم	رایانه	ای	محسوب	می	شوند،	1۴0	درصد	افزایش	داشته	است	و	
کلاهبرداری	های	رایانه	ای	با	۳00	درصد	رشد	بیشترین	جرم	یارانه	ای	را	در	کشور	رقم	

می	زند.	
حجت	الاسلام	و	المسلمین	محمدجعفر	منتظری	روز	یکشنبه	در	همایش	ملی	
»پلیس،	عدالت	ترمیمی	و	پیشگیری	از	جرم«	در	دانشکده	علوم	و	فنون	انتظامی	دانشگاه	
علوم	انتظامی	امین،	با	طرح	این	سوال	که	چه	کسی	مسئول	رشد	این	جرایم	است،	افزود:	
یکی	از	حرف	ها	و	گلایه	های	ما	به	مسئولان	فرهنگی	و	کسانی	که	امروز	سردمدار	مدیریت	
فضای	مجازی	هستند،	همین	است	که	چرا	در	جامعه	اسلامی	باید	فضای	مجازی	ما	رها	
باشد	تا	ما	شاهد	این	همه	جرم	و	این	همه	گناه	در	جامعه	باشیم.دادستان	کل	کشور	تاکید	
کرد:	سخن	من	خطاب	به	کسانی	است	که	می	توانند	این	فضا	را	از	آلودگی	ها	پاک	نگه	
دارند.منتظری	با	اشاره	به	تاثیر	گناه	و	جرم	در	جامعه	گفت:	جرم	و	گناه،	نادیده	گرفتن	
قانون	و	مقرراتی	است	که	اندیشمندان	برای	اداره	یک	جامعه	پیشرو،	در	قالب	قانون	و	
مقررات	تصویب	و	ابلاغ	می	کنند	و	خط	قرمزی	است	که	خدا	برای	بشر	قرار	داده	است.	
نادیده	گرفتن	قانون	و	شکستن	حریم	قانون	در	جامعه	همان	جرم،	گناه	و	تخلف	است	و	

شکستن	حریم	ها	و	خطوط	قرمز	آثار	و	تبعات	تکوینی	دارد.
امور	کشور	گفت:	کشور	ما	 از	 از	مدیریت	برخی	 انتقاد	 با	 دادستان	کل	کشور	
توانمندی	های	انسانی،	طبیعی،	جغرافیایی	و	سایر	ظرفیت	ها	که	لازمه	پیشرفت	کشور	
است،	کم	ندارد؛	اما	چرا	شاهد	برخی	از	آسیب	ها	و	نابسامانی	ها	هستیم.	علت	آن	این	است	
که	از	مسیری	که	خداوند	برای	ما	تعیین	کرده	و	لازمه	حکومت	اسلامی	است	گاهی	اوقات	
لغزش	می	کنیم.	اینجاست	که	وظیفه	قوه	قضاییه	و	نیروی	انتظامی	بسیار	سنگین	است.

فرمانده نیروی هوافضای سپاه اعلام کرد

خنثی سازی تلاش دشمن 
برای خرابکاری در حوزه موشکی 

فرمانده	نیروی	هوافضای	سپاه	گفت:	در	حوزه	موشکی،	دشمنان	اخیراً	اعلام	کردند	که	
به	دنبال	خرابکاری	در	قطعات	ارسالی	به	ایران	هستند؛	البته	دشمن	تا	به	امروز	نتوانسته	
که	هیچ	غلطی	بکند؛	چون	ما	دشمنیِ	دشمنان	را	جدی	گرفتیم	و	مقاوم	سازی	های	لازم	

را	لحاظ	کرده	ایم.
سردار	سرتیپ	»امیرعلی	حاجی	زاده«	فرمانده	نیروی	هوافضای	سپاه	پاسداران	انقلاب	
اسلامی	دیروز	در	چهارمین	جشنواره	علمی	سلمان	فارسی	که	در	سالن	همایش	های	
شهید	طهرانی	مقدم	سازمان	پدافند	غیرعامل	برگزار	شد،	اظهار	داشت:	برای	کاهش	
آسیب	های	ناشی	از	جنگ	در	تمامی	کشور	ها	تاکنون	اقدامات	و	تمهیداتی	در	نظر	گرفته	
شده	است	که	پدافند	غیرعامل	در	اینجا	موضوعیت	پیدا	می	کند.وی	افزود:	در	کشور	
خودمان	هم	برای	نخستین	بار	در	سال	6۳	برای	نگهداری	مهمات،	کار	در	این	حوزه	
آغاز	شد	و	تا	به	امروز	که	۳۴	سال	از	آن	می	گذرد،	این	کار	همچنان	ادامه	دارد	و	متوقف	
نشده	است.فرمانده	نیروی	هوافضای	سپاه	ادامه	داد:	برای	نگهداری	موشک	ها،	ایجاد	انبارها،	
ایجاد	پایگاه	ها	و	سیلو	های	پرتاب	و	کارخانجات	تولید	موشک	زیرزمینی	تاکنون	کارهایی	
در	حوزه	نظامی		انجام	شده	است	و	در	سطح	نیرو	های	مسلح	این	روند	ادامه	دارد.سردار	
حاجی	زاده	گفت:	این	نوع	ایمن	سازی	دفاع	غیر	عامل	برای	حفظ	تسلیحات	و	تجهیزات	در	
حوزه	پدافند	غیرعامل	است	که	برای	مقابله	با	تهدیدات	احتمالی	انجام	می	شود.وی	با	تأکید	
بر	اینکه	تهدیدات	غیرنظامی	امروز	چندین	برابر	تهدیدات	نظامی	است،	افزود:	لذا	هر	جایی	
که	احتمال	آسیب	پذیری	بدهیم	و	دشمن	بتواند	از	آن	ناحیه	تهدید	کند،	قطعا	آن	حوزه	
تهدیدی	دشمن	محسوب	می	شود	و	ما	باید	مقاوم	سازی		های	لازم	را	در	آنجا	انجام	دهیم.
فرمانده	نیروی	هوافضای	سپاه	تصریح	کرد:	امروز	ما	عمدتا	در	حوزه	غیرنظامی	

آسیب	پذیرتر	هستیم	و	عمده	آسیب	ها	از	همین	بخش	است.
* نفوذ به سیستم پهپاد های آمریکایی،پاسخ به گستاخی آنها 

	سردار	حاجی	زاده	با	بیان	اینکه	دشمن	هیچ	گاه	دست	از	دشمنی	و	ضربه	زدن	
برنمی	دارد،	گفت:	یکی	از	حوزه	های	تهدید	غیرنظامی	امروز	عرصه	اقتصاد	است	که	
دشمن	در	این	رابطه	۲	موضوع	جلوگیری	از	فروش	نفت	و	مسدودسازی	تبادلات	بانکی	
را	مورد	توجه	قرار	داده	است.سردار	حاجی	زاده	در	خصوص	نفوذ	به	سیستم	تصویربرداری	
پهپاد	های	آمریکایی	و	استفاده	از	این	داده	ها	برای	نابودی	داعش	در	عراق	گفت:	بیان	این	
موضوع	به	دلیل	گستاخی	آمریکایی	هاست	که	عنوان	کردند	در	حوزه	صنایع	موشکی	ایران،	
قطعات	معیوب	به	ایران	ارسال	شده	است.فرمانده	نیروی	هوافضای	سپاه	افزود:	از	این	رو	ما	
نیز	عنوان	می	کنیم	که	این	کار	را	کردیم	تا	به	آن	ها	بگوییم	نه	تنها	نتوانستید	به	اهداف	خود	

برسید،	بلکه	ما	به	سیستم	های	شما	نفوذ	پیدا	کرده	ایم.

سبحانی فر با انتقاد از افزایش قرعه کشی های تلویزیونی:

ستاره مربع ها جیب مردم را خالی می  کنند
عضو	کمیسیون	صنایع	مجلس	با	بیان	اینکه	گفت:رسانه	ملی	در	تبلیغات	خود	منافع	
مردم	را	در	نظر	گیرد	اما	در	حال	حاضر	با	قرعه	کشی	های	تلویزیونی	از	طریق	مکانیزم	
کد	دستوری	USSD	با	استفاده	از	ستاره)*(	مربع	ها)#(،	تنها	جیب	مردم	خالی	می	شود.

رمضانعلی	سبحانی	فر	،	با	انتقاد	از	قرعه	کشی	های	تلویزیونی	گفت:تبلیغات	صدا	و	سیما	
در	زمینه	برگزاری	مسابقات	و	قرعه	کشی	روی	یک	شرکت	خاص	واگذار	شده	است		و	
این	شرکت	تمامی	تبلیغات	برنامه	های	تلویزیونی	را	به	دست	گرفته	و	آگهی	ها	در	رسانه	
ملی	انحصاری	شده	است.	نماینده	مردم	سبزوار،	جغتای،	جوین،	خوشاب	در	مجلس	
شورای	اسلامی	با	بیان	اینکه	تبلیغات	صدا	و	سیما	بیش	از	اندازه	شده،	افزود:حرکت	
سازمان	یافته	ای	در	بخش	تبلیغات	این	سازمان	شکل	گرفته	که	همانند	و	شبیه	بخت	
آزمایی	های	قدیم	در	تلویزیون	اجرا	می	شود	و	این	عملکرد	برای	سازمان	صدا	و	سیما	

مناسب	نیست.		
	وی	اظهار	کرد:	صدا	و	سیما	رسانه	ملی	است	و	باید	در	تبلیغات	خود	منافع	مردم	را	
نیز	در	نظر	گیرد	در	حال	حاضر	و	در	شرایط	نابسامان	کنونی	اقتصاد،	با	قرعه	کشی	های	
تلویزیونی	از	طریق	مکانیزم	کد	دستوری	USSD	با	استفاده	از	ستاره)*(	مربع	ها)#(،		
تنها	جیب	مردم	خالی	می	شود.این	نماینده	مردم	در	مجلس	دهم	با	بیان	اینکه	باید	بر	
قرعه	کشی	های	تلویزیونی	نظارت	دقیق	صورت	گیرد،	خاطرنشان	کرد:	صدا	و	سیما	باید	از	
شیوه	های	علمی	و	به	روز	دنیا،	برای	تبلیغات	استفاده	کند	و	با	نظارت	دقیق،	به	قرعه	کشی	ها	
سامان	دهد.سبحانی	فر	با	بیان	اینکه	شیوه	ی	تبلیغات	در	رسانه	ملی	نیازمند	تغییر	است،	
ادامه	داد:	صدا	و	سیما	نباید	تمام	برنامه	های	خود	را	در	قرعه	کشی	های	تلویزیونی	متمرکز	
کند	و	این	روند	را	در	تمام	برنامه	های	آموزشی،	اخلاقی،	فرهنگی،	خانوادگی	و	ورزشی	
به	کار	برد؛	تکرار	عبارت	ستاره	مربع	ها	مردم	را	خسته	کرده	است.وی	خاطرنشان	کرد:	
اپراتورها	دم	از	هزینه	های	بالا	می	زنند	و	افزایش	هزینه	ها	را	عامل	گرانی	بسته	های	اینترنتی	
می	دانند	در	حالیکه	اگر	اپراتورها	از	تبلیغات	در	صداوسیما	صرف	نظر	کنند	می	توانند	
بسیاری	از	هزینه	ها	را	کنترل	کنند.	عضو	کمیسیون	صنایع	و	معادن	مجلس	شورای	
اسلامی	یادآور	شد:	اپراتورهای	همراه	نیازی	به	تبلیغات	متعدد	در	رسانه	ملی	ندارد	و	در	
صورتی	که	خدمات	مناسب	ارائه	دهند	مردم	به	سوی	این	اپراتورها	جذب	می	شوند.	بهتر	
است	اپراتورها	به	جای	هزینه	های	هنگفتی	که	صرف	تبلیغات	در	صدا	و	سیما	می	کنند	
از	این	اعتبارات	برای	استفاده	از	تکنولوژی	های	به	روز	دنیا	بهره	ببرند	تا	با	کاهش	هزینه	ها،	

بسته	های	اینترنتی	ارزان	قیمتی	را	برای	مردم	فراهم	و	در	اختیار	آنها	قرار	دهند.

 سید عباس عراقچی:

برای عبور از تحریم ها FATF تصویب شود
سخنگوی	فراکسیون	مستقلین	ولایی	مجلس	گفت	:	سید	عباس	عراقچی	معاون	
سیاسی	وزیر	امور	خارجه	در	نشست	این	فراکسیون	گفته	است	برای	عبور	از	تحریم	ها	و	

فشارهای	موجود	بهتر	است	لوایح	مرتبط	با	FATF	تصویب	شود.
مهرداد	لاهوتی	روز	یکشنبه	در	جمع	خبرنگاران	با	اشاره	به	حضور	عباس	عراقچی	
معاون	سیاسی	وزیر	امور	خارجه	در	جلسه	امروز	فراکسیون	مستقلین	ولایی	مجلس	گفت:	
عراقچی	در	این	جلسه	توضیحاتی	درباره	اجلاس	ورشو	مطرح	کرد	و	گفت	آمریکایی	ها	
دنبال	آن	بودند	که	بتوانند	اجماعی	علیه	ایران	به	وجود	آورند	اما	حدود	79	کشور	در	این	
اجلاس	حضور	یافتند	و	سطح	مقامات	شرکت	کننده	در	این	اجلاس	هم	پایین	بود،	فقط	
۲۳	کشور	در	حد	وزیر	بودند	و	مابقی	در	حد	سفرای	کشور	به	این	اجلاس	آمدند.وی	افزود:	
عراقچی	بیان	کرد	که	پیش	از	این	آمریکایی	ها	در	دعوت	نامه	خود	مطرح	کرده	بودند	که	
قرار	است	موضوع	ایران	در	این	اجلاس	بررسی	شود	اما	احتمال	دادند	که	کشورهای	دیگر	
از	این	موضوع	استقبال	نکنند	و	در	نتیجه	عنوان	نشست	را	تغییر	دادند	و	گفتند	که	قرار	
است	در	مورد	کل	خاورمیانه	بحث	شود.وی	گفت:	عراقچی	اظهار	داشت	که	با	وجود	این	
که	عنوان	نشست	تغییر	یافت	باز	هم	کشورها	با	آمریکا	مخالفت	کردند	از	این	رو	نتیجه	
این	اجلاس	منتج	به	شکست	آمریکا	شد	و	آنان	حتی	نتوانستند	بیانیه	مد	نظرشان	را	از	
	FATF	ماهه	چهار	فرصت	درباره	جلسه	ادامه	در	افزود:	کنند.لاهوتی	خارج	اجلاس	این
به	ایران	مباحثی	مطرح	شد،	با	توجه	به	فشارهای	سختی	که	آمریکایی	ها	به	شرکت	های	
اقتصادی	برای	افزایش	تحریم	ها	به	ایران	می	آورند،	تاکید	عراقچی	این	بود	که	برای	عبور	

از	این	تحریم	ها	و	فشارهای	موجود	لوایح	مرتبط	با	FATF	تصویب	شود.

حسین کمالی:

پارلمان اصلاحات، به نفع جریان اصلاحات است
رئیس	دوره	ای	خانه	احزاب	ایران	معتقد	است	پارلمان	اصلاحات	نیاز	به	تأیید	کسی	

ندارد	و	زمینه	ای	برای	گفت	وگو	بین	هواداران	اصلاحات	فراهم	می	کنند.
حسین	کمالی،	دبیرکل	حزب	اسلامی	کار	در	گفت	و	گو	با	ایرناپلاس	گفت:	پارلمان	
اصلاحات	زمینه	ای	برای	مطرح	شدن	نظرات	مختلف	و	ارزیابی	آن	هاست	و	اجماع	نظر	
اصلاح	طلبان	را	به	دنبال	دارد	و	از	این	جهت	گزینه	مثبتی	محسوب	می	شود.	او	تصریح	
کرد:	پارلمان	اصلاحات	از	این	لحاظ	که	اصلاح	طلبان	جایی	را	برای	گفت	وگوی	ملی	ایجاد	
می	کنند،	به	نفع	جریان	اصلاحات	است	و	باعث	انتخاب	یک	ساز	و	کار	مشترک	میان	
ریاست	جمهوری،	خبرگان،	مجلس	و	بخش	های	مختلف	خواهد	شد	که	حفظ	منافع	ملی	
و	حفظ	وحدت	را	درپی	دارد.	کمالی	در	واکنش	به	ادعای	عملی	نبودن	تحقق	این	پارلمان	
افزود:	پارلمان	اصلاحات	صد	درصد	عملی	است	و	اگر	عملی	نشود	به	دلیل	این	است	که	

اجازه	داده	نشده،	نه	اینکه	عملی	نباشد.

وزیر ارتباطات:

 فلج اقتصادی سخت تر از فلج اطفال نیست 
	وزیر	ارتباطات	گفت	:	فلج	اقتصادی	سخت	تر	از	فلج	اطفال	نیست	و	همان	طور	که	به	
همت	بسیج	این	بیماری	در	کشور	ریشه	کن	شد	امروز	هم	می	توانیم	برای	بهبود	شرایط	

اقتصادی	ظرفیت	بسیج	را	فعال	و	فلج	اقتصادی	را	هم	ریشه	کن	کنیم.
محمدجواد	آذری	جهرمی	در	دومین	جشنواره	و	نمایشگاه	تخصصی	بسیج	مهندسین	
صنعتی	کشور	ذیل	عنوان	»سرآمدان	فناوری	و	صنعت«	اظهارداشت	:	امروز	هم	مهم	ترین	
جهاد	در	کشور	جهاد	ایجاد	رونق	اقتصادی	و	بهبود	وضعیت	معیشتی	مردم	است	که	
اشتغال	زایی	یکی	از	راهکارها	دراین	ارتباط	است.وزیر	ارتباطات	بابیان	اینکه	اطلاع	داریم	
طی	یک	سال	گذشته	مجموعه	بسیج	در	حوزه	فضای	مجازی	کارهای	خوبی	انجام		داده	
است	گفت:	بهتر	است	این	اقدامات	از	طریق	هم	افزایی	با	مجموعه	دولت	انجام	گیرد.	البته	
سردار	غیب	پرور	در	این	رابطه	اعلام	آمادگی	هم	کرده	اند	و	ما	هم	به	عنوان	وزارت	ارتباطات	

و	فناوری	اطلاعات	اعلام	می	کنیم	آماده	همکاری	با	بسیج	هستیم.

وزیر	خارجه	کشورمان	گفت:	دوستان	
اساس	 بر	 	FATF درباره	 و	 کنند	 نگاه	

واقعیات	تصمیم	بگیرند.	
محمد	جواد	ظریف	درباره	نظر	وزارت	
دوباره	 مهلت	 درباره	 دولت	 و	 خارجه	
FATF	به	ایران	اظهار	کرد:	دوستان	نگاه	
کنند	و	بر	اساس	واقعیات	تصمیم	بگیرند،	
تا	حالا	می	گفتند	اتفاقی	نمی	افتد	حالا	
دارند	شرایط	را	می	بینند.	در	عین	حال	هر	
تصمیمی	هم	بگیرند	ما	تبعیت	می	کنیم،	
اما	بدانند	)تصمیمات	شان(	چه	آثاری	دارد.
	FATF	نظر	به	اینکه	به	پاسخ	در	وی
تهدید	کرده	مهلت	آخر	است	که	به	ایران	
دو	 یا	هرچی.	 تهدید	 داده	شده؟	گفت:	
سالی	که	ما	توافق	کرده	بودیم	تمام	شده	
است.	الان	هم	آنها	یک	چیزی	گفتند،	ما	
به	حرف	آنها	کاری	نداریم،	ما	به	ارتباطات	

کشور	خودمان	کار	داریم.
به  وابسته  کرده ایم  انتخاب   *

دیگران نباشیم
همایش	 در	 ظریف	 جواد	 محمد	
»چندجانبه	گرایی	در	سیاست	خارجی	
ایران،	ظرفیت	ها	و	راهبردها«	با	اشاره	به	
این	که	یکی	از	شعارهای	اصلی	انقلاب	
اسلامی	ایران	در	عرصه	سیاست	خارجی	
،	استقلال	طلبی	بوده	است	و	این	موضوع	
در	سیاست	خارجی	جمهوری	اسلامی	
ایران	نیز	پیگیری	شده	است،	اظهار	کرد:	
زا	 درون	 که	 معناست	 این	 به	 استقلال	
باشیم	نه	اینکه	از	دنیا	منفک	باشیم	و	با	
دنیا	و	دیگر	کشورها	تعامل	نداشته	باشیم.

وی	اظهار	کرد:	به	نظر	بنده	انقلاب	
اسلامی	ایران	ارتباط	بسیار	تنگاتنگی	با	
سیاست	خارجی	داشت	و	در	واقع	یکی	
از	حوزه	های	اصلی	انقلاب	اسلامی	ایران	

بحث	سیاست	خارجی	بود.
ظریف	در	تشریح	علت	این	موضوع	
مردم	 عمده	 نگرانی	های	 از	 یکی	 گفت:	
ایران	قبل	از	پیروزی	انقلاب	اسلامی	که	از	

آن	می	توان	به	عنوان	یک	نگرانی	تاریخی	
امور	 در	 خارجی	ها	 مداخلات	 کرد	 یاد	
داخلی	کشور	بوده	است،	چنانکه	مشاهده	
می	کنید	در	دوره	قاجار	بسیاری	از	تصمیم	
گیری	ها	در	ارتباط	با	ایران	در	سفارتخانه	
چند	کشور	خارجی	انجام	می	شد	و	در	
دوران	حکومت	قبلی	نیز	ایران	در	قالب	

یک	نظام	دو	قطبی	تعریف	می	شد.
با	پیروزی	انقلاب	 با	بیان	اینکه	 وی	
اسلامی	شعار	استقلال	در	کنار	شعارهای	
مطالبه	 به	 اسلامی	 جمهوری	 و	 آزادی	
اصلی	مردم	ایران	تبدیل	شد،	خاطرنشان	
و	 داخلی	 بعد	 دو	 دارای	 استقلال	 کرد:	
خارجی	است	که	بعد	خارجی	آن	بسیار	
پررنگ	است.وی	در	تعریف	استقلال	در	
منظور	 گفت:	 خارجی	 سیاست	 عرصه	
از	استقلال	این	است	که	درون	زا	باشیم	
نه	اینکه	از	دنیا	منفک	باشیم.	منظور	از	
استقلال	این	است	که	ما	برای	ادامه	حیات	
و	زندگی	خود	متکی	به	داخل	باشیم.	البته	
در	کنار	آن	مناسبات	و	تعاملات	بین	المللی	
را	نیز	داشته	باشیم.محمدجواد	ظریف	با	
بیان	اینکه	چندی	پیش	لیندسی	گرام	
یکی	از	سناتورهای	آمریکایی	حرفی	را	در	
مورد	سعودی	ها	زده	بود	مبنی	بر	اینکه	اگر	
حمایت	های	آمریکا	نبود	سعودی	ها	ظرف	

یک	هفته	مجبور	بودند	به	زبان	فارسی	
صحبت	کنند،	ادامه	داد:	این	سناتور	روز	
گذشته	نیز	این	صحبت	خود	را	تکرار	کرده	
بود.	برخی	از	دوستان	می	گویند	که	ترامپ	
و	دار	و	دسته	اش	جزو	صادق	ترین	افراد	در	
میان	حکومت	داران	آمریکایی	هستند	چرا	
که	آنچه	را	که	در	دل	دارند	بیان	می	کنند	
عربستان	 که	 می	گویند	 صراحت	 به	 و	
سعودی	به	حمایت	های	آمریکا	نیازمند	
است	و	اگر	حمایت	های	آمریکا	نباشد	آنها	
دچار	مشکل	می	شوند.	موضوعی	که	شاید	
مقامات	پیشین	آمریکایی	به	این	صراحت	

بیان	نمی	کردند.
ظریف	خاطرنشان	کرد:	ما	۴0	سال	
کردیم.	 زندگی	 آمریکا	 حمایت	 بدون	
۴0	سال	است	که	علی	رغم	فشارهای	
کردن	هستیم.	 زندگی	 در	حال	 آمریکا	
این	سخن	من	به	معنای	درگیری	و	دعوا	
داشتن	و	یا	جدا	شدن	از	دنیا	نیست.	بلکه	
به	این	معناست	که	ما	انتخاب	کرده	ایم	
و	می	خواهیم	که	برای	ادامه	حیات	خود	
وابسته	به	دیگران	نباشیم.	البته	من	یک	
بار	این	حرف	را	زدم.	برخی	در	این	ارتباط	
مطالبی	را	مطرح	کرده	اند	ولی	منظور	این	
است	که	ما	انتخاب	کرده	ایم	که	برای	ادامه	
حیات	خود	به	دیگران	وابسته	نباشیم	و	این	

موضوع	مهم	است	که	اصل	این	خواستن	
به	معنای	دعوا	و	یا	دادن	بهانه	به	دیگران	
نیست	که	بتواند	از	آن	بهانه	علیه	ایران	
استفاده	کند	و	یک	چهره	امنیتی	از	ایران	
در	عرصه	بین	المللی	ارائه	کند	به	مانند	

آنچه	که	در	موضوع	هسته	ای	رخ	داد.
* در دنیای پیچیده بین الملل روی 

پای خود ایستادیم 
وی	با	اشاره	به	پرونده	هسته	ای	ایران	و	
اینکه	ایران	در	ذیل	فصل	7	منشور	سازمان	
ملل	متحد	قرار	گرفت	ادامه	داد:	لازمه	
استقلال	به	این	معنا	نیست	که	به	شورای	
امنیت	برویم	و	یا	درگیری	پیدا	کنیم.	لازمه	
استقلال	این	بوده	که	ما	می	توانیم	بدون	
حمایت	آمریکا	و	غرب	و	حتی	زیر	فشار	
آنها	روی	پای	خود	بایستیم.	قطعاً	حرکت	
در	این	مسیر	سختی	ها	و	دشواری	هایی	
را	نیز	خواهد	داشت	ولی	با	این	استقلال	
دیگر	کسی	 پای	خود	 روی	 ایستادن	 و	
نمی	تواند	بگوید	که	اگر	ما	نبودیم	ظرف	
یک	هفته	ایرانی	ها	مجبور	بودند	مثلًا	چینی	
یا	روسی	صحبت	کنند.	ما	در	حال	تجربه	
کردن	درون	زایی	هستیم	که	البته	در	کنار	
این	درون	زایی	باید	با	دنیا	نیز	تعامل	داشته	
باشیم	و	این	سخن	به	معنای	جدا	شدن	
از	دنیا	نیست.ظریف	در	ادامه	صحبت	های	
خود	با	بیان	اینکه	در	پی	انقلاب	اسلامی	
سیاست	خارجی	ایران	تغییر	ماهوی	داد،	
افزود:	چرا	که	ما	نمی	توانستیم	از	انقلابی	
که	مبتنی	بر	استقلال	خواهی	است	انتظار	
داشته	باشیم	که	سیاست	خارجی	مثل	

دوران	قبل	داشته	باشد.
این	دیپلمات	عالی	رتبه	کشورمان	با	
تاکید	بر	اینکه	در	سیاست	خارجی	باید	
همه	جانبه	گرایی	داشته	باشیم.	در	تبیین	
این	مسئله	تصریح	کرد:	ما	باید	دو	مفهوم	را	
بپذیریم.	مفهوم	اول	این	است	که	دیگر	دنیا	
در	یک	منطقه	جغرافیایی	خاص	خلاصه	

نمی	شود.

کارشناس	مسائل	بین	الملل	پیوستن	ایران	به	کنوانسیون	های	پالرمو	و	CFT	را	موجب	
شفافیت	در	شبکه	مالی	کشور	می	داند	و	معتقد	است	:	نپیوستن	به	این	دو	کنوانسیون	درهای	

بیشتری	را	بر	اقتصاد	ایران	می	بندد.	
علی	بیگدلی	،	در	این	باره	اظهار	داشت:	ما	در	حال	حاضر	با	دو	مشکل	اساسی	یعنی	
کنوانسیون	مبارزه	با	جرایم	سازمان	یافته	فراملی	یا	پالرمو	و	دیگری	کنوانسیون	بین	المللی	
	FATF	به	موسوم	مالی	اقدام	ویژه	گروه	با	رابطه	در	CFT	یا	تروریسم	مالی	تأمین	با	مقابله
روبرو	هستیم.	وی	با	بیان	این	که	نپیوستن	به	این	دو	لایحه	برای	ما	مشکل	ایجاد	می	کند،	
افزود:	پیوستن	به	این	لایحه	هم	ما	را	در	نقل	و	انتقال	مالی	و	دور	زدن	تحریم	ها	با	مشکل	
مواجه	خواهد	کرد.کارشناس	مسائل	بین	المللی	در	ادامه	خاطرنشان	کرد:	اتحادیه	اروپا	نمی	
خواهد	مراودات	بازرگانی	و	تجاری	خود	را	با	ایران	از	دست	بدهد	اما	با	توجه	به	فضای	سیاسی	
موجود	در	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	تصور	نمی	کنم	ما	پس	از	چهار	ماه	بتوانیم	در	این	
خصوص	به	نتیجه	مطلوبی	برسیم	زیرا	قدرت	طرف	هایی	که	مخالف	پالرمو	و	CFT	هستند	
قوی	تر	است.این	استاد	دانشگاه	در	عین	حال	تاکید	کرد:	اگر	ما	به	FATF	ملحق	نشویم	
شبکه	بانکی	ما	فلج	می	شود	و	مبادلات	مالی	ما	انجام	نخواهد	شد،	نه	می	توانیم	پولی	را	
وارد	و	یا	خارج	کنیم	و	یک	نظارت	قطعی	و	جزئی	در	همه	سطوح	از	طرف	کشورهایی	مانند	

سوییس	بر	ما	نظارت	خواهد	کرد.
بیگدلی	توضیح	داد:	حتی	نقل	و	انتقال	مالی	برای	افراد	خانواده	که	خارج	از	ایران	زندگی	

می	کنند	نیز	با	مشکل	مواجه	خواهد	شد	زیرا	شبکه	بانکی	کشور	مقصد	برای	مشخص	شدن	
منشأ	این	پول	جلوی	آن	را	خواهد	گرفت	که	البته	این	نوع	نظارت	ها	برای	مردم	هم	مشکل	
ایجاد	خواهد	کرد.	وی	با	تاکید	بر	این	که	ما	باید	کنوانسیون	های	پالرمو	و	CFT	را	بپذیریم،	
گفت:	گروه	FATF	یک	تجمیع	بین	المللی	است	که	متاسفانه	رییس	آن	معاون	وزیر	خزانه	

داری	آمریکا	است	و	قطعا	فشار	این	گروه	برما	زیادتر	خواهد	شد.
این	کارشناس	مسائل	سیاسی	ادامه	داد:	از	طرفی	پیوستن	ما	به	این	دو	کنوانسیون	باعث	

ایجاد	شبکه	مالی	شفاف	در	کشور	خواهد	شد.
بیگدلی	یادآور	شد:	از	سال	۲01۵	که	سازمان	ملل	تصمیم	گرفت	با	پولشویی	مبارزه	کند،	
علاوه	بر	این	که	با	آن	موافقت	کردیم،	از	سازمان	ملل	یک	فرصت	یک	ساله	خواستیم	اما	در	

ارتباط	با	کنوانسیون	های	پالرمو	و	CFT	هنوز	به	نتیجه	نرسیدیم.
وی	با	اشاره	به	این	که	باید	قواعد	کنوانسیون	های	پالرمو	و	CFT	را	رعایت	کنیم،	تصریح	
کرد:	اجرا	نکردن	این	دو	کنوانسیون	می	تواند	درهای	بسته	بیشتری	را	در	اقتصاد	ما	ایجاد	کند	
و	اقتصاد	ما	دچار	یک	بی	سرو	سامانی	خواهد	شد	و	یک	نوع	انجماد	در	مبادلات	بین	المللی	

خواهیم	داشت	که	این	بسیار	زیان	آور	خواهد	بود.	
این	استاد	دانشگاه	با	بیان	این	که	ما	در	حال	حاضر	نمی	توانیم	پول	نفتی	را	که	صادر	می	
کنیم،	دریافت	کنیم،	تاکید	کرد:	نپذیرفتن	دو	کنوانسیون	پالرمو	و	CFT	رابطه	باریکی	که	با	

اتحادیه	اروپا	داریم	را	خواهد	بست.	

محمد جواد ظریف: 

درباره FATF بر اساس واقعیات تصمیم گیری شود

علی بیگدلی کارشناس مسائل بین الملل: 

نپیوستن به پالرمو و CFT درهای بیشتری را بر اقتصاد ایران می بندد 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبـار
عضو	شورای	مرکزی	حزب	اعتماد	
ملی	گفت:	تداوم	موفقیت	اصلاح	طلبان	
در	انتخابات	ها	مشروط	به	این	است	که	
مانند	سال	های	۸۴	و	۸۸	خودشان	با	هم	

درگیر	نشوند.	
محمدرضا	خباز	در	خصوص	ارزیابی	
خود	از	شرایط	فعلی	اصلاح	طلبان	برای	
ورود	جدی	به	رقابت	های	انتخاباتی	سال	
آینده	گفت:	در	کشور	ما	جای	احزاب	
نیاز	 این	 بنابراین	 است؛		 خالی	 فراگیر	
طبیعی	مردم	و	احزاب	سیاسی	از	حالت	
کاملا	حساب	شده	و	دقیق	حزبی	بعضا	
به	حرکت	های	سلیقه	ای	تبدیل	می	شود.	
وی	ادامه	داد:	اگر	به	کشورهایی	که	
دموکراسی	 شاهد	 سال	 صد	 از	 بیش	
می	بینیم	 بیندازیم	 نگاهی	 هستند	
تبلیغاتی	 نقش	 احزاب	 آنجا	 در	 که	
که	 روزی	 از	 یعنی	 دارند.	 عهده	 به	 را	
حزب	 می	شود،	 انتخاب	 رییس	جمهور	
رقیب	فعالیت	های	خود	را	تحت	عنوان	
دولت	سایه	آغاز	می	کند.		در	این	شرایط	

حزب	در	صحنه	نیز	که	کاندیدایش	رای	
آورده	تلاش	می	کند	نظر	مخاطبان	خود	
را	حفظ	کرده	تا	بتواند	مجددا	رای	بیاورد.	
وی	افزود:	مجلس	هم	به	همین	شکل	
است	ولی	به	این	علت	که	در	کشور	ما	
احزاب	وجود	ندارند	یا	خیلی	کمرنگ	
هستند	و	این	البته	به	علت	آن	است	
که	مسئولان	تصمیم	گیر	یا	تصمیم	ساز	
ما	یا	حزب	ستیز	و	یا	حزب	گریز	هستند	
و	نمی	گذارند	احزاب	رونق	پیدا	کنند؛	
طبیعتا	از	یک	سال	مانده	به	انتخابات	
کار	تبلیغاتی	آغاز	می	شود.	در	این	شرایط	
جلسات	حداقل	در	سطح	محفلی	آغاز	
شده،	نیروهای	خود	را	شناسایی	می	کنند	
و	گروه	های	مختلف	ستادهای	خود	را	

تشکیل	می	دهند.	
عضو	شورای	مرکزی	حزب	اعتماد	
ملی	در	خصوص	زمان	آغاز	فعالیت	های	
انتخاباتی	گفت:	سال	آینده	سال	انتخابات	
برای	 حتی	 می	کنم	 فکر	 من	 و	 است	
شروع	فعالیت	ها	کمی	دیر	شده	باشد.	

با	این	حال	اگر	فعالیت	ها	تحت	عنوان	
حزب	باشد	نیازی	نیست	از	زمان	خاصی	
آغاز	شود	بلکه	در	طول	سال	و	از	الان	
فعالیت	ها	 این	 آینده	 سال	 چهار	 برای	
شکل	می	گیرد	و	در	چهارچوب	و	مسیر	

مشخص	با	برنامه	کار	انجام	می	شود.	
* عقلای جریان اصلاح طلب باید 

از جزم اندیشی فاصله 
وی	ادامه	داد:	در	کشور	ما	به	دلیل	
فقدان	احزاب،	شروع	فعالیت	ها	از	یک	
سال	قبل	کار	درستی	است.	اصلاح	طلبان	
ان	شاءالله	از	انتخابات	های	سال	های	9۲	
به	بعد	که	تصمیم	های	درستی	اتخاذ	
کردند	درس	بگیرند	و	این	دوره	هم	موفق	
باشند.	این	امر	البته	مشروط	به	این	است	
که	مانند	سال	های	۸۴	و	۸۸	خودشان	با	
هم	درگیر	نشوند.	اتفاق	بسیار	نامیمون	و	
نامبارکی	که	سال	های	۸۴	و	۸۸	رخ	داد	و	
اصلاح	طلبان	چند	کاندیدا	را	وارد	صحنه	
کردند	و	شد	آنکه	شد.	امیدوارم	شیرینی	
کار	درست	سال	های	9۲	به	بعد	زمینه	

را	برای	همراهی	و	همدلی	اصلاح	طلبان	
فراهم	کند.	این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	
عنوان	 به	 که	 سوال	 این	 به	 پاسخ	 در	
ناظر	بیرونی	فعالیت	های	شورای	عالی	
چگونه	 را	 اصلاح	طلبان	 سیاستگذاری	
عالی	 شورای	 گفت:	 می	کنید،	 ارزیابی	
سیاست	گذاری	مشروط	بر	اینکه	دقیقا	
منویات	آقای	خاتمی	را	اجرا	کند،	موفق	
خواهد	شد.	درست	نیست	که	از	نام	آقای	
خاتمی	و	محبوبیت	ایشان	استفاده	شده	

اما	به	منویات	ایشان	عمل	نشود.
که	 هستم	 معتقد	 بنده	 افزود:	 وی	
خاتمی	 محمد	 سید	 ارزشمند	 وجود	
می	تواند	به	شورای	عالی	سیاست	گذاری	
کاملا	 بتواند	 شورا	 این	 تا	 دهد	 جهت	
عالمانه،	منطقی	و	برای	حفظ	منافع	ملی	
قدم	بردارد.	انتظار	ما	از	شورای	عالی	بالا	
جریان	 عقلای	 افراد	 این	 چراکه	 است	
اصلاح	طلبی	هستند	باید	از	جزم	اندیشی	
فاصله	بگیرند	تا	با	همدلی	و	همراهی	

تصمیت	درست	را	اتخاذ	کنند.

محمدرضا خباز :

اصلاح طلبان نباید با یکدیگر درگیر شوند 

وزیر	کشور	گفت:	اگر	بخواهیم	به	صورت	سازمان	دهی	
شده،	کارشناسی	و	برنامه	ریزی	به	امر	توزیع	و	تأمین	
کالاها	و	نحوه	ارائه	آنها	نظارت	داشته	باشیم	و	مانع	قاچاق	
شویم،	بهترین	و	تنهاترین	راه	این	است	که	سامانه	های	

مبارزه	با	قاچاق	کالا	فعال	شود.
رحمانی	فضلی	در	جمع	خبرنگاران	و	در	حاشیه	
یکصد	و	بیست	و	سومین	جلسه	ستاد	مرکزی	مبارزه	
با	قاچاق	کالا	و	ارز	با	بیان	اینکه	قانون	گذار	تکالیفی	
کالاها	 نظارت	 و	 تهیه	 توزیع،	 سامانه	های	 درخصوص	
تکلیف	کرده	است،	گفت:	با	انجام	این	تکالیف	از	طریق	
دستگاه	های	مربوطه	می	توانیم	اطمینان	کامل	داشته	
باشیم	که	امر	مبارزه	با	قاچاق،	توزیع	عادلانه	و	مناسب،	

قیمت	گذاری	و	کنترل	قیمت	ها	کاملًا	رعایت	خواهد	شد.
خودم	 بنده	 که	 است	 سال	 یک	 داد:	 ادامه	 وی	
شخصاً	این	موضوع	را	پیگیری	می	کنم	و	از	سال	9۲	
نیز	این	تکلیف	اعلام	شده	است.	همچنین	سه	جلسه	
را	امسال	خود	بنده	گذاشتم	و	چندین	جلسه	نیز	در	
ستاد	به	صورت	کارشناسی	برگزار	شد	و	امروز	نیز	آخرین	
بررسی	ها	انجام	شد	زیرا	در	جلسات	قبل	به	ما	قول	دادند	
که	تا	آخر	اسفندماه	سامانه	ها	را	آماده	می	کنند	که	بعد	
از	آماده	سازی	بایستی	مرحله	اتصال	سامانه	ها	به	یکدیگر	
انجام	شود.وزیر	کشور	اضافه	کرد:	امروز	نتیجه	گزارش	
را	از	دستگاه	های	مختلف	گرفتیم.	برخی	از	دستگاه	ها	
وظایف	خود	را	انجام	دادند	و	برخی	دیگر	نیز	وظایف	خود	

را	انجام	نداده	بودند.	براساس	جمع	بندی	جلسه	مقرر	شد	
طی	10	روز	همه	دستگاه	هایی	که	نتوانستند	تکالیف	و	
وظایف	خود	را	انجام	دهند،	دلایل	عدم	انجام	را	برای	ما	
گزارش	کنند	که	این	دلایل	ممکن	است	خارج	از	اراده	
دستگاه	بوده	باشد	یا	اینکه	در	داخل	دستگاه	این	امر	
محقق	شده	است.	بعد	از	اینکه	گزارش	ها	دریافت	شد	

حتماً	آن	را	خدمت	رئیس	جمهور	خواهیم	داد.
که	 دستگاه	هایی	 کرد:	 تصریح	 فضلی	 رحمانی	
اراده	خودشان	که	شاید	 از	 با	دلایل	خارج	 نتوانستند	
دلایل	متعددی	باشد	کار	را	به	سرانجام	برسانند،	حتماً	
پیگیری	 را	 آن	 و	مشخص	 زمان	بندی	خاص	 در	یک	

خواهیم	کرد.

نماینده	استان	تهران	در	مجلس	خبرگان	رهبری	با	
اشاره	به	بیانیه	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	درباره	گام	دوم	
انقلاب،	گفت:	در	این	گام	باید	کاستی	های	موجود	در	

کشور	رفع	شود.	
گیرند،	نگاه	انقلابی	و	روحیه	انقلابی	و	عمل	جهادی	
را	به	کار	بندند	و	ایران	عزیز	را	الگوی	کامل	نظام	پیشرفته		
اسلامی	بسازند.آیت	الله	سید	هاشم	بطحایی	در	این	باره	
اظهار	داشت:	کشور	ایران	پیش	از	انقلاب	از	نظر	سیاسی،	
عقب	 دچار	 نظامی	 و	 اجتماعی	 فرهنگی،	 اقتصادی،	
ماندگی	بود	که	دلیل	آن	سواستفاده	و	غارتگری	توسط	
کشورهای	استعمارگر	بود.وی	افزود:	با	پیروزی	انقلاب	
اسلامی،	ایران	از	دست	مستکبرین	رها	شد	و	طی	چهل	
سال	گذشته	نوسازی	در	عرصه	های	مختلف	و	عمدتا	
ارزش	های	دینی	آغاز	و	ارکان	یک	نظام	مترقی	بنیان	
گذاشته	شد.عضو	مجلس	خبرگان	رهبری	با	اشاره	به	ارتقا	
توانمندی	نظامی	جمهوری	اسلامی	ایران،	یادآور	شد:	در	

حال	حاضر	دشمنان	این	نظام	جرات	هیچ	نوع	اقدامی	را	
علیه	کشورمان	ندارند.بطحایی	با	بیان	اینکه	کاستی	ها	و	
نارسایی	هایی	در	کشور	وجود	دارد،	تاکید	کرد:	در	گام	دوم	
انقلاب	باید	این	کاستی	ها	که	شامل	حوزه	های	اقتصادی،	
فرهنگی	و	ارزش	های	دینی	است،	برطرف	شود.وی	با	
اشاره	به	کلمات	استقلال	و	آزادی	در	بیانیه	رهبر	معظم	
انقلاب،	تصریح	کرد:	منظور	از	این	کلمات	یعنی	این	که	
دارایی	موجود	در	کشورمان	در	اختیار	خودمان	است	و	
بهره	برداری	از	آن	نیز	در	اختیار	مردم	همین	کشور	است.	
کسی	حق	ندارد	برای	مردم	ما	دیکته	کند	و	یا	راهنمایی	و	
نقشه	راه	بدهد.عضو	مجلس	خبرگان	رهبری	تاکید	کرد:	
رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	در	بیانیه	گام	دوم	انقلاب	بر	
رفع	کاستی	های	موجود	کشور	تاکید	دارند.	بطحایی	در	
ادامه	ضمن	انتقاد	از	وضعیت	اقتصادی	کشور،	خواستار	
حل	مشکلات	شد	و	گفت:	رهایی	از	این	وضعیت	تنها	با	
اقتصاد	مقاومتی	امکانپذیر	است.	با	اتکا	به	ظرفیت	داخلی	

در	حوزه	های	مختلف	می	توانیم	در	کسب	درآمد	خودکفا	
شده	و	امکان	تهدید	و	تحریم	از	بین	خواهد	رفت.وی	اضافه	
کرد:	ما	دارای	نیروی	انسانی	کارآمد،	معادن	و	سرزمین	
کشاورزی	غنی	هستیم	که	می	توانیم	بوسیله	صنایع	

تبدیلی	در	این	مسیر	گام	های	اساسی	برداریم.
عضو	مجلس	خبرگان	رهبری	با	اشاره	به	هفت	توصیه	
رهبر	انقلاب	به	جوانان	اظهار	داشت:	نسل	جوان	سختی	
های	چهل	گذشته	مانند	جنگ	تحمیلی	را	به	یاد	نمی	
آورند،	به	همین	دلیل	باید	آگاهی	های	لازم	را	در	اختیار	
آن	ها	گذاشت.بطحایی	با	تاکید	بر	این	که	جوانان	امروز	
شد:	 یادآور	 هستند،	 اسلامی	 تربیت	 و	 تعلیم	 نیازمند	
مهمترین	سرمایه	هر	کشوری	نسل	جوان	آن	کشور	است.
وی	بر	نقش	خانواده	ها،	آموزش	و	پرورش	و	آموزش	عالی	
در	تربیت	نسل	جوان	تاکید	و	خاطرنشان	کرد:	ما	در	آینده	
نیازمند	نیرویی	کارا،	جدی،	غیرتمند،	عادل،	دیندار،	امین	

و	درستکار	هستیم.

وزیر کشور:

سامانه های مبارزه با قاچاق کالا فعال شود 

آیت الله سید هاشم بطحایی:

باید کاستی های کشور درگام دوم انقلاب رفع شود 

هادی سروش

مصطفی داننده



3  دوشنبه -ششم اسفند ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4757
اقتصادی

روشپلکانیارزشگذاریحاملهایانرژی

روش های  از  انرژی  قیمت  آزادسازی  جای  به  می توان  انرژی  قیمت  افزایش  برای 
هوشمندانه تری چون قیمت گذاری پلکانی استفاده کرد؛ با این روش علاوه بر اینکه 
پرمصرف ها جریمه خواهند شد، یارانه انرژی به اقشار کم درآمد نیز از محل جریمه 

پرمصرف ها پرداخت خواهد شد.
یکی از بحث برانگیزترین مسائل موجود در حوزه انرژی مسئله قیمت انرژی است. 
کارشناسان بسیاری بر این باورند که قیمت انرژی در ایران نسبت به اکثر نقاط جهان 
پایین تر بوده و این امر یکی از دلایل اصلی وضعیت نامناسب مصرف انرژی در کشور 

است. 
این گروه از کارشناسان معتقدند یکی از مشکلات اقتصاد در ایران یارانه هنگفتی است 
که هر سال به مصرف انرژی اختصاص می یابد. اما در طرف دیگر عده ای از کارشناسان 
و عمده مردم معتقدند با سطح فعلی درآمدها و وضعیت کنونی اقتصاد آزادسازی قیمت 
انرژی امری غیرممکن و غیرعقلانی است و باعث ایجاد فشار زیادی بر مردم خواهد شد. 

در نگاه اول استدلال هر دو گروه قانع کننده  به نظر می رسد. 
برای بررسی این مساله ابتدا باید با تعریف یارانه انرژی آشنا شد. یارانه انرژی در ادبیات 
کارشناسی انرژی عبارت است از تفاوت قیمت صادراتی انرژی و قیمت فروش انرژی در 
داخل کشور. به عبارت دیگر یارانه انرژی به معنای عدم النفعی است که کشور از فروش 

داخلی انرژی به جای صادرات آن متحمل خواهد شد.
همانطور که مشخص است میزان یارانه انرژی تا حد بسیار زیادی به قیمت ارز وابسته 
است. این مساله برای کشوری مثل ایران که در سال های گذشته نوسانات زیاد و شدیدی 
را در نرخ ارز تجربه کرده، یک نکته منفی به شمار می رود. بنابراین انتقادات مطرح شده 
به آزادسازی قیمت انرژی کاملا قابل تامل است و کسانی که پیشنهاد آزادسازی قیمت را 

مطرح می کنند باید برای اجرایی شدن آن نیز ساز و کار مناسبی پیشنهاد دهند.
از سوی دیگر، یکی از اصلی ترین دلایلی که برای آزادسازی قیمت انرژی بیان می شود 
جلوگیری از هدر رفت انرژی و بهره وری مصرف انرژی در داخل کشور است. کارشناسان 
معتقدند تا زمانی که قیمت های انرژی برای مصرف کننده ملموس نباشد، نمی توان 

انتظار مصرف بهینه و کاهش تلفات انرژی داشت. 
به نظر می رسد برای حل این مشکل حداقل در بخش خانگی راهکار دیگری به جز 
آزادسازی قیمت وجود داشته باشد. این شاخص عبارت است از سهم هزینه انرژی از 
مجموع هزینه های خانوار )قیمت نسبی(. به عنوان مثال برای بررسی تعرفه انرژی بخش 
خانگی می توان میانگین سهم هزینه انرژی خانوار از کل هزینه های موجود برای آن 

خانوار را محاسبه کرد و با کشورهای پیشرو در زمینه بهره وری انرژی مقایسه کرد. 
با این مقایسه می توان فهمید که هزینه انرژی برای یک خانواده در ایران در مقایسه 
با سایر کشورها چقدر ملموس است. به عبارت دیگر یک خانواده در ایران برای کاهش 

مصرف انرژی خود چه میزان انگیزه دارد. 
گزارش ها نشان می دهد سهم هزینه انرژی خانه از هزینه های خانوار در آمریکا برابر 
سه درصد )منبع: اداره اطلاعات انرژی آمریکا(، در آلمان برابر 6 درصد )منبع: دفتر آمار 

فدرال آلمان( و در انگلیس برابر چهار درصد )منبع: دفتر بازار برق و گاز انگلیس( است. 
به دلیل ضعف آماری موجود در کشور این عدد در ایران به صورت رسمی و دقیق وجود 
نداشت )یا نگارنده در یافتن آن موفق نبود(؛ اما به گفته هوشنگ فلاحتیان، معاون 
کنونی وزیر نفت و معاون سابق وزیر نیرو در امور برق و انرژی این عدد برابر 1.3 درصد از 
هزینه های خانوار را شامل می شود. در نتیجه مشخص است که سهم هزینه های انرژی 

خانه در ایران نسبت به سایر کشورهای پیشرو در بهره وری انرژی پایین تر است. 
اما باید دید با آزادسازی قیمت انرژی در ایران این عدد به چند خواهد رسید. اگر قیمت 
صادراتی گاز برابر 20 سنت بر مترمکعب و قیمت صادراتی برق 10 سنت بر کیلووات 
ساعت در نظر گرفته شوند، با در نظر گرفتن نرخ ارز به میزان 10 هزار تومان، قیمت گاز 
برابر 2 هزار تومان بر متر مکعب و قیمت برق نیز برابر یک هزار تومان بر کیلووات ساعت 

می شود. یعنی قیمت گاز تقریبا 14 برابر و قیمت برق تقریبا 11 برابر خواهد شد. 
بدین ترتیب، به طور میانگین هزینه های انرژی خانه 12 تا 13 برابر خواهد شد. اگر 
سهم هزینه انرژی از هزینه های خانوار در حالت فعلی 1.5 درصد در نظر گرفته شود، 
با آزاد سازی هزینه های انرژی سهم هزینه های انرژی از هزینه های خانوار نزدیک به 20 
درصد خواهد شد. در خانوارهای کم درآمد این عدد به مراتب بیشتر خواهد شد. این در 
حالی است که این عدد برای کشور آلمان که گران ترین انرژی را در اختیار دارد 6 درصد 

است. 
بنابراین برای تجویز راهکار باید همه جوانب را در نظر گرفت. حتی اگر قرار است 
قیمت های انرژی آزاد شوند، باید به گونه ای باشد که مردم بویژه اقشار کم درآمدتر، فشار 

زیاد و ناگهانی را تحمل نکنند.
به نظر می رسد برای مدیریت مصرف انرژی از طریق قیمت، اولین و در دسترس ترین 
قدم، ملموس کردن هزینه انرژی برای خانوار است. با بررسی قیمت انرژی کشورهای 
مطرح در زمینه بهره وری انرژی که در این گزارش انجام شد، مشخص می شود که انرژی 

با سهمی بین سه تا هفت درصد از درآمدهای خانوار نیز می تواند قابل لمس باشد. 
از  انرژی  قیمت  آزادسازی  جای  به  می توان  انرژی  قیمت  افزایش  برای  همچنین 
روش های هوشمندانه تری چون قیمت گذاری پلکانی )IBT( استفاده کرد. با این روش 
علاوه بر اینکه پرمصرف ها جریمه خواهند شد، یارانه انرژی پرداختی به اقشار کم درآمد 

که عموما کم مصرف نیز هستند نیز از محل جریمه پرمصرف ها پرداخت خواهد شد.
*کارشناس انرژی

یک مقام مسئول کارگری تاکید کرد

حقوقکارگرانبهریالاماخرجشان
بهدلاراست!

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران پیشنهاد شناور شدن مزد کارگران را 
نیازمند اصلاح ساختار اقتصادی دانست و پلکانی کردن حداقل مزد کارگران را ناعادلانه 
توصیف کرد. وی از کسانی که در مورد دستمزد کارگران اظهارنظر می کنند خواست تا یک 

روز خود را جای کارگران بگذارند و هزینه های جاری زندگی را واقع بینانه محاسبه کنند.
هادی ابوی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در حال حاضر ۹0 درصد کارگران کشور 
قراردادی و حداقل بگیر هستند و متأسفانه قراردادهای موقت رو به افزایش است. از این رو 
نمی توانیم برای چنین جامعه ای حقوق پلکانی تعریف کنیم و حداقل مزد کارگری که یک 
میلیون و 200 هزار تومان می گیرد 60 درصد افزایش بدهیم و برای کارگری که 20 سال 
سابقه دارد 10 درصد افزایش مزد را لحاظ کنیم. وی با ناعادلانه خواندن پلکانی کردن 
حداقل دستمزد گفت: شاید این طرح در مورد کارمندان دولت قابل اجرا باشد ولی در 
خصوص کارگران که بخش اعظمی از آنها حداقل بگیرند، امکان پذیر نیست. دبیرکل 
کانون عالی انجمن های صنفی کارگران با بیان اینکه عقب افتادگی مزدی سالهای قبل 
کارگران باید جبران شود، گفت: بارها اعلام کرده ایم شورای عالی کار در کنار افزایش 
سالانه حداقل دستمزد، عقب افتادگی مزدی کارگران را هم در یک برنامه 5 ساله جبران 
کند؛ مثلًا اگر قرار است 20 درصد به حقوق کارگران افزوده شود 10 درصد هم بابت عقب 
افتادگی دستمزد کارگران که از سال های جنگ طلب دارند اضافه کنند و از این طریق 
عقب افتادگی مزدی را پوشش دهند.  ابوی درعین حال درباره پیشنهاد فراکسیون کارگری 
مجلس، برای شناور شدن دستمزد کارگران، گفت: منظور از مزد شناور یعنی اگر قیمت 
ارز شناور است میزان دستمزد کارگران هم به تناسب آن شناور باشد. البته این پیشنهاد در 
شرایط فعلی اقتصاد قابل اجرا نیست مگر آنکه اصلاحاتی در ساختار اقتصاد کشور صورت 
گیرد یا یک برنامه بلند مدت برای اجرای آن پیش بینی شود. به گفته این مقام مسئول 
کارگری، در حال حاضر کارگران به ریال حقوق می گیرند اما هزینه های زندگیشان به دلار 
است و وقتی هزینه های زندگی به ارز وابستگی شدید داشته باشد باید دستمزدها هم 
متناسب با هزینه های افزایش پیدا کند. وی درباره اظهارات برخی مسئولان در خصوص 
برخی  آن است که  کارگران، گفت: حقیقت  تعیین دستمزد سال ۹۸  بودن  متفاوت 
مسئولان بیرون از جلسات شورای عالی کار صحبت هایی می کنند که با صحبت های 
داخل جلسات شورا متفاوت است. انتظار جامعه کارگری این است که از وعده و وعید 
پرهیز کنیم و واقعیات زندگی کارگران را در نظر بگیریم. ابوی تاکید کرد: کسانی که در 
مورد دستمزد کارگران اظهار نظر می کنند یک روز خودشان را جای کارگران قرار بدهند 
و هزینه های جاری زندگی را روی کاغذ بیاورند و محاسبه کنند. اگر کمیته دستمزد رقم 
هزینه معیشت کارگران را سه میلیون و ۷60 هزار تومان اعلام کرده که ما معتقدیم برای 
یک خانوار چهارنفره بیش از این و در حدود 5 میلیون تومان است، شورای عالی کار باید 
در همین اندازه هم برای دستمزد کارگران تصمیم گیری کند. کمیته دستمزد شورای عالی 
کار با بررسی وضع معیشت خانوارهای کارگری در مناطق مختلف و با استناد به گزارش 
مراجع رسمی آماری و تحقیقات میدانی کمیته های مزد در استان های مختلف، آخرین 

رقم هزینه ماهانه معیشت کارگران را سه میلیون و ۷60 هزار تومان اعلام کرد.

تا قبل از تعطیلات نوروز؛

واگذاری3۰هزارخودروبهمتقاضیان
معاون بازاریابی و فروش ایران خودرو از واگذاری30 هزار خودرو به متقاضیان تا قبل از 

تعطیلات نوروز خبر داد
مصطفی خان کرمی  افزود: هم اکنون روزانه دو هزار خودرو در شرکت ایران خودرو تولید 
می شود و روزانه بیش از این میزان واگذار می شود درحالیکه در ماه گذشته تنها هزار خودرو 

روزانه تولید می شد.
وی گفت: بخش عمده ای از تولیدات ما در ماه های گذشته بدلیل نبود برخی قطعات 
حساس و مهم، قابل واگذاری به مردم نبود که تلاش کردیم با توجه به نیاز شدید بازار، بر 
مشکلات فائق آییم و بخشی از نیاز را برطرف کنیم. خان کرمی داخلی سازی قطعات 
حساس و خرید از بازار های دیگر را از جمله راهکار های ایران خودرو برای تأمین کسری 
قطعات دانست و با عذرخواهی از مشتریانی که خودروی خود را در زمان مقرر تحویل 

نگرفتند ابراز امیدواری کرد در اسرع وقت ایران خودرو بتواند به تعهدات خود عمل کند.

علی بابایی *

یک اقتصاددان گفت : راهکارهای اصلی بازگشت نرخ ارز به مبالغ پایین و تقویت پول 
ملی در کنار جلوگیری از واردات کالاهای غیراساسی و سهمیه بندی است، منتها هیچ 
یک از این راهکارها با منافع تصمیم گیران و نورچشمی ها همسویی ندارد به همین دلیل 

اقدامی هم صورت نمی گیرد.
بویژه  حسین راغفر در مورد ریشه تحولات اخیر در حوزه  توزیع کالاهای اساسی 
گوشت گفت: شرایط کنونی قطعا نتیجه سیاست های دولت است و این کمبودها نه 
به خاطر کمبود ارز بلکه به دلیل سوءمدیریت در فرآیند تخصیص ارز بوجود آمده است، 
متاسفانه ارز کشور به افرادی تخصیص  یافته که فاقد صلاحیت هستند از همین روی ارز 
تخصیصی در بیشتر اوقات تبدیل به کالاهای مورد نظر نشده است. همچنین از اوایل 
سال بار ها تذکر دادیم که کالاهایی که با ارز ارزان وارد شده و به دلیل کاهش قدرت خرید 
مردم در انبارها بودند با افزایش نرخ ارز به کشورهای همسایه صادر شدند که مافیای 
درون قدرت و بویژه برخی از اعضای اتاق بازرگانی تهران بخش قابل توجهی از این 

کالاها را به اسم صادرات به این کشورها فروخته اند.
وی ادامه داد: حتی رییس جمهور نیز در یک سخنرانی با افتخار صحبت از افزایش 

300 درصدی صادرات در یک ماه کردند که همین مایحتاج عمومی مردم مانند گوشت 
و دام زنده بود که صادر شد و البته این روند ادامه هم دارد. متاسفانه حالا تصمیم داریم 
همان کالاها را با ارز گران وارد کنیم و این امتیاز را به کسانی بدهیم که صلاحیت کافی 
برای واردات گوشت را ندارند و تنها از کارت بازرگانی خود استفاده  می کنند. حتی آقای 
رییس جمهور بخشنامه ناقصی را ابلاغ کردند مبنی بر اینکه کسانی که کارت بازرگانی 
قدیمی داشته باشند، می توانند کالا و گوشت وارد کنند در حالی که این افراد همین 
کارت را در اختیار واسطه گران قرار داده اند. بنابراین این فرایند معیوب از نحوه تخصیص  

ارز به افراد شروع شده و تا واردات کالاهای اساسی و گوشت ادامه می یابد.
این استاد دانشگاه با اشاره به تاثیر افزایش نرخ ارز در نابسامانی های اخیر گفت: ما از 
ابتدای سال مبالغ هنگفتی را برای واردات کالاهای اساسی در نظر گرفتیم که متاسفانه 
بیشتر آنها یا وارد نشدند اگر هم وارد شدند کالاهای مورد نظر نبودند یا با قیمت بالا در 
اختیار مردم قرار گرفت و به طور کلی ریشه این مشکلات در افزایش شدید نرخ ارز است 
که باعث شد تا ارزش پول ملی بطور بی سابقه ای در تاریخ معاصر کشور کاهش یابد، این 
کاهش از سویی صادرات را تقویت و از سوی دیگر واردات را کاهش داد که نتیجه آن را در 

همین کمبودها و عدم تعادل عرضه و تقاضا مشاهده می کنیم.
ادامه داد: فرآیندهای اداری مجوز برای واردات در وزارت  ایلنا  با  وی در گفت وگو 
جهادکشاورزی، وزارت صمت و بانک مرکزی موجب پیچیده تر شدن روندها و مشکل 
کمبودها شده است که در صورت تداوم و نزدیک شدن به شب عید این کمبود افزایش 
می یابد، همچنین نظارت کافی بر غارت و چپاول اموال عمومی از سوی نهادهای 

نظارتی وجود ندارد و این غفلت فرصتی برای غارت منابع ارزی و قاچاق است.
این کارشناس اقتصادی با ارایه راهکارهای خود جهت مقابله با این شرایط گفت: 
راهکارهای اصلی بازگشت نرخ ارز به مبالغ پایین و تقویت پول ملی در کنار جلوگیری 
از واردات کالاهای غیراساسی و سهمیه بندی است، منتها هیچ یک از این راهکارها با 
منافع تصمیم گیران و نورچشمی ها همسویی ندارد به همین دلیل اقدامی هم صورت 
نمی گیرد. راغفر متذکر شد: بسیاری از کالاهای وارداتی قابل تولید در داخل است اما 
ناف این مملکت را به منافع تجار بستند، در حالیکه اکثر این افراد ارز حاصل از صادرات 
را به کشور بازنمی گردانند و این عدم تعادل های عرضه و تقاضا را باعث می شوند. البته 
بخش قابل توجهی از این مشکلات سال ها پیش هم قابل پیش بینی و رصد کردن بود 
منتها سیاست های نادرست توسط دولت و مجلس اتخاذ شد و امروزه مهر سران قوا را 

پای آن دارد و به باور بنده تحریم ها پنج تا ده درصد در این مشکلات تاثیر دارند.
استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا با بیان اینکه تعمدی در شکل گیری این شرایط وجود 
دارد، گفت: بنده بار ها اعلام کرده ام که این برنامه ها برای بهم ریختن اوضاع کشور 
است و متاسفانه سیاست های بخش عمومی نیز از طریق رشد نارضایتی ها همسو با این 
اهداف است و سه قوه در این شرایط کنونی مسئولیت بزرگی دارند. باید توجه داشت 
که هدف اصلی از این برنامه فرسایش اعتماد عمومی نسبت به حاکمیت است که 
همانطور که ذکر کردم بعضا هم سیاست های بخش عمومی همسو با آن است و نگرانی 
مردم در این سیاست ها برخلاف منافع گروه های خاص که به دنبال غارت و چپاول 
هستند، جایگاهی ندارد. این اقتصاددان یادآور شد: در دهه های اخیر دولت های 
مختلف بنیان های یک نظم اجتماعی را به اتفاق به هم زدند و اعتماد عمومی را به عنوان 
بزرگترین سرمایه هر کشوری فرسوده کرده و زمینه سوءاستفاده عناصر و کشورهای 
خارجی را فراهم کردند و البته دولت می تواند این روند تخریبی را متوقف و منابع محدود 
را در شرایط تحریمی سهمیه بندی کند. همچنین اگر قرار باشد وارداتی صورت بگیرد 
باید توسط نهادهای دولتی مسئول صورت بگیرد نه افراد و نهادهایی که هیچ تخصصی 
در واردات ندارند. این کارشناس اقتصادی در مورد طرح استیضاح رییس جمهور که 
توسط برخی از نمایندگان مجلس مطرح شده بود، گفت: پرسش اصلی این است که 
چرا این نمایندگان واکنش جدی به مشکلات عجیب و غریب معیشتی مردم در ماه های 
اخیر نشان ندادند؟ البته این منافی پرسش از رییس جمهور نیست منتها زمانی که 
به این گونه مسائل رویکرد سیاسی صورت می گیرد تردید و نگرانی مردم نیز افزایش 
می یابد همچنین بخش های از همین مجلس با مصوبات خود موجب بدتر شدن شرایط 

شده اند.

حسین راغفر اقتصاددان :

دولت منابع محدود را در شرایط تحریم سهمیه بندی کند

در حالی که رئیس سازمان خصوصی سازی واگذاری پالایش 
نفت کرمانشاه را سالم و قانونی می داند، نماینده کرمانشاه خبر از 
تایید غیر قانونی بودن واگذاری این پالایشگاه در گزارش تحقیق و 

تفحص مجلس می دهد.
همان  از  خصوصی  بخش  به  کرمانشاه  پالایشگاه  واگذاری   
روزهای نخست با اما و اگرهایی فراوان همراه بود و اگرچه هر بار 
نیز سازمان خصوصی سازی درباره ابهام های این واگذاری پاسخ 
داد، اما نتوانست منتقدان این واگذاری را قانع کند و سرانجام 
کار به مجلس شورای اسلامی رسید تا در مورد این واگذاری به 
تحقیق و تفحص بپردازد.  پالایشگاه کرمانشاه که از نظر قدمت 
در   13۸۸ سال  از  رود،  می  شمار  به  ایران  پالایشگاه  دومین 
تا سرانجام در سال 13۹3 به  فهرست واگذاری ها قرار گرفت 
میزان یک هزار و 100 میلیارد تومان قیمت گذاری شد، اما در 
سال ۹5 سازمان خصوصی سازی آن را به قیمت 2۸0 میلیارد 
تومان به مالک خصوصی واگذار کرد و قرارداد خصوصی سازی 
به این صورت تنظیم شد که خریدار 10 درصد را به صورت نقد 
و مابقی را به صورت اقساطی پرداخت کند. این قیمت گذاری 
نخستین جرقه های اعتراض را زد و حتی نمایندگان کرمانشاه 
در مجلس نیز نسبت به آن انتقاد کردند. پای واگذاری پالایشگاه 
کرمانشاه به گزارش تفریغ بودجه سال ۹6 نیز باز شد و »عادل 
آذر« رئیس دیوان محاسبات کشور حدود یک ماه پیش در جریان 
قرائت خلاصه گزارش تفریغ بودجه سال 13۹6 در صحن مجلس 
شورای اسلامی، اعلام کرد که در این واگذاری دو مورد مغایرت با 
قوانین و مقررات وجود داشته  است. از نظر رئیس دیوان محاسبات 
کشور، این دو مغایرت شامل نقض دستورالعمل اجرایی »روش 
انتخاب مشتریان استراتژیک و احراز و پایش اهلیت« و قیمت 
تا  بوده است؛  نفت کرمانشاه  پالایش  نادرست شرکت  گذاری 
آنجا که قیمت این پالایشگاه 61۷ میلیارد تومان بوده، اما هیات 
واگذاری با کاهش بیش از ۷0 درصدی آن را در نهایت به مبلغ 
1۹۹ میلیارد تومان به خریدار بخش خصوصی واگذار کرده است.
*تایید واگذاری غیرقانونی بعد از 17 ماه تحقیق و تفحص

رئیس  نبود؛  بار  نخستین  برای  ها  تنقض  این  طرح  البته 

کمیسیون اقتصادی مجلس نیز در تشریح گزارش کمیسیون 
اقتصادی در خصوص طرح تحقیق و تفحص از نحوه واگذاری 
در  ای  مصاحبه  در  خصوصی  بخش  به  کرمانشاه  پالایشگاه 
تابستان سال گذشته گفته بود که این طرح بر اساس نامه  ای که 
تعدادی از نمایندگان که عمدتا مربوط به استان کرمانشاه بودند به 
کمیسیون اقتصادی ارجاع شد که بر اساس ماده 214 آیین نامه 

داخلی مجلس، در جلسه  ای مورد بررسی قرار گرفت. 
این اساس در جلسه  بر  پورابراهیمی«،  به گفته »محمدرضا 
برگزار شده بیست و پنجم تیر ماه ۹6 و مذاکره های صورت گرفته 
و پیشنهادهای ارائه شده از سوی نمایندگان و همچنین پاسخ 
رئیس سازمان خصوصی سازی، در نهایت طرح تحقیق و تفحص 

تصویب شد.
اکنون بعد از گذشت حدود 1۷ ماه از تصویب طرح تحقیق و 
تفحص از پالایشگاه نفت کرمانشاه، مرکز پژوهش های مجلس 
در گزارشی به بررسی روند واگذاری شرکت پالایش نفت کرمانشاه 
پرداخته است که نشان می دهد که این واگذاری غیرقانونی بوده 

است. 
*منتقدان مستندات ارائه کنند

در مقابل، »میر علی اشرف عبدالله پوری حسینی«، رئیس 
سازمان خصوصی سازی در گفتگو با ایرنا با اشاره به اینکه حدود 
یک ماه قبل در جلسه نمایندگان کرمانشاه حضور داشتم، گفت: 
ارزان  واگذاری  نمایندگان پرسیدم که مبنای  از  »در آن جلسه 
چیست؟ در پاسخ به این سال اعلام شد که چند سال قبل از این 
واگذاری، دولت سهام خود در این پالایشگاه را بابت رد دیون یک 
هزار و ۸00 میلیارد تومان واگذار و بعد سازمان خصوصی سازی 

این قیمت را لغو و 1۸0 میلیارد تومان واگذار کرده است«.
تا  خواستم  نمایندگان  از  جلسه  همان  در  داد:  ادامه  وی 

مستندات این ادعا را ارئه کنند اما چیزی ارائه نشد.
پوری حسینی افزود: حقیقت ماجرا این است که دولت 55 
درصد از سهام پالایشگاه نفت کرمانشاه را به قیمت ۹0 میلیارد 
تومان بابت رد دیون واگذار کرده بود که آن رد دیون هم محقق 
نشد و دو سال بعد هیات واگذاری 60 درصد سهام این پالایشگاه 

را 1۸0 میلیارد تومان یعنی دو برابر قیمت گذاری برای رد دیون 
عرضه کرد و در نهایت 60 درصد سهام پالایش نفت کرمانشاه با 

قیمت 210میلیارد تومان به فروش رسید. 
به گفته رئیس سازمان خصوصی سازی، اگر مبنای قضاوت 
مصوبات دولت برای رد دیون سهام خودش به بانک ها بوده قیمت 

پایه و قیمت فروش دو برابر شده است.
با این حال وی صحبتی از اهلیت خریدار نکرد. 

* واگذاری پالایشگاه کرمانشاه روی میز قوه قضاییه
»احمد صفری«، نماینده کرمانشاه اما در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا با بیان اینکه در گزارش تحقیق و تفحص مغایرت قانونی 
واگذاری تحقیق و تفحص مشخص شده و این گزارش نیز به قوه 
قضاییه و سازمان بازرسی ارائه شده است، گفت: با این حال، هیچ 
برخوردی در این مورد با رئیس سازمان خصوصی سازی صورت 
نگرفته و اقدامی نشده است.  وی به واگذاری های پر حرف و 
حدیث اشاره کرد و گفت: یکی از واگذاری هایی که مشکل دارد 
واگذاری پالایشگاه کرمانشاه است که بابت رد دیون در سال ۹3 
به ارزش یک هزار و ۸00 میلیارد تومان به ۹ بانک داده شده اما 
در سال ۹5 بدون هیچ دلیلی رد دیون لغو و با قیمت 1۸0 میلیارد 
تومان دوباره روی میز واگذاری قرار گرفت. صفری با اشاره به 
اینکه این واگذاری از طریق مزایده و بین دو شرکت صورت گرفته، 
گفت: قیمت پایه 1۷۹ میلیارد تومان در نظر گرفته شده بود که در 
نهایت یکی از این شرکت ها، پالایشگاه کرمانشاه را به قیمت 210 

میلیارد تومان خریده است. 
وی افزود: فقط 10 درصد این مبلغ - به عنوان پیش پرداخت 
- پرداخت شده و به جز آن، تاکنون حتی یک قسط آن پرداخت 
نشده است و هیچ پولی نیز برای خوراک دریافتی پرداخت نکرده 
اند. این نماینده مجلس با اشاره به اینکه پالایشگاه کرمانشاه از 
زمان واگذاری تاکنون 500 میلیارد تومان فروش داشته است، 
گفت: مشخص نیست پالایشگاهی که زیان ده بوده چطور به 

سود بالا رسیده است. 
صفری تاکید کرد: درخواست ما این است که قیمت گذاری 

مجدد به قیمت روز صورت گیرد و یا ابطال واگذاری انجام شود.

دو روی سکه واگذاری پالایشگاه نفت کرمانشاه؛
پروندهپرهیاهویخصوصیسازیباطلمیشود؟

ایران که تا چند سال پیش با معضل قطع گاز بخش خانگی، صنایع و پتروشیمی مواجه 
بود، اکنون به پشتوانه توسعه پارس جنوبی و افزایش تولید گاز ضمن رفع نیاز داخل، آماده 

نقش آفرینی بیشتر در صادرات گاز و کسب سهم بیشتر از بازارهای جهانی است.
تا پیش از استقرار دولت یازدهم، معضل کمبود گاز گریبان بخش خانگی و صنعتی را 
در روزهای سرد سال می گرفت بطوری که شاهد قطع گاز در مناطق سردسیر و قطع گاز 
صنایع بزرگ و پتروشیمی ها بودیم، اما پس از تمرکز بر توسعه پارس جنوبی، میزان تولید گاز 

کشور افزایش یافت و معضل کمبود گاز رنگ باخت.
مجموع تولید روزانه گاز کشور امروز به بیش از ۸00 میلیون مترمکعب در روز رسیده که 
فراتر از نیاز داخلی است و حتی امکان برآورده کردن حجم قابل توجهی از نیاز کشورهای 

همسایه به گاز را نیز دارد.
پیش بینی می شود با راه اندازی همه فازهای پارس جنوبی، تولید گاز کشور به یک 
میلیارد و 200 میلیون مترمکعب در روز افزایش پیدا کند که این موضوع مصرف کنندگان 
بزرگ گاز مانند اروپا و شبه قاره هند را به تکاپو انداخته تا بخشی از نیاز خود را از طریق ایران 

تامین کنند.
* ثبت رکورد تولید روزانه 600 میلیون مترمکعب در پارس جنوبی

تولید گاز از ١٠ فاز نخست پارس جنوبی در سال 13۹2 نزدیک به 2۸5 میلیون مترمکعب 
بود که پس از روی کار آمدن دولت یازدهم و شتاب در روند توسعه این میدان، حجم تولید 

گاز از این میدان مشترک افزایش قابل توجهی یافت. 
اکنون تولید گاز از این میدان از روزانه 600 میلیون مترمکعب فراتر رفته که علاوه بر رفع 

نیاز داخل، باعث پیشی گرفتن از قطر در برداشت از این میدان نیز شده است.
* ایران در جمع بزرگان گاز دنیا

بر اساس گزارش سالانه شرکت بریتیش پترولیوم )BP( در پایان سال 201۷ میلادی، 
ایران از نظر حجم ذخایر گاز با دارا بودن 33.200 تریلیون مترمکعب گاز پس از روسیه در 
مقام دوم جهان قرار دارد و سهمی معادل 1۷.2 درصد از ذخایر گازی را به خود اختصاص 

داده است. 
همچنین ایران با تولید سالانه 223 میلیارد و ۹00 میلیون مترمکعب گاز پس از آمریکا 
و روسیه در رتبه سوم کشورهای تولیدکننده گاز جهان قرار دارد و در این زمینه سهم 6,1 

درصدی را از آن خود کرده است.

* ایران در جستجوی سهم 10 درصدی از بازار جهانی صادرات گاز
ایران اکنون حدود 1.5 درصد بازار جهانی صادرات گاز را در اختیار دارد، اما با توجه به 
ذخایر عظیم گازی و موقعیت استراتژیک، توان افزایش سهم خود در بازارهای منطقه ای 

و بین المللی گاز را دارد.
تهران تلاش می کند با بسترسازی برای صادرات گاز، سهم خود از بازار جهانی گاز را به 

حداقل 10 درصد افزایش دهد.
بر این اساس، صادرات روزانه 200 میلیون مترمکعب گاز در برنامه ششم توسعه هدف 

گذاری شده که البته اولویت بازار صادراتی گاز ایران، کشورهای همسایه است.
مقصد بعدی صادرات گاز قاره اروپاست؛ پس از افزایش تولید گاز کشور، امکان صادرات 
سالانه 30 میلیارد مترمکعب گاز به اروپا وجود خواهد داشت، بر این اساس، ایران در نظر 

دارد در بلند مدت، سهمی از بازار انرژی این قاره را در اختیار بگیرد.
* بازارهای صادرات گاز ایران

با وجود برخورداری کشورمان از بزرگترین ذخایر گازی دنیا تاکنون به دلیل کمبود تولید 
در داخل، تحریم و وجود مشکل در مناسبات بین المللی، ایران نتوانسته آنگونه که شایسته 

است اقدام به صادرات گاز کند.
خط لوله و ال.ان.جی )گاز طبیعی مایع شده( مهم ترین روش های صادرات گاز هستند 

که ایران تاکنون موفق به صادرات از طریق خط لوله شده است.
صادرات از طریق ال.ان.جی به تاسیسات و فناوری های پیشرفته ای نیاز دارد که در 
انحصار کشورهای محدودی است که به علت تحریم تاکنون نتوانسته ایم به آنها دسترسی 

پیدا کنیم.
مهم ترین بازارهای صادرات گاز ایران اکنون ترکیه و عراق هستند؛ جمهوری آذربایجان و 

ارمنستان نیز حجم اندکی گاز خریداری می کنند.
اکنون روزانه بطور میانگین 30 میلیون مترمکعب گاز به ترکیه صادر می شود، میزان 
متوسط صادرات گاز به عراق نیز روزانه 15 میلیون مترمکعب است که بر اساس توافقات 

انجام شده در سال های آتی به روزانه 40 میلیون مترمکعب افزایش خواهد یافت.
میانگین صادرات گاز ایران به ارمنستان یک میلیون مترمکعب در روز است که در ازای آن 

برق دریافت می کنیم.
دو شیوه صادرات گاز به جمهوری آذربایجان انجام می شود؛ در شیوه نخست، حدود 

یک میلیون مترمکعب گاز از جمهوری آذربایجان به منطقه خودمختار نخجوان معاوضه 
)سوآپ( می شود و در شیوه دوم، یک شرکت ایرانی در ترکمنستان گاز را خریداری کرده 
و در جمهوری آذربایجان به میزان 6 میلیون مترمکعب در روز می فروشد که البته اکنون 

متوقف است.
در سال های اخیر، شماری از کشورهای اروپایی از جمله گرجستان، بلغارستان و یونان 

درخواست واردات گاز از ایران را مطرح کرده اند که البته تاکنون نهایی نشده است.
ایران خط لوله صادرات گاز به پاکستان را ساخته، اما پاکستان برای تکمیل خط لوله در 

خاک خود اقدامی نکرده است.
مطالعات مربوط به صادرات گاز به عمان نیز در حال انجام است که پیش بینی می شود 

تا سه سال آینده به نتیجه برسد.
کویت، امارات، گرجستان، هند و افغانستان از دیگر کشورهایی هستند که درخواست 
خود برای واردات گاز از ایران را مطرح کرده اند و حتی مذاکراتی نیز انجام شده اما هنوز 

نهایی نشده است.
* نقش صادرات گاز در تقویت قدرت منطقه ای ایران

با توجه به ذخایر عظیم گازی در کشورمان و همچنین نیاز کشورهای منطقه و اروپا به گاز، 
فرصت ها و ظرفیت های گسترده ای برای افزایش صادرات این کالای استراتژیک وجود 

دارد که باید از آن بهره گرفت.
ایران اکنون به لطف توسعه فازهای پارس جنوبی، کمبودی در داخل ندارد و نیاز همه 
بخش ها و صنایع به گاز تامین شده است، گاز مازاد می تواند برای صادرات اختصاص یابد.
ابعاد  در  را  اقتصادی خود  و  قدرت سیاسی  گاز،  از طریق صادرات  تواند  تهران می 

منطقه ای و بین المللی تقویت کند و جایگاه خود را در مناسبات جهانی تحکیم ببخشد.
* گام های پایانی توسعه پارس جنوبی

منطقه پارس جنوبی، گسترده ترین میدان گازی جهان را در خود جای داده که بین ایران 
و قطر مشترک است. این میدان گازی روی خط مرزی و در فاصله 100 کیلومتری ساحل 

جنوبی ایران قرار دارد.
در سال 136۹ با حفر نخستین چاه اکتشافی در این میدان و بر اساس نتایج حاصل 
از لرزه نگاری، وجود گاز تایید شد. سهم ایران از این میدان ۹۷00 کیلومتری، 3۷00 
کیلومتر است. در بخش ایرانی این میدان، ذخیره گاز 14 تریلیون مترمکعب گاز به همراه 
1۸ میلیارد بشکه میعانات گازی است که هشت درصد کل گاز دنیا و نزدیک به نیمی از 

ذخایر گاز کشور را شامل می شود.
مرحله نخست فعالیت های توسعه ای در پارس جنوبی رو به پایان است، بیشتر فازهای 
این میدان عظیم گازی راه اندازی شده و یا در مرحله بهره برداری قرار گرفته اند. با 
بهره برداری کامل از فاز 14 در سال آینده، تنها بخش باقیمانده توسعه در پارس جنوبی 

به فاز 11 محدود خواهد شد.
البته با توجه به افت فشار در پارس جنوبی قرار است طرح تقویت فشار چاه های این 

میدان گازی به اجرا گذاشته شود که مربوط به سال های آتی است.
*  4فاز آماده بهره برداری

فازهای 13 و 22 تا 24 پارس جنوبی قرار است در روزهای آتی با حضور رئیس جمهوری 
افتتاح شود.

طرح توسعه فاز ١٣ پارس جنوبی برای تولید 56 میلیون متر مکعب گاز غنی از میدان 
مشترک و تولید روزانه 50 میلیون مترمکعب گاز متان، 2۹00 تن گاز مایع )ال پی جی(، 

2۷٥٠تن اتان، ۷5 هزار بشکه میعانات گازی و 400 تن گوگرد طراحی شده است.
طرح توسعه فازهای 22 تا 24 پارس جنوبی نیز برای تولید روزانه 56 میلیون متر مکعب 
گاز ترش از این میدان مشترک و تولید روزانه 50 میلیون متر مکعب گاز متان انجام شده 

است.

پارسجنوبیبرگبرندهایراندربازارجهانیصادراتگاز
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سه سال از مقام سومی جهان و قهرمانی  آنها در آسیا گذشت

پابرهنه های فوتبال همچنان منتظر پاداش از 
دست رفته

نزدیک به سه سال از مقام سومی جهان و قهرمانی تیم فوتبال ساحلی ایران در آسیا 
2017 می گذرد ولی همچنان پابرهنه های فوتبال پاداش موفقیت های خود را به صورت 

کامل دریافت نکردند.
تیم ملی فوتبال ساحلی ایران که این روزهای خود را برای رقابت های قهرمانی آسیا به 
میزبانی کشور تایلند آمده می کند، قرار است از 6 تا 9 اسفند ماه آخرین اردوی خود را 

پیش از حضور در این مسابقات در تهران برگزار کند. 
این در حالی است که ساحلی بازان ایران در سال های اخیر موفقیت های بسیار خوبی 
در عرصه های بین المللی کسب کردند که آخرین آن درخشش در رقابت های بین قاره 
ای 2019 و کسب مقام قهرمانی بود تا سبب صعود پابرهنه های فوتبال ایران به رده دوم 

رنکینگ جهانی شود.
به رغم همه موفقیت هایی که تیم فوتبال ساحلی در این سال ها کسب کرده است، اما 
هنوز مسئولان فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش و جوانان به تعهدهای مالی خود درباره 
تیم ساحلی ایران به صورت کامل عمل نکردند زیرا از 15 میلیون تومان پاداشی که قرار 
بود حدود سه سال پیش برای کسب مدال جهانی به آنها پرداخت شود، بازیکنان فقط 5 

میلیون تومان آن را دریافت کردند.
از طرفی تیم ملی فوتبال ساحلی در سال 2019 علاوه بر حضور در مسابقات قهرمانی 
آسیا )انتخابی جام جهانی 2019 پاراگوئه(، باید در رقابت ها انتخابی المپیک ساحلی 
جهان، جام بین قاره ای و درنهایت جام جهانی فوتبال ساحلی به رقابت بپردازد که 
شایسته است مقام های مسئول ورزش کشور توجه خاصی به این رشته و بازیکنان آن 

داشته باشند تا شرایط روحی و روانی این بازیکنان مطلوب شود.
»محمد علی مختاری« بازیکن تیم فوتبال ساحلی در گفت وگو با خبرنگار ایرنا در 
خصوص برگزاری اردوها گفت: اردوی با کیفیتی را در شهربوشهر پشت سرگذاشتیم که 
سبب شد هماهنگی خوبی بین بازیکنان صورت بگیرد و امیدواریم در اردوی تهران به صد 

درصد آمادگی لازم برسیم.
وی با تاکید بر اینکه شهر بوشهر از نظر برگزاری اردو مناسبت تر از تهران است، افزود: 
با توجه به اینکه در فصل زمستان هستیم، شهر بوشهر به دلیل شرایط آب و هوایی بسیار 

بهتر از تهران است ولی نظر »مارکو اکتاویو« سرمربی تیم برگزاری اردو در تهران بود.
ملی پوش تیم فوتبال ساحلی ایران در خصوص همگروه های ایران در رقابت های 
قهرمانی آسیا بیان کرد: عراق و عمان هم گروه های ایران هر دو از تیم های خوب آسیا 
هستند و کار آسانی مقابل آنها نداریم ولی هدف بازیکنان تیم، صعود از مرحله گروهی و 

برتری مقابل حریفانی مانند ژاپن و امارات در مراحل بالاتر است.
مختاری درباره توانایی ایران کسب مقام قهرمانی بیان کرد: تیم ملی فوتبال ساحلی 
ایران همیشه توانایی کسب مقام قهرمانی را داشته و دارد و در این دوره نیز با انگیزه کسب 
این عنوان به میدان می رود. البته مهمترین مسئله در این راه حمایت از فوتبال ساحلی 

است.
وی با تاکید بر عدم حمایت لازم از فوتبال ساحلی ادامه داد: باشگاه ها قراردادهای 
کمی با بازیکان می بندند که واقعا نازل است در حالی که سایر کشورها با وجود اینکه 

فوتبال ساحلی قدرتمندی ندارند حمایت همه جانبه از این رشته انجام می دهند. 
بازیکن تیم ملی فوتبال ساحلی درباره اینکه آیا پاداش های خود را کسب کرده اند یا 
خیر؟ بیان داشت: به ما گفتند که در این باره صحبت نکنیم ولی واقعا فوتبال ساحلی نیاز 
به حمایت دارد. زیرا فوتبال ساحلی از رشته هایی است که موفقیت های زیادی در عرصه 

بین المللی کسب کرده است. 
و  این رشته ورزشی در کشور خوب است  زیر ساخت های  تاکید کرد که  مختاری 

گسترش مناسبی داشته ولی از نظر مالی شرایط بازیکنان خوب نیست.
مسابقات قهرمانی فوتبال ساحلی آسیا از 16 تا 26 اسفند 97 به میزبانی کشور تایلند 
برگزار می شود تا نام سه تیم نخست قاره کهن برای حضور در جام جهانی 2019 پاراگوئه 

مشخص شود.
محمد احمدزاده، پیمان حسینی، مسلم مسیگر، مصطفی کیانی، امیرحسین اکبری، 
حمید بهزادپور، محمد مرادی، علی میرشکاری، محمد معصومی زاده، احسان درا، علی 
درویش متولی، محمدعلی مختاری، سعید پیرامون و مهدی شیرمحمدی بازیکان دعوت 

شده به این اردو هستند که البته از بین این تعداد اسامی نهایی اعلام خواهد شد.

مدیرکل توسعه ورزش حرفه ای و امور باشگاه ها وزارت ورزش و جوانان :

استقلال و پرسپولیس شهریورماه 98 
واگذار می شوند

مدیرکل توسعه ورزش حرفه ای و امور باشگاه ها وزارت ورزش و جوانان، زمان واگذاری 
باشگاه های فوتبال استقلال و پرسپولیس را شهریورماه سال 98 عنوان کرد.

اعضای کمیسیون تلفیق بودجه سال 98 کل کشور دی ماه امسال در نشست خود بر 
واگذاری 2 باشگاه استقلال و پرسپولیس تا پایان سال 98 تاکید کردند.

افشین داوری افزود: وزارت ورزش و جوانان آمادگی و اراده کامل برای واگذاری باشگاه 
های فوتبال استقلال و پرسپولیس را دارد.

به گفته وی، این وزارتخانه شرایط لازم برای واگذاری 2 تیم از طریق سازمان خصوصی 
سازی را نیز فراهم کرده است. مدیرکل توسعه ورزش حرفه ای و امور باشگاه ها وزارت 
ورزش و جوانان افزود: در زمینه واگذاری این باشگاه ها به بخش خصوصی، مدیران 
متولی با سازمان خصوص سازی، نمایندگان مجلس شورای اسلامی، کمیسیون اصل 
44 قانون اساسی و اتاق بازرگانی ایران نشست های تخصصی برگزار کرده اند. داوری 
تاکید کرد: در نشست های مستمر پیشنهادهای مختلفی برای نحوه واگذاری باشگاه 
استقلال و پرسپولیس نیز ارائه شد که در نهایت به یک جمع بندی واحدی رسیده اند. 
وی تاکید کرد: از این رو تا شهریورماه سال 98 فرصت واگذاری قطعی دو باشگاه فوتبال 
استقلال و پرسپولیس داده شده است. به گفته وی، تمامی شروط واگذاری از جمله 
میزان زیرساخت ها، میزان درآمدها و بدهی های 2 باشگاه جمع آوری شده است تا به 
صورت یک بسته در اختیار متولیان امر قرار گیرد. داوری یادآور شد: مسئولیت اصلی 
واگذاری باشگاه استقلال و پرسپولیس برعهده سازمان خصوصی سازی کشور است و 
وزارت ورزش و جوانان نیز اداره و شرایط لازم برای این واگذاری را دارد. مدیرکل توسعه 
ورزش حرفه ای و امور باشگاه ها وزارت ورزش و جوانان در پاسخ به این سوال ایرنا که 
اگر خریدار قصد خروج این دو باشگاه از تهران را داشته باشد چه سرنوشتی برای دو تیم 
باید متصور شد، گفت: واگذاری این باشگاه ها از طریق فرابورس و درصدی انجام می 
شود و یکی از شرایط آن خارج نشدن مالکیت این دو تیم از تهران است. به گفته وی، 
این دو باشگاه به یک شخص یا فرد خاص واگذار نمی شود، بلکه نوع واگذاری به صورت 
فرابورسی است، به همین دلیل تمام تلاش های صورت گرفته است تا شهریورماه این 
واگذاری با کمترین نواقص انجام می شود. دو باشگاه ورزشی استقلال و پرسپولیس 
معروف به سرخابی های پایتخت ایران از تیم های ریشه دار آسیا هستند و مسئولیت و 

متولی این دو تیم اکنون با وزارت ورزش و جوانان به نمایندگی از دولت است.

صعود بی حرف وحدیث ایران به جام جهانی 
بسکتبال با برتری مقابل استرالیا

تیم ملی بسکتبال ایران با برتری مقابل 
جام  رقابت های  به  صعودش  استرالیا 

جهانی 2019 را قطعی کرد.
تیم های ملی بسکتبال ایران و استرالیا 
از ساعت 18 روزیکشنبه در آخرین دیدار 
جهانی  جام  انتخابی  مسابقات  از  خود 
آزادی تهران به مصاف  2019 در سالن 
هم رفتند که این بازی با پیروزی 85 بر 
74 ایران به پایان رسید. شاگردان مهران 
شاهین طبع در نیمه اول تیم برتر میدان 
رختکن  به  بر 30  برتری 43  با  و  بودند 
آنکه  وجود  با  نیز  دوم  نیمه  در  رفتند. 
بهتری  کوارتر سوم عملکرد  در  استرالیا 

داشت، اما ایران توانست برتری خود را حفظ کند و در نهایت به برتری 85 بر 74 برسد.
تیم ایران با این برد که در غیاب چهره های سرشناسی همچون حامد حدادی و صمد 
نیکخواه بهرامی رقم خورد، رسماً و بدون هیچ حرف و حدیثی گام به جام جهانی 2019 
در چین گذاشت. در دیگر بازی تاثیرگذار دیروز که صعود ایران را بیش از پیش به جام 

جهانی مسجل کرد، تیم ملی ژاپن با نتیجه 96 بر 48 تیم قطر را شکست داد. 

انتخاب سرمربی فوتبال نیاز به تایید وزارت ندارد

داورزنی :استعفای دسته جمعی در فوتبال؟ جدی نگیرید!
شایعات  گفت:  ورزش  وزارت  قهرمانی  و  حرفه ای  معاون 
این  از شما می شنوم.  را  فوتبال  در  استعفای دسته جمعی 

بحث ها نیست و من این شایعات خیلی جدی نگیرید.
 محمدرضا داورزنی معاون حرفه ای و قهرمانی وزارت ورزش 
گفت: ورزش کارگری با توجه به خاطر قانون منع بکارگیری 
مجمع  امروز  که  می شد  اداره  سرپرست  با  بازنشسته ها 
انتخاباتی با حضور اعضا برگزار شد. رئیس فدراسیون کارگری 
هم انتخاب شد و رمضی توانست برای 4 سال رای اعتماد 
بگیرد. با توجه به 14-15 میلیون مخاطبی که این فدراسیون 
دارد، ضرورت دارد در حوزه ورزش همگانی برای مجموعه 
کارگری و همین طور حوزه قهرمانی برنامه ریزی صورت بگیرد.

داورزنی درباره وضعیت سرمربی تیم ملی فوتبال و اینکه 
انتخاب  ورزش  وزارت  تایید  با  سرمربی  باید  شده  شنیده 
شود، اظهار داشت: نه این طور نیست. تصمیم گیری درباره 
سرمربی تیم ملی و برنامه ریزی در این خصوص با فدراسیون 
اجمالی  و  کلی  نظارت  هم  ورزش  وزارت  است.  فوتبال 
روی فدراسیون فوتبال و همه فدراسیون ها دارد و در حوزه 
و  مجمع  فدراسیون ها  در  نمی کند.  دخالت  تصمیم گیری 
هیات رئیسه تصمیم گیرنده هستند و این مسائل هم در درون 
خانواده است که باید از دوستان در فدراسیون فوتبال سوال 

کنید.
فدراسیون  و  ورزش  وزارت  بین  که  اختلافاتی  درباره  وی 
فوتبال وجود دارد، تصریح کرد: چه اختلافی؟ اگر می خواهید 
اختلاف ایجاد کنید بگویید! ما با تاج هیچ اختلافی نداریم و او 
از مدیران خوب ماست. هیچ اختلافی هم بین وزارت ورزش و 

فدراسیون فوتبال نیست.
معاون حرفه ای و قهرمانی وزارت ورزش درباره شایعاتی که 
در خصوص استعفای دسته جمعی در فوتبال شنیده شده، 

عنوان کرد: خودتان می گویید شایعه. این بحث ها نیست و من 
این شایعات را از شما می شنوم. خیلی جدی نگیرید.

که  حرف هایی  درباره  صحبت هایش  ادامه  در  داورزنی 
ورزشکاران مختلف در فضای مجازی زده و از شرایط اقتصادی 
صحبت  کرده اند، خاطرنشان کرد: ورزشکاران تحمل کنند. 
اصل موضوع این است که در یک جنگ اقتصادی با دشمن 
فشار  مردم  همه  به  اقتصادی  فشار  این  و  می بریم  سر  به 
می آورد. دشمن هم اثرات تحریم را دنبال می کند. آنها تلاش 
کردند مردم فجر چهلم را نبینند و همه نوع ابزاری هم استفاده 

می کنند.
با  می فروشیم  که  نفتی  پول  انتقال  حتی  داد:  ادامه  وی 

مشکل مواجه شده و دشمن در تلاش است فشارها را تنگ تر 
کند. راه عبور از این شرایط سخت همدلی و همکاری است. 
زمان جنگ موشک می زدند و به مردم حمله می کردند. همه 
خود را ملزم به دفاع می دانستند و هر کس در هرجایی بود، 
دفاع می کرد. در وضعیت فعلی کشور نیاز به همدلی بیشتر 
داریم و همه باید این فشارها را تحمل کنیم. همه کسانی که 
در کشور هستیم باید این شرایط را درک کنیم تا از این شرایط 
بگذریم. در این 40 سال مردم آزمایشات را خوب پس داده اند 
الان هم نیاز به همدلی داریم. اگر در صحبت ها بی تدبیری 
کنیم، به دشمن کمک کرده ایم. معاون حرفه ای و قهرمانی 
وزارت ورزش درباره خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس، 

عنوان کرد: آنچه وظیفه وزارت ورزش بوده انجام داده. الان 
مسئولیت با سازمان خصوصی سازی است و آنها این موضوع 
را دنبال می کنند. دولت این اجازه را به وزارت ورزش داد و 
دوستان هم در 2 باشگاه مستندات خود را به خصوصی سازی 

می دهند.
وی درمورد برگزاری مجمع قایقرانی و اینکه نام کاندید ها 
دیر اعلام شد و شائبه های مهندسی انتخابات مطرح شده 
است، عنوان کرد: بازهم انتخابات شروع شد و شما دنبال 
مهندس می گردید؟! تاییدیه افرادی که آمده بود همان زمان 
به آنها اعلام شد. چون تایید صلاحیت ها کم کم آمد، ما هم 
به همان شکل به افراد اعلام کردیم تا دیشب از فدراسیون 
قایقرانی درخواست کردیم تا اسامی افرادی که تایید شده اند 
را روی سایت قرار دهند. برای حفظ حرمت دوستان این اتفاق 
رخ داد؛ ضمن اینکه برای تایید صلاحیت ها نهادهای دیگر 
باید پاسخگو باشند. در مجموع تلاش می کنیم تا برای همه 
فدراسیون ها زمان 15 روزه قانونی پیش از انتخابات را درنظر 
را اعلام کنیم. داورزنی  باشیم و در آن زمان اسامی  داشته 
درخصوص اینکه گفته می شود گل محمدی دو سال دیگر 
بازنشسته خواهد شد، اظهار داشت: چه کسی این صحبت 
را مطرح کرده است؟ گل محمدی تا 65 سالگی می تواند کار 
کند. معاون وزیر ورزش و جوانان درمورد انتخابات فدراسیون 
تنیس، خاطرنشان کرد: انتخابات این فدراسیون هم انجام 
خواهد شد. بعد از بررسی مجدد مدارکی که زده شده بود، 
سوابق مدیریتی یکی از نامزدها مورد بررسی قرار گرفت و تعداد 
نفرات به 2 رسید. در حال حاضر سرپرست این فدراسیون در 

حال انجام کارها است تا زمان قانونی فرابرسد.
کشتی  و  رزمی  فدراسیون های  انتخابات  درخصوص  وی 
هم گفت: تلاش می کنیم تا پایان هفته یا هفته آینده زمان 

برگزاری انتخابات این فدراسیون ها را هم اعلام کنیم.

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: من نباید به برانکو راهکار 
بدهم اما او باید ارنج تیمش را تغییر دهد یا اینکه بازیکنان با 

انگیزه تر را به زمین بفرستد.
جمشید شاه محمدی در خصوص بازی تیم پرسپولیس مقابل 
نفت مسجدسلیمان و تساوی که در این بازی بدست آمد گفت: 
باید پذیرفت که پرسپولیس در نیم فصل دوم از نظر کیفیت فنی 
افت کرده من در مقابل بازی با نفت مسجد سلیمان چیزی از تیم 
ندیدیم و فقط زیر توپ می زدند که این موضوع برای چهل سال 
قبل و برای ما بود. اگر پرسپولیس می خواهد همینطور بازی کند 
رتبه بالای جدول را از دست می دهد چرا که برای قهرمان شدن 
اینکه حداقل  یا  برنده شد  را هم  از خانه  بیرون  بازی های  باید 
تیم های پایین  جدول را شکست داد. درست است که پرسپولیس 
چند بازیکنش را ندارد اما در بازی با پدیده در جام حذفی هم بازی 

این تیم چنگی به دل نزد. 
وی در پاسخ به این سوال که پرسپولیس باید چطور بازی کند تا 

از این افت خارج شود، افزود: به نظر من همه تیم ها فهمیده اند که 
پرسپولیس چطور بازی می کند و تک تک نفرات این تیم به خوبی 
آنالیز شدند. پرسپولیس باید تغییر سیستم بدهد چرا که فقط با 
پرس کردن که نمی شود برنده شد. باید چند کار دیگر هم انجام 
داد. نمی شود فقط منتظر اتفاقات بود تا به گل رسید چرا که این 
کارها برای پنجاه سال قبل است. البته این مساله فقط مشکل 
پرسپولیس نیست بلکه همه تیم های ایرانی اینطور بازی می کنند 

و منتظر اتفاقات می مانند تا به گل برسند. 
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این سوال که شما 
از وضعیت تیم انتقاد می کنید اما راهکار شما برای خروج از این 
وضعیت چیست افزود: بازیکنان پرسپولیس از بهترین های ایران 
هستند اما برانکو باید ارنج تیم را تغییر دهد یا اینکه بازیکنان با 
انگیزه تر را در زمین بگذارد. من فکر می کنم باید در نفرات بازیکنان 
تغییراتی ایجاد شود البته من که نباید راهکار به برانکو بدهم بلکه او 

باید در این باره تصمیم بگیرد.  

 یک نماینده مجلس با بیان اینکه اعاده به خدمت مهدی تاج 
باید در فولاد مبارکه صورت بگیرد نه فدراسیون فوتبال، تاکید 
کرد که دستگاه های نظارتی و قضایی به صورت جدی به این 

فدراسیون ورود کرده اند.
سید احسان قاضی زاده هاشمی نماینده مجلس در گفتگو با 
رادیو تهران به بحث ادامه کار بازنشستگان اشاره کرد و گفت: قرار 
است مجمع فدراسیون فوتبال برگزار شود ولی موضوع بازنشسته 
ها را در دستور کار قرار نداده اند. به خاطر جرم انگاری که در 
قانون صورت گرفته، بررسی این موضوع در دستگاه های نظارتی 

و دستگاه قضایی شروع شده است.
از دو  نظارتی  دانم دستگاه های  تا جایی که می  افزود:  وی 
هفته پیش به صورت جدی به فدراسیون فوتبال ورود کرده اند. 
هم راجع به قانون بازنشستگان و هم راجع به بحث هایی که در 

فدراسیون هست روند قضایی را پیش می گیرند.
این نماینده مجلس تاکید کرد: بازنشسته هایی که در فدراسیون 

کار می کنند مرتکب جرم می شوند. احراز هرگونه سمت و دارا 
بودن امضاهای اداری و مالی در حکم تصرف غیر قانونی بر اموال 
عمومی است. صرفا این افراد می توانند حکم مشاور داشته باشند 
و دارای یک سوم ساعت کار و پرداختی. سمت دیگری به جز 

مشاور نمی توانند داشته باشند.
می  ادامه  کارشان  به  کماکان  ها  بازنشسته  اینکه  درباره  وی 
دهند، گفت: دستگاه های نظارتی و قضایی ورود جدی خود را 
به فدراسیون شروع کرده اند. قاضی زاده هاشمی درباره اینکه 
آیا قانون شامل حال مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال هم می 
شود؟ تاکید کرد: آقای تاج مدرکی را ارائه داده است مبنی بر اینکه 
اعاده خدمت شده است. ضوابط اعاده خدمت در قانون مشخص 
است. فردی که اعاده به خدمت می شود فقط می تواند به کاری 
که قبلا فعالیت می کرده برگردد. چون آقای تاج در فولاد مبارکه 
بازنشسته شده، می تواند در فولاد مبارکه ادامه خدمت بدهد. کار 

تاج در فدراسیون فوتبال خلاف مقررات اعاده به خدمت است.

جمشید شاه محمدی :

پرسپولیس از نظر فنی افت کرده است
حضور بازنشستگان در فدراسیون فوتبال جرم است

قاضی زاده: تاج باید به کارخانه فولاد برگردد

جام ملت های آسیا سکوی پرتابی شد برای جوانان لژیونر فوتبال ایران. آن هایی که 
پیش از جام یا در افت بودند و یا با مصدومیت دست و پنجه نرم می کردند اما با اعتماد 
کارلوس کی روش به خودشان و البته تمرینات آماده سازی ای که پیش از این بازی ها 
گذراندند، توانستند به ستاره های ایران در امارات تبدیل شوند و به همراه تیم ملی تا نیمه 

نهایی این رقابت ها بروند.
شاید شاخص ترین لژیونر این روزهای فوتبال ایران سردار آزمون باشد. او که قبل از جام 
ملت ها روزهای خوبی را در روبین کازان سپری نمی کرد، در جام ملت ها به ستاره خط 
حمله ایران تبدیل شد و 4 گل به ثمر رساند و در کل مهره تاثیرگذاری برای تیم کی روش 

بود.
همین درخشش کاری کرد که آزمون بعد جام ملت ها در روبین کازان نماند و به تیم زنیت 

سن پترزبورگ که بی تردید شناخته شده ترین تیم فوتبال روسیه است بپیوندد.
سردار ایرانی پس از این انتقال،خیلی زود ارزش های خودش را نشان داد و یک تنه 

موفق شد زنیت را به مرحله یک هشتم نهایی لیگ اروپا برساند.
آزمون در بازی برگشت تیم های زنیت و فنرباغچه با به ثمر رساندن دو گل و یک پاس گل، 
علاوه بر اینکه ستاره بی چون چرای زنیت در برد 3-1 بود، توانست عنوان بهترین بازیکن 

هفته لیگ اروپا را هم کسب کند و همه را به درخشش هایش در ادامه فصل امیدوار کند.
دیگر چهره مطرح این روزهای فوتبال ایران در اروپا علیرضا جهانبخش است. او که با 
چند ماه مصدومیت به اردوی تیم ملی در جام ملت ها رسید، رفته رفته شرایط بهتری پیدا 
کرد و بازی به بازی بیشتر مورد استفاده کی روش قرار گرفت و موفق شد در جدال برابر 
عمان گل اول تیم ملی را هم به ثمر برساند. او پس از پایان جام ملت ها، حالا بیش از قبل 

برای تیمش در لیگ برتر انگلیس بازی می کند.
جهانبخش که حالا دیگر اسیر مصدومیت و بدشانسی نیست، در دو بازی مهم تیمش 
طی چند وقت اخیر مقابل وست برومویچ و دربی کانتی در FA CUP حضوری موثر داشته 
و توانسته در دو برد مهم تیمش در این بازی ها و صعود برایتون به مرحله یک چهارم نهایی 

جام حذفی انگلیس نقشی پررنگ ایفا کند.
دیگر لژیونرهای فوتبال ایران اما این روزها چندان چهره نیستند. مهدی طارمی را 

همین چند روز پیش و در جدال الغرافه و ذوب آهن دیدیم. طارمی که از قضا او هم یکی 
از ستارگان ایران در جام ملت های 2019 بود و رویای اروپایی شدن را در سر می پروراند 
در نهایت در الغرافه قطر ماندنی شد اما علی رغم گلزنی در بازی پلی آف مقابل ذوب 
آهن، در نهایت شاگردان منصوریان توانستند با کنار زدن طارمی و یارانش به دور گروهی 
لیگ قهرمانان آسیا برسند تا طارمی یکی از غایبان شناخته شده فصل پیش روی لیگ 

قهرمانان باشد.
ایرانیان حاضر در بلژیک هم طی این چندوقت اخیر چندان توفیقی نداشته اند. کاوه 
رضایی و علی قلی زاده که هردو می توانستند اسلحه های پنهان کی روش در امارات 
باشند، به دلیل مصدومیت این بازی ها را از دست دادند و هنوز هم نتوانسته اند به شرایط 
ایده آل برسند. کاوه در بازی های اخیر تیمش یک نیمکت نشین تمام عیار بوده و حتی 
یک دقیقه هم برای کلوب بروژ بازی نکرده. قلی زاده اما گه گاه مورد استفاده قرار می گیرد 

ولی هنوز نتوانسته به فرم عالی قبل از مصدومیتش بازگردد.
دو بازیکن دیگر تیم ملی که در لیگ دسته پایین تر فوتبال انگلیس بازی می کنند هم 
فعلا از اوضاع مطلوب به دورند. سعید عزت اللهی که با مصدومیت بد موقعش جام ملت 
های آسیا را هم از دست داد، هنوز نتوانسته به میادین برگردد و کریم انصاری فرد هم در 
ناتینگهام فارست یا نیمکت نشین است و یا به عنوان یار ذخیره دقایق کمی برای تیمش 
به میدان می رود. اتفاقی که احتمالا در نهایت باعث جدایی این ملی پوش از این تیم 

انگلیسی خواهد شد.

بررسی عملکرد چهره های ایرانی در فوتبال دنیا،

بازگشت لژیونرها به اوج

استقلال توانست با سه گل ذوب آهن را شکست دهد و با تفاضل گل بهتر نسبت به 
تراکتورسازی به رده چهارم جدول صعود کند.

به گزارش ایسنا، در دیدار معوقه از هفته هفدهم لیگ برتر، استقلال از ساعت 18:30 
روزیکشنبه در ورزشگاه آزادی میزبان ذوب آهن بود که این دیدار با نتیجه پر گل 3 بر صفر به 

سود استقلال خاتمه یافت.
فرشید اسماعیلی )دقیقه 7(، آیاندا پاتوسی )دقیقه 40( و محمد دانشگر )دقیقه 51( برای 

استقلال گل زدند.
این برد استقلال را با 34 امتیاز و تفاضل گل بهتر نسبت به تراکتورسازی در رده چهارم 
جدول قرار داد و در عوض ذوب آهن کماکان با 14 امتیاز در رده چهاردهم باقی ماند تا 

همچنان خطر سقوط به لیگ پایین تر را احساس کند.
نیمه اول

در حالی که بازی دو تیم پایاپای دنبال می شد، استقلال خیلی زود و در دقیقه هفتم به 
گل نخست دست یافت. شوت آیاندا پاتوسی از پشت محوطه جریمه با دفع ناقص مظاهری 

مقابل فرشید اسماعیلی قرار گرفت و او به راحتی گل نخست تیمش را به ثمر رساند.
بعد از گل نخست استقلال، ذوب آهن کماکان توان حمله روی دروازه استقلال را نداشت 
و یاران شفر به فکر زدن گل های بعدی بودند. وریا غفوری در دقیقه 18، فرصت بسیار خوبی 
برای آیاندا پاتوسی خلق کرد که ضربه محکم و تک ضرب این بازیکن با اختلاف اندک از 
بالای دیرک عمودی بیرون رفت. آبی های پایتخت در ادامه حملات خود چندین بار از طریق 

نفوذهای غفوری به دروازه ذوب آهن نزدیک شدند ولی در زدن ضربات نهایی کم دقت 
بودند. ذوب آهن در نخستین موقعیت جدی خود، در دقیقه 31 با شوت سید محمدرضا 

حسینی دیرک دروازه استقلال را از روی ضربه ایستگاهی به لرزه درآورد.
در دقیقه 40 بازی، کار ترکیبی استقلالی ها با ضربه پاتوسی به گل دوم این تیم تبدیل 
شد. پاس خوب الله یار صیادمنش از کنار زمین، در داخل محوطه جریمه به غفوری رسید و 
او با یک پاس رو به عقب، دروازه بان و مدافعان ذوب آهن را عقب گذاشت و پاتوسی در مقابل 

محوطه شش قدم گل دوم را وارد دروازه کرد.
نیمه دوم

استقلال در نیمه دوم هم تیم برتر میدان بود. پاس بسیار خوب و تماشایی صیادمنش 
پشت سر مدافعان ذوب آهن به باقری رسید اما شوت این بازیکن با برخورد به پای مظاهری 
به کرنر رفت. در دقیقه 51، ارسال پاتوسی از روی نقطه کرنر با ضربه سر دانشگر به گل سوم 

این تیم تبدیل شد.
در دقیقه 64، استقلال فرصت خوب دیگری را مقابل دروازه مظاهری خلق کرد که فرشید 
اسماعیلی با بی دقتی توپ را به بیرون زد. دقایقی بعد، استقلال در دقیقه 70 صاحب 
موقعیت بسیار خطرناکی شد که شوت محسن کریمی در موقعیت تک به تک به بیرون 
رفت اما داور قبل از این موقعیت، حرکت منشا را خطای هند تشخیص داد. در دقیقه 88 
استقلال با خطای مدافع ذوب آهن روی کریمی صاحب ضربه پنالتی شد. محسنی کریمی 
پشت ضربه پنالتی قرار گرفت و توپ را به گل تبدیل کرد اما فغانی رای به تکرار ضربه داد که 

در مرتبه دوم مظاهری توانست شوت کریمی را در دو مرحله کنترل کند.
در نهایت استقلال با حساب سه بر صفر پیروز این دیدار شد.

ترکیب استقلال: مهدی رحمتی، امید نورافکن، محمد دانشگر، پژمان منتظری، وریا 
غفوری، روزبه چشمی )کارت زرد(، فرشید باقری، گادوین منشأ )داریوش شجاعیان 74(، 
آیاندا پاتوسی )مرتضی تبریزی 81(، فرشید اسماعیلی )محسن کریمی 70( و اللهیار 

صیادمنش.
ترکیب ذوب آهن: رشید مظاهری، محمد نژاد مهدی، هادی محمدی )کارت زرد(، حمید 
بوحمدان، محمدرضا حسینی )حبیب زاده 65(، قاسم حدادی فر، اوساگونا )کارت زرد 
73(، مسعود ابراهیم زاده )حمید ملکی 58(، میلاد فخرالدینی، ارسلان مطهری )ملکی 

75( و مارین سیلوا.

در رقابت ۵۵۰ رزمی کار؛

قم قهرمان مسابقات کیک بوکسینگ کشور شد
 رقابت های کیک بوکسینگ قهرمانی کشور در سبک SKF با قهرمانی رزمی کاران استان قم به پایان رسید. مسابقات رزمی 
کیک بوکسینگ سبک SKF قهرمانی کشور شامگاه شنبه در قم به پایان رسید و در این رقابت ها تیم رزمی استان قم توانست با 
کسب 11 مدال طلا در رده های مختلف سنی عنوان قهرمانی را به دست بیاورد. در این رقابت ها تیم های مازندران با 6 و اصفهان 
با کسب 4 مدال طلا در مجموع امتیازات تیمی در رده های دوم و سوم قرار گرفتند. اما درخشش شرکت کنندگان قمی سبب شد 
فاصله امتیازات تیم رزمی استان قم با سایر تیم ها غیر قابل کاهش باشد. در این مسابقات محمد حسین رضایی در وزن 50 کیلوگرم 
نوجوانان، علی افزون در وزن به اضافه 55 کیلوگرم نوجوانان، علی کرمی در وزن منهای 55 کیلوگرم رده سنی جوانان و علی اکبر 

شب خیز در وزن منهای 60 کیلوگرم رده سنی جوانان عناوین نخست را کسب کردند.
مهدی آخوندی در وزن منهای 75 کیلوگرم رده سنی جوانان، مرتضی سلیمی در وزن منهای 55 کیلوگرم رده سنی بزرگسالان، 
قاسم مهدوی در وزن منهای 75 کیلوگرم رده بزرگسالان، میلاد ابراهیم زاده در وزن منهای 85 کیلوگرم رده سنی بزرگسالان، امید 
شاملو در منهای 90 کیلوگرم بزرگسالان، سید محمد حسینی در به اضافه 90 کیلوگرم بزرگسالان به همراه سید عبدالله قاسمی در 

بخش پیشکسوتان دیگر طلایی های تیم رزمی استان قم بودند.
همچنین تیم هیئت ورزش های رزمی استان قم در این رقابت ها 12 مدال نقره و 5 مدال برنز در رده های سنی مختلف به دست 

آورد.

لیگ قهرمانان آسیا؛

کربلا میزبان ذوب آهن در مصاف با 
نماینده عربستان شد

کنفدراسیون فوتبال آسیا با درخواست باشگاه ذوب آهن ایران مبنی بر 
میزبانی از تیم النصرعربستان در شهرکربلا موافقت کرد.

به گزارش روز یکشنبه ایرنا از کنفدراسیون فوتبال آسیا) ای اف سی(، 
تیم ذوب آهن اصفهان پس از پیروزی برابر الغرافه قطر در مرحله پلی 
آف، به مرحله گروهی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا 2019 راه پیدا 
کرد تا هم گروه تیم های الزورا عراق، النصرعربستان و الوصل امارات 
شود. بنا بر اعلام دپارتمان امور بین الملل فدراسیون، کنفدراسیون 
فوتبال آسیا با درخواست باشگاه ذوب آهن مبنی بر برگزاری دیدار با 
النصر عربستان در کربلا موافقت کرد. برهمین اساس دیدار رفت این 
دو تیم 20 اسفندماه در ورزشگاه آل مکتوم دبی و بازی برگشت 31 

اردبیهشت ماه 98 در کربلا برگزار می شود.

دیدار معوقه هفته هفدهم؛

پیروزی پرگل استقلال برابر ذوب آهن

علی موسوی:

 بازیکنان خارجی استقلال کیفیت 
خوبی دارند

مهاجم اسبق استقلال گفت: کادرفنی در نیم فصل دوم بازیکنان 
خارجی بسیار با کیفیتی را جذب کردند که این مساله در ادامه فصل 

کمک بزرگی به آنها خواهد کرد.
»علی موسوی« اظهار داشت:  بازیکنان خارجی که در نیم فصل دوم 
مسابقات لیگ برتر جذب استقلال شدند قابل قیاس با نفرات خارجی 
ابتدای فصل نیستند و به طور حتم می توانند به این تیم کمک کنند. 
پاتوسی نقش بزرگی در پیروزی استقلال برابر پارس جنوبی جم داشت 
و نشان داد هافبک توانمندی است. پیشکسوت استقلال گفت: شفر 
مربی توانمندی است و امیدوارم نتایج خوبی که فصل گذشته در نیم 
فصل دوم مسابقات لیگ برتر گرفت دوباره با استقلال تکرار کند و بتواند 

در پایان لیگ با این تیم به رتبه شاخصی برسد.
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پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی موفق شدند روشی برای درمان حساسیت 
به تخم مرغ پیشنهاد دهند.

کارولینای  "دانشگاه  پژوهشگران  ان سی بی،  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
 Egg( "پس از چهار سال پژوهش در مورد "حساسیت به تخم مرغ )UNC("شمالی
allergy(، در آزمایش جدید خود موفق شدند تخم مرغ را به رژیم غذایی افراد مبتلا به 

این نوع حساسیت وارد کنند.
"ادوین کیم")Edwin Kim(، استادیار پزشکی و نویسنده ارشد این پژوهش گفت: 
حساسیت به تخم مرغ، یکی از متداول ترین انواع حساسیت است و معمولًا در اوایل دوره 
کودکی ظاهر می شود. کودکان مبتلا به این نوع حساسیت، در معرض خطر واکنش های 

شدید آلرژیک قرار دارند که بر کیفیت زندگی آنها اثر منفی می گذارد. اگرچه به نظر 
می رسد حساسیت های غذایی با بالا رفتن سن رفع شوند اما در بیشتر افراد می توانند 
تا دهه دوم زندگی هم به طول بیانجامند. هر درمانی که بتواند امکان مصرف تخم مرغ را 
برای افراد مبتلا به این حساسیت فراهم کند، برای آنها فوایدی به همراه خواهد داشت.

پژوهش دانشگاه کارولینای شمالی، روی ۵۵ شرکت کننده مبتلا به حساسیت نسبت 
به تخم مرغ صورت گرفت که بین پنج تا ۱۱ سال بودند. در این بررسی، ۴۰ شرکت کننده 
با روش "ایمن درمانی دهانی با تخم مرغ" )eOIT( و ۱۵ شرکت کننده را با روش "پلاسیبو" 
)placebo( تحت درمان قرار دادند. پلاسیبو، به روش های درمانی صوری و تلقینی گفته 

می شود که می توانند با فریب بیمار، اثر مثبتی در روند بهبودی وی ایجاد کنند.
پژوهشگران طی چهار سال، وضعیت شرکت کنندگان مبتلا به این حساسیت را بررسی 
کردند. افرادی که میزان حساسیت آنها کمتر بود، برای نشان دادن واکنش آلرژیک، به 
مقدار بیشتری از تخم مرغ نیاز داشتند. آنها در طول بررسی می توانستند ۱۰ گرم یا در 
حدود دو قاشق چایخوری تخم مرغ مصرف کنند. این گروه پس از ایمن درمانی، دوباره 

مورد آزمایش قرار گرفتند.
شرکت کنندگانی که با روش ایمن درمانی تحت درمان بودند، پس از اتمام این دوره، 
تخم مرغ را با شیوه های گوناگون پخت به رژیم غذایی خود اضافه کردند. پژوهشگران از 
شرکت کنندگان خواستند در دوره درمان، میزان تخم مرغی که مصرف می کنند، شکل 
مصرف آن، زمان های مصرف و احساس خود را پس از مصرف تخم مرغ را گزارش دهند. 
شرکت کنندگان در پایان این دوره درمانی توانستند تخم مرغ را در شکل های گوناگون 

مصرف کنند.
گروه هایی که با روش پلاسیبو درمان می شدند، هضم گوناگونی داشتند و واکنش آنها 

نسبت به مصرف تخم مرغ، متفاوت بود.
کیم افزود: نتایج این بررسی، تأثیر روش ایمن درمانی را بر کودکان و جوانان مبتلا 
به این نوع حساسیت نشان می دهند و آن را به عنوان یک روش درمانی ایمن تأیید 

می کنند.
نتایج این پژوهش، در نشست سالانه " AAAAI" در سن فرانسیسکو ارائه شد.

شناسایییکپروتئینکهمغزرادربرابرالتهاب
حفظمیکند

پژوهشگران کانادایی در بررسی جدیدی توانستند نقش یک پروتئین خاص را در 
محافظت از مغز مشخص کنند.

به گزارش ایسنا و به نقل از نوروساینس نیوز، پژوهشگران "دانشگاه بریتیش کلمبیا" 
)UBC( در کانادا، دریافته اند که چگونه سلول های خون هنگام التهاب از مغز محافظت 
ابداع روش های درمانی جدید برای بیماری های  یافته ها می توانند به  می کنند. این 

نوروژنیک مانند سکته، صرع و ام .اس منجر شوند.
به  موسوم  پروتئینی  مهم  نقش  خود،  جدید  بررسی  در  پژوهشگران 
"پودوکالیکسین")podocalyxin( را در رگ های خونی توضیح دادند. این پروتئین، نقش 

مهمی در پیشگیری از رسیدن ترکیبات مضر خون به مغز در طول التهاب دارد.
دانشمندان با این کشف برای نخستین بار موفق شدند عملکرد پودوکالیکسین را در سد 
خونی مغزی مشخص کنند. سد خونی مغز، غشایی است که مغز را از خونی که در بقیه 
قسمت های بدن جریان دارد، جدا می کند. اختلال در عملکرد سد خونی مغز، معمولًا در 

بیماری های نوروژنیک رخ می دهد و در بروز نشانه های بیماری نقش دارد.
دانشگاه  زیست پزشکی  رشته  فارغ التحصیلان  از   ،)Jessica Cait("کیت "جسیکا 
بریتیش کلمبیا و نویسنده ارشد این پژوهش گفت: یافته های این پژوهش، واقعاً هیجان 
انگیز هستند. ما برای نخستین بار موفق شدیم نقش مهم این پروتئین را در حفظ انسجام 

سد خونی مغز کشف کنیم.
پژوهشگران در این پروژه، تحلیلی از اثرات کمبود پودوکالیکسین در سلول های لایه 
درون رگی انسان ارائه دادند. آنها توانستند نشان دهند سلول های لایه درون رگی که 
تنظیمات داخلی رگ های خونی را بر عهده دارند، برای تقویت رگ ها به پودوکالیکسین 
نیاز دارند. این پروتئین، به ایجاد ارتباط قوی میان سلول ها کمک می کند و به ترکیبات 
مضر خون یا سموم باکتریایی و ویروسی اجازه نمی دهد هنگام التهاب، به لایه های مغز 

نفوذ کنند.
دکتر "مایکل هوگس")Michael Hughes(، از نویسندگان این پژوهش گفت: عملکرد 
پودوکالیکسین تاکنون مانند یک راز باقی مانده بود و هیچ کس تصور نمی کرد این 

پروتئین، در کنترل سد خونی مغز نقش داشته باشد.
دکتر "کلی مک نگنی")Kelly McNagny(، استاد ژنتیک دانشگاه بریتیش کلمبیا و از 
نویسندگان این پژوهش گفت: در حال حاضر، یکی از موانع درمان بیماری های نوروژنیک 

این است که بیشتر داروها نمی توانند از سد خونی مغز عبور کنند.
پژوهشگران امیدوار هستند که یافته های آنها به کشف داروها و روش های درمانی 

جدیدی برای پیشگیری از تخریب سد خونی منجر شود.

حساسیتبهتخممرغدرمانمیشود

علمیوسلامت

زندگی سالم با کلیه سالم

5راهسالمنگهداشتنکلیه

در این مطلب به بیان نکاتی ساده پیرامون سلامت کلیه خواهیم پرداخت که رعایت 
کردن آن ها علاوه بر تضمین سلامت کلیه، مزایای دیگری در سلامت کلی بدن خواهند 

داشت.
کلیه یکی از اجزای حیاتی بدن و عملکرد آن، در سلامت عمومی و کلی بدن بسیار 
حائز اهمیت است. بنابراین توجه کردن به عملکرد و سلامت کلیه ها بسیار مهم است. 
رعایت ۵ نکته ساده در سبک زندگی کمک خواهد کرد تا کلیه ها را در وضعیتی خوب 

و سالم نگهداری کنیم.
هیدراته باشید

نوشیدن مقادیر زیاد مایعات به عملکرد صحیح و بهتر کلیه ها کمک می کند. ادرار 
انسان باید به رنگ کاه باشد. اگر رنگ ادرار از رنگ کاه تیره تر باشد، یکی از موارد محتمل 

دهیدراته یا کم آب بودن بدن است.
در هوای گرم یا در طول فصول گرم سال، وقتی به جای گرمسیری سفر می کنید و یا 
وقتی سخت ورزش می کنید، بدن شما نیاز به آب و مایعات بیشتری از حالت معمول 

دارد چراکه باید آب از دست  رفته توسط تعریق را دوباره جایگزین کند.
خوراکی های سالم بخورید

رژیم غذایی متعادل شده، ضامن دریافت تمام ویتامین ها و مواد معدنی مورد نیاز 
بدن است. باید سعی شود در رژیم غذایی از میوه ها، سبزی ها و غلاتی مثل نان، برنج 
و غذاهای تهیه  شده از آرد گندم بیشتر استفاده شود. همچنین ضروری است که از 

غذاهای خیلی شور )پرنمک( و خیلی چرب خودداری کرد. 
سفیده تخم مرغ یکی از غذاهای مفید برای کلیه است. پروتئین موجود در سفیده 

تخم مرغ منبع خوبی از پروتئین سالم برای کلیه است. 
یکی دیگر از خوراکی های مفید برای کلیه و افرادی که دچار مشکلات کلیوی هستند 
سیر است. برای طعم دار کردن غذاها به جای استفاده از نمک می توانید از سیر استفاده 

کنید. 
روغن  زیتون که یکی از منابع چربی خالی از فسفر است نیز جزو لیست خوراکی های 

دوستدار کلیه قرار می گیرد. 
که  دارد  وجود  کلیه  برای  مفیدی  دیگر  متعدد  خوراکی های  موارد،  این  بر  علاوه 

می توانید از آن ها در رژیم غذایی خود استفاده کنید.
جالب است بدانید معمولًا به افرادی که دچار بیماری های کلیوی هستند توصیه 

می شود مصرف سدیم، پتاسیم و فسفر خود را محدود کنند.
مراقب فشارخون خود باشید

چک کردن منظم فشارخون دارای مزایایی است و به همین جهت توصیه می شود این 
کار را به  طور منظم انجام دهید. معمولًا فشارخون بالا علائمی ندارد که فرد را آگاه سازد. 
با افزایش فشارخون، احتمال دچار شدن به مشکلات کلیوی، قلب و عروقی افزایش 

می یابد.
بنابراین با چک کردن فشارخون می توان از بسیاری از مشکلات پیشگیری کرد. اگر 
فشار خون بیشتر از حد طبیعی باشد، پزشک معالج دستورالعمل هایی برای کاهش 
آن در نظر خواهد گرفت. این دستورالعمل ها می تواند شامل ایجاد تغییراتی در سبک 
زندگی یا مصرف دارو باشد. میزان فشارخون ایده آل باید بین 9۰/6۰ میلی متر جیوه تا 

۱2۰/8۰ میلی متر جیوه باشد.
ترک سیگار و الکل

اگر سیگار می کشید به  طور کامل ترک کنید. مصرف الکل هم علاوه بر مشکلاتی که 
بر اجزای مختلف بدن دارد، بر روی کلیه هم تأثیرات منفی بسیاری دارد. نوشیدن الکل 
و سیگار کشیدن علاوه بر سایر مشکلات، باعث افزایش فشار خون در انسان می شوند.

لاغر کنید تا کلیه سالمی داشته باشید
چاق بودن هم یکی دیگر از عوامل افزایش فشارخون است و همان طور که اشاره شد 
فشارخون بالا برای کلیه ها مضر است. بنابراین سعی کنید تا وزن خود را تعدیل کرده 
و در حالت ایده آل نگه دارید. برای دست یابی به این هدف، فعالیت فیزیکی خود را 

افزایش داده و از پرخوری اجتناب کنید.
شاخص توده بندی یکی از معیارهای مناسب برای اندازه گیری وزن ایده آل می تواند 
باشد. برای استفاده از شاخص توده بدنی لازم است تا قد خود را به متر به توان 2 برسانید 
و سپس نتیجه آن را تقسیم بر وزن خود به کیلوگرم کنید. حال اگر عدد به دست آمده بین 
۱8.۵ تا 2۴.9 باشد، وزن شما طبیعی است. اگر کمتر از ۱8.۵ باشد دچار کمبود 
وزن هستید. اگر بین 2۵ تا 29.۵ باشد، اضافه  وزن دارید و اگر برابر یا بیشتر از 3۰ 

باشد چاق هستید.
هدف خود را بر روی ۱۵۰ دقیقه فعالیت ورزشی متوسط در هفته قرار دهید. داشتن 
حداقل ۱۵۰ دقیقه ورزش در طول هفته، مورد توصیه بسیاری از کارشناسان است. 
منظور از فعالیت فیزیکی یا ورزش متوسط پیاده روی سریع، دوچرخه سواری، شنا و یا 

فعالیت های مشابه دیگر است.

خوردنی هایی مفید برای درمان آکنه

چهموادغذاییآکنهراتشدیدمیکند؟
یک متخصص تغذیه گفت: هورمون های موجود در برخی مواد غذایی با افزایش 

هورمون  آندروژن در ایجاد آکنه و التهابات آن موثر است.
خدیجه رحمانی متخصص و کارشناس تغذیه درباره تاثیر رژیم غذایی در ایجاد و درمان 
آکنه اظهار داشت: مطالعاتی که درباره تاثیر رژیم غذایی انجاده انجام شده است، نشان 
می دهد  رژیم غذایی تنها 2۵ درصد در ایجاد آکنه موثر است و ۷۵ درصد دیگر به 

هورمون ها، استرس و خواب افراد مربوط می شود.
وی ادامه داد: شواهد نشان می دهد رژیم غذایی که دارای اندیس بالای گلایسمی 
هستند )مواد غذایی که قند خون را پس از مصرف به سرعت بالا می برند( ممکن است 
باعث ایجاد آکنه شود، همچنین طی مطالعاتی که بر الگوی مصرف غذایی هفتگی 
افراد انجام شده است، مصرف منابع غذایی اسید های چرب امگا 3، فیبر رژیم غذایی، 
اکسیدان های مواد غذای، ویتامین E، ویتامین C، ویتامین A سلنیوم، روی، ید و آب 

موثر خواهد بود.
وی در ادامه افزود: اگرچه نقش دقیق مواد غذایی در ایجاد آکنه روشن نیست، اما از 
آنجایی که تغذیه و الگوی غذایی بر سلامت عمومی بدن تاثیر دارد بنابراین مواد غذایی 

مفید می تواند بر سلامتی پوست و بهبود آکنه موثر واقع شود.
این متخصص تغذیه تصریح کرد: آکنه اختلالی پوستی است که در ۷۵ تا 9۵ درصد 
بالغ وجود دارد. دریافت چربی، هورمون ها،  افراد  تا ۵۰ درصد  افراد نوجوان و ۴۰ 
باکتری ها و تکثیر زیاد سلول های فولیکولی از فاکتور های مهمی که در ایجاد و تشدید 

آکنه هستند.
شامل  غذایی  مواد  داد:  توضیح  آکنه  تشدید  در  غذایی  مصرف  تاثیر  درباره  وی 
شکلات، فست فود ها، غذا های فرآوری شده، مواد غذایی که از کربوهیدرات های ساده 
و شکر تهیه شده اند، و همانطور که اشاره شد مواد غذایی دارای اندیس گلایسمی بالای 
و همچنین شیر و فرآورده های لبنی به دلیل هورمون های موجود در آن که باعث افزایش 

هورمون های آندروژن می شود می تواند در ایجاد آکنه و التهابات آن اثر بگذارد.
رحمانی درباره مواد غذایی که در این دوران بسیار مفید است و به درمان آکنه کمک 
می کند بیان داشت: منابع غذایی حاوی اسید های چرب امگا 3 مانند ماهی، روغن، 
تخم کتان، گردو، بادام، تخمه آفتابگردان، همچنین منابع غذایی سلنیوم مانند جوانه 

گندم، ماهی تن و سالمون، سیر، مغز ها و تخم مرغ به درمان آکنه کمک می کند.
وی در ادامه افزود: منابع غذایی ویتامین C مانند لیمو، گریپ فروت، کلیه مرکبات، 
گوجه فرنگی، تمام سبزی ها و میوه های تازهt همین طور منابع غذایی ویتامین D شامل 
مغزها، زیتون، روغن زیتون، آووکادو، کلم بروکلی، سبزی و تمامی سبزی های سبز برگ 
 A و منابع غذایی روی مانند انواع گوشت، مغزها، جوانه گندم و منابع غذایی ویتامین
مانند روغن ماهی، ماهی، هویج، اسفناج، کلم بروکلی و سبزی های سبز می تواند بسیار 
کمک کننده درمان باشد.  وی در انتها یادآوری کرد: در کنار تمام این منابع غذایی 
مفید استفاده از آب برای جلوگیری از خشکی و داشتن پوست هیدراته و مرطوب ماندن 

پوست بسیار حائز اهمیت است.

اصغری نوسری ادامه 
داد: متاسفانه بعد 
از زایمان زنان ۱۵ تا 

۲۰ کیلو افزایش وزن 
پیدا می کنند و همین 

مسئله باعث ایجاد 
فشار بر روی کمر و 

ستون فقرات می شود.
این متخصص جراحی 
مغز و اعصاب و ستون 

فقرات با بیان اینکه 
انجام فعالیت های 

نامناسب مانند بلند 
کردن نادرست اجسام 

سنگین نیز در بروز 
کمردرد موثر هستند، 
اظهار کرد: متأسفانه 
کمردرد های ناشی 

از اختلالات دیسک 
به علت زندگی 

شهرنشینی و کم 
تحرکی، بالارفتن سن 

و رانندگی های طولانی 
مدت رو به افزایش 

است.

کمر درد سراغ
 چه کسانی می آید؟

وی با بیان اینکه سلامت 
سیستم اسکلتی، عضلانی 
و عصبی مسئله مهمی در 
سلامتی افراد است، اظهار 

کرد: بیماری های نخاعی مربوط 
به دیسک کمر، تنگی کانال، 
انحراف ستون فقرات و جابه 

جایی مهره هاست و در این میان 
برخی از کمردرد ها مربوط به 
بیماری ارتوپدی، مفصل لگن 
و درد های عضلانی مربوط به 

اسپاسم عضلات ستون فقرات 
هستند.وی با بیان اینکه اغلب 
پزشک می تواند با یک آزمایش 
یا عکس از کمر، علت درد کمر 

را تشخیص دهد، افزود: اگر 
دیسک کمر دچار بیرون زدگی 
شده باشد پزشک متخصص 

یکسری بررسی های تکمیلی را 
انجام می دهد و در صورتی که 
ستون فقرات منحرف یا جا به 

جایی مهره ها روی داده باشد با 
یک رادیو گرافی ساده پزشک 
می توان علت درد را در ناحیه 

ستون فقرات و کمر متوجه شود.

مهمترین علت کمردرد 
چیست؟

به گفته وی استراحت، 
آب درمانی، استخر و 

انجام حرکت های ساده 
ورزشی نه تنها در بهبود 
درد های ناحیه کمر مؤثر 

هستند بلکه از آسیب های 
بعدی در این منطقه هم 

جلوگیری می کنند.
وی افزود: پزشک 

به بیماری که مبتلا به 
درد های ناحیه کمر است 

هیچ گاه استراحت 
مطلق تجویز نمی کند و 
تنها توصیه می کند که 
از جابجایی بار سنگین 

خودداری و از انجام 
ورزش های سنگین 

جلوگیری کند

درمان کمردرد با ورزش کردن برای حرکت دادن ماهیچه ها
این می تواند برای بلند شدن و حرکت در زمانی که درده کمر دارید، 
چالش برانگیز باشد. با این حال، پیاده روی کوتاه، یوگا، ورزش آب و یا 
یک فعالیت کم تاثیر دیگر اغلب می تواند به کاهش درد کمر کمک 

کند.ورزش می تواند تنش ماهیچه ها را شل کند و اندورفین آزاد 
کند، که داروهای مسکن طبیعی مغز است. یک فرد هم چنین می 
تواند شروع یک برنامه ورزشی روزانه را داشته باشد، از جمله تمرین 
قدرت و کشش، برای کمک به نگه داشتن انعطاف پذیری و قدرت 

ماهیچه ها.ورزش منظم می تواند از قسمت های مربوط به درد کمر 
که به خاطر ماهیچه های سفت هستند، جلوگیری کند.

درمان کمردرد با تعویض کفش
پوشیدن کفش هایی که مناسب نیستند و یا این که هیچ حمایتی 
را ارائه نمی کنند، می تواند باعث کشیدگی ماهیچه در کمر، پاها و 
حتی گردنش شود برای مثال، پاشنه های بلند می توانند منجر به 
درد پایین کمر شوند. یک مطالعه ارتباطی بین پوشیدن پاشنه های 

بلند مدت طولانی و کاهش درد پیدا شده.پوشیدن کفش هایی 
که بسیار تخت هستند نیز می توانند فشار اضافی بر روی پا و کمر 
قرار دهند. اگر فردی مدام درد کمر دارد، باید کفش های مناسب را 

انتخاب کند تا از پایش حمایت کنند.

بهترین درمان غیر دارویی 
کمر درد

اصغری نوسری با اشاره به 
نقش استرس و اضطراب در 
بروز کمردرد گفت: معمولا 
افراد عصبی و افراد دارای 
مشاغل سنگین بیشتر 

معرض ابتلا به کمردرد قرار 
دارند. اختلالات روحی 

روانی و مسائلی که 
سبب عصبی شدن 

افراد می شود باعث 
اسپاسم عضلات و در 

نتیجه بروز کمردرد خواهد 
شد.وی بیان کرد: کمردرد 
با افزایش سن مخصوصا 
حدود ۳۰ یا ۴۰ سالگی 
شایع تر می شود و اضافه 

وزن بیش از حد و استرس 
فشار اضافی بر روی کمر 

قرار می دهند.

استرس و اضطراب کمردرد 
را به جانتان می اندازد
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متخصص جراحی مغز و اعصاب و ستون فقرات درباره کمردرد و علل بروز و درمان آن توضیح داد.
مسعود اصغری در رابطه با شایع ترین بیماری ستون فقرات گفت: یکی از شایع ترین بیماری های ستون 
فقرات بحث کمر درد ناشی از تخریب یا جابجایی دیسک است که شیوه درمانی خاص خود را دارد، اما به 

طور کلی کمر درد علت های متفاوتی می تواند داشته باشد.

کمردرد سراغ چه کسانی می آید؟

یک شرکت خارجی از فناوری نانو برای ساخت ساعت مچی 
استفاده کرد که این ساعت در برابر خوردگی مقاوم بوده و آنتی 

باکتریال است.
به  که  از ساعت مچی جدید خود   )Arcadia( آرکادیا  شرکت 
از  این ساعت مچی  در  کرد.  رونمایی  است،  فناوری نانو مجهز 
 G۱.۰ پوشش گرافنی استفاده شده است. این ساعت که به آرکادیا
فناوری  براساس  بوده که  آنالوگ  واقع ساعتی  شهرت دارد، در 
ساعت سیتیزن میوتا 2۰3۵ ساخته شده و در بند آن از الیاف 
کربنی استفاده شده است. این ساعت به قیمت 3۴9 دلار عرضه 
می شود. شرکت آرکادیا پوشش گرافنی ویژه خود را با نام تجاری 
DuraPhene در این ساعت مورد استفاده قرار داده است که وجود 
این پوشش گرافنی موجب شده تا ساعت آرکادیا از نظر مکانیکی 

و گرمایی ایزوله شود و عوامل محیطی روی زیرلایه فولاد ضدزنگ 
آن تأثیر منفی نگذارد. آرکادیا قصد دارد تا این فناوری پوشش دهی 
را به شرکت های دیگر نیز واگذار کند چرا که این نانوپوشش دارای 
پنل های  نفتی،  تجهیزات  در  متعددی  کاربردی  پتانسیل های 
خورشیدی، تجهیزات دریایی ومحصولاتی که عمر طولانی دارند، 
است. شرکت آرکادیا اعلام کرده که نانوپوشش DuraPhene دارای 
مقاومت به خوردگی بوده و همچنین سطوح را در برابر خستگی و 
سایش حفظ می کند و در عین حال دارای خواص ضدمیکروبی 
اکسیدگرافن  از  آرکادیا  شرکت  است.  خیره کننده  تابش  ضد  و 
 )Graphenea( گرافنیا  شرکت  توسط  تولیدشده  احیاءشده 
استفاده می کند. گرافن به دست آمده با پلی تترافلورواتیلن ترکیب 

شده و در این ساعت به کار گرفته می شود.

دانشمندان در تحقیقات جدید اثبات کردند که خواب 
ماندن  زنده  برای  می شد،  تصور  قبلًا  که  اندازه ای  به 
ضروری نیست. یافته های این مطالعه نشان می دهد که 
خواب برای انجام وظایف اساسی بیولوژیکی به اندازه غذا 

مهم نیست.
از تک تایمز، یک مطالعه  نقل  به  و  ایسنا  به گزارش 

برای  خواب  که  حالی  در  می دهد  نشان  جدید 
عملکردهای شناختی مانند حافظه، توجه و واکنش ها و 
عکس العمل های غیر ارادی ضروری است، اما محرومیت 

از آن احتمالا کشنده نیست.
یک تیم از محققان کالج امپریال لندن برای آزمایش 
اثرات محرومیت از خواب، آزمایش هایی روی مگس میوه 
انجام دادند. یافته ها نشان داد با وجود اینکه خواب برای 
عملکرد شناختی در انسان حیاتی است، اما برای بقا 

حداقل در مورد مگس های میوه نر ضروری نیست.
خوابیدن یا نخوابیدن

مطالعات قبلی نشان داده است که برخی از حیوانات 
به دلیل محرومیت از خواب از بین رفته اند. با این حال، 
مشخص  افتاده  اتفاق  آنچه  می گوید  جدید  مطالعات 
روش های  دلیل  به  حیوانات  این  احتمالًا  و  نیست 

استرس زا به منظور بیدار نگه داشتن از پا درآمده اند.
آزمایشات روی بیش از یک هزار مگس میوه نشان داد 
که مگس های نر محروم از خواب زودتر از مگس هایی که 

اجازه خوابیدن داشتند از بین نرفتند.
از سوی دیگر مگس های ماده به طور متوسط سه روز 

زودتر مردند. عمر مگس های میوه تقریباً ۵۰ روز است.
محققان می یند: ما به دو یافته شگفت انگیز رسیدیم. 
اول اینکه مگس های میوه می توانند بدون خوابیدن به 
زندگی ادامه دهند و دوم اینکه مفهوم حیاتی بودن خواب 

برای زنده ماندن را به چالش کشیدیم.
اگرچه تحقیقات فعلی تنها مگس ها را شامل می شد، 
محققان معتقدند با توجه به اینکه بر خلاف تصور قبلی، 
خواب برای ادامه زندگی به اندازه غذا ضروری نیست، 
این نتیجه ممکن است قابل تعمیم به همه حیوانات و 
همچنین انسان ها باشد.دکتر گیلسترو توضیح داد که 
غذا برای زنده ماندن ضروری است، زیرا کالری غذاها 
بدن  اولیه  وظایف  انجام  و  سلول ها  برای  لازم  سوخت 

است.
بدون خواب  ما  وی گفت: خواب فقط مفید است. 

دچار مشکل می شویم، اما نخوابیدن کشنده نیست.

عرضهتجاریساعتمچیداراینانوپوشش

نخوابیدناحتمالاکشندهنیست!
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در چهل سالگی انقلاب اسلامی و به هنگام برداشتن 
دومین گام انقلاب، رسانه ها بایستی با درک شرایط 
موجود، آرمان های اصیل انقلاب را سرلوحه وظایف 

خبری خود قرار دهند. 
با گذشت چهل سال از انقلاب شکوهمند اسلامی، 
این چراغ پر فروغ تاریخ ایران، سخن گفتن از آینده 
پیش رو، بیش از هر زمان دیگری، اهمیت می یابد. با 
گذشت چهل سال و در زمانی که ایرانیان، پس از بهمن 
97، برای برداشتن »گام دوم انقلاب« آماده می شوند، 
با جهانی روبرو هستند که با روزهای بهمن 57، بسیار 
متفاوت است. یکی از مهمترین این تفاوت ها، شکل، 
جایگاه و گستره رسانه ها در جهان امروز است. رسانه 
ها باید با توجه به شرایط موجود قواعدی را سرلوحه کار 
خود قرار دهند تا بتوانند در گام دوم انقلاب، جایگاه 

خود را در جامعه ایرانی پیدا کنند.
* آرمان های انقلاب و نقش رسانه ها

اگر در بهمن 57 و پس از پیروزی انقلاب شکوهمند 
اسلامی، انقلابیون تنها امکاناتی نظیر چند روزنامه 
کثیر الانتشار، چند کانال رادیویی و دو شبکه تلویزیونی 
وسیعی  طیف  بهمن 97  در  داشتند؛  اختیار  در  را 
رادیویی، شبکه  از روزنامه ها و مجلات، کانال های 
تلویزیونی داخلی و برون مرزی، تارنمای خبری و شبکه 
اجتماعی و مانند آن در اختیار نظام قرار دارد. بطور 
حتم این گستره رسانه ای، می تواند بستر و ابزاری 
مناسب برای پیشبرد آرمان های والای انقلاب اسلامی 
ایران باشد و باید گفت که پیشرفت کمی و کیفی رسانه 
اختیار  در  پیش  از  بیش  هایی  فرصت  ایران،  در  ها 
مدیران امروز جمهوری اسلامی ایران در برداشتن گام 

دوم انقلاب قرار داده است. 
اما مدیران رسانه ای کشور، به عنوان پرچمداران و 
فرماندهان این دستگاه عظیم، باید بدانند که مدیریت 
رسانه، همواره آنان را با فرصت ها و تهدیدهای فراوانی 
روبرو خواهد کرد که برای مقابله با آن، توجه به برخی 

بایدها و نبایدها ضروری است. 
»استقلال رسانه ها« اولین ضرورتی است که برای 
اطلاع رسانی صحیح باید مورد توجه قرار گیرد. رسانه 
ها در گام دوم انقلاب، نباید براساس مصالح فردی، 
و  هجمه  مورد  را  ملی«  »منافع  گروهی،  یا  جناحی 

به  ها  رسانه  این صورت  غیر  در  قرار دهند.  تخریب 
تبدیل  اسلامی  انقلاب  به  زدن  ضربه  برای  ابزاری 

خواهند شد. 
»پایبندی به اصول و آرمان ها« اصل مهم دیگری 
است که بایستی توسط رسانه ها مورد توجه قرار گیرد. 
انقلاب اسلامی آرمان ها، ارزش ها و اصولی دارد که 
در طی چهل سال گذشته همواره فانوس راه ایرانیان 
بوده اند و نباید این آرمان ها و ارزش ها، مورد غفلت 
و فراموشی قرار گیرند. هر رسانه ای باید به »آزادی«، 
»استقلال«،  »عدالت«،  »معنویّت«،  »اخلاق«، 
و  ها  آرمان  دیگر  و  »برادری«  »عقلانیّت«،  »عزّت«، 
شعارهای انقلاب احترام بگذارد و در راستای دستیابی 
به آن بکوشد. نکته مهم دیگر آن است که پایبندی به 
اصول و آرمان ها، با مصلحت اندیشی نیست و می 
توان با حفظ عزت و کرامت ایران اسلامی، تاکید بر 
مصلحت،  و  حکمت  رعایت  و  ها  ارزش  و  ها  آرمان 
تصمیماتی را اتخاذ کرد که به نفع مصالح ملی باشد 
و از این طریق به حفظ آرمان ها و ارزش های انقلاب 

کمک کرد. 
* شعارهای انقلاب و تبلور در آیینه رسانه

»دوری از افراط و تفریط« توسط رسانه ها، اهمیت 
بسیار دارد. رسانه های افراطی، شهروندان را افراط زده 
و عجول خواهند کرد و این ضربه ای جبران ناپذیر به 
مصالح و منافع ملی است. »تحجر« و »افراط گرایی« 
کشورهای  از  بسیاری  اکنون  که  است  زنجیری  آن 
با  را اسیر و گرفتار خویش کرده است و جز  منطقه 
تلاش برای تغییر نگرش متحجران و افراط گرایان، 
نمی توان امیدی به شکست این غل و زنجیر داشت. 
وظیفه انجام چنین مهمی، تنها توسط رسانه ها امکان 
پذیر است و روشنگری آن ها است که می تواند پرتو نور 
اعتدال و منطق را بر اذهان تاریک متحجران بیافکند. 

از مظلومان  با شعار »دفاع  ایران،  انقلاب اسلامی 
جهان« متولد شد و برای دستیابی به این شعار، تاکنون 
سختی ها و دشواری های فراوانی را به جان خریده 
است. دفاع از مظلوم تنها با افشای چهره ظالم و سخن 
گفتن از ظلم ممکن است. هر ظلم ظالم به مظلوم، بر 
ظلمت جهان خواهد افزود و شنیدن تظلم مظلومان 
وظیفه هر رسانه ای است. رسانه ها مشعل فروزان نبرد 

با پلیدی ها هستند و باید در جست وجوی رساندن 
ندای ستم دیدگان به آزادگان سراسر جهان باشند. این 

آرمان انقلاب اسلامی ایران است. 
»حقیقت« گوهر گران بهایی است که رسانه های 
وابسته، آن را به ثمن بخس فروخته اند و بر این گوهر 
ناب، چوب حراج زده اند. از همین رو است که رسانه 
برای  و  بپردازد  حقیقت  جستجوی  به  باید  انقلابی 
رسیدن به آن حاضر به پذیرش هر دشواری باشد و هر 
خطری را به قیمت جان بخرد. انتشار حقایق وظیفه 
انقلابی است و اگر رسانه ای به جای آن، به  رسانه 
پخش دروغ و نشر اکاذیب دست بزند، می توان آن را 

»بلندگوی جباران و مستکبران جهان« دانست. 
* رسانه ها و فانوس فروزان مبارزه با فساد

»بی عدالتی« و »فساد« دشمن انقلاب اسلامی ایران 
هستند. موریانه فساد همواره در جستجوی فرصتی 
است برای نابودی ریشه ها و پیوندهای میان مردم و 
انقلاب و وظیفه هر رسانه مستقل و آزاده ای، مقابله با 
این ویروس مرگبار است. فساد زلزله ای است که پایه 
های هر نظامی را می لرزاند و شیطان وسوسه گری 
است که برای گمراهی هر انسانی تلاش می کند. در 
نتیجه فساد و بی عدالتی است که معضلاتی همچون 
»شکاف طبقاتی«، »ویژه خواری«، »تبعیض«، »مدارا 
با فریبکاران اقتصادی«، »غفلت از قشرهای نیازمند 
حمایت« و مانند آن پدید می آیند. از همین رو است 
که رسانه ها باید با هر نوع فسادی مبارزه کنند و بدانند 
که فساد، چه کوچک چه بزرگ، تهدیدی عظیم برای 
دستاوردهای انقلاب اسلامی است. نبرد با فساد پایان 
ناپذیر است و هرگز نباید تصور کرد که رسالت رسانه ها 
برای این رسیدن به ساحل راستی و سلامت به پایان 

رسیده است. 
وظیفه  جامعه«  اخلاقی  سطح  ارتقاء  به  »کمک 
دیگر رسانه ها در ایران اسلامی است. ترویج الگوها 
ایرانی-اسلامی و ترویج سبک زندگی  و ارزش های 
سالم مسوولیتی است که رسانه ها باید بپذیرند و در 
این  از  غفلت  کنند.  تلاش  آن  به  دستیابی  راستای 
وظیفه حیاتی، موجب گسترش روزافزون بی اخلاقی 
و ترویج سبک زندگی غربی خواهد شد. ارتقاء اخلاقی 
شهروندان جامعه، وظیفه ای جهادی است و باید به آن 

به چشم یک مبارزه بی امان نگاه کرد. 
* گام دوم انقلاب را بلند برداریم

را  باید گام دوم  اکنون و در چهل سالگی انقلاب، 
بلندتر و استوارتر از گام اول برداشت و برای انجام چنین 
امر مهمی، همکاری رسانه ها اهمیتی بیش از گذشته 
دارد. منافع نظام، انقلاب، دولت و ملت از هم قابل 
تفکیک نیستند و نمی تواند به دلیل منافع سیاسی و 

حزبی، به ضرر منافع ملی عمل کرد. 
امروز در گام دوم انقلاب اسلامی، رسانه ها بایستی 
در زمانه ای که خطر نبرد سهمگین اقتصادی در حال 
فشار آوردن بر گرده دولت و جامعه است و دشمنان 
انقلاب اسلامی از هر سو چنگ و دندان نشان می 
دهند، نباید بر سر شاخه، بن را اره کنند. برداشتن 
گام دوم انقلاب، به معنای توجه بیشتر به ضرورت ها و 
بایسته های ایران امروز است و احترام به انتخاب مردم 
ایران، وظیفه ای است که هر رسانه ای باید بر شانه 

خود احساس کند.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم خبر داد

بیش از ۳6۴ هزار قمی زیر پوشش خدمات 
بیمه سلامت هستند

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت :تا پایان دی ماه، ۳۶۴ هزار و ۱۳7 نفر بیمه شده 
سازمان هستند و بیشترین رشد در صندوق بیمه ایرانیان بوده است که از ۸ هزار بیمه شده 

ابتدای سال به ۲۲ هزار و ۲9۶ نفر رسیده است.
محمدرضا فخاریان قمی ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه قم، با تبریک فرا 
رسیدن ولادت حضرت زهرا)س(، از همکاری بیمه سلامت قم با ۶5۰ مرکز درمانی خبر 
داد و گفت: نظارت مستمری بر این مراکز درمانی وجود دارد. وی تصریح کرد: همشهریان 
عزیز نیز می توانند از طریق تماس با سامانه ۱۶۶۶، مشکلات خود را در خصوص بیمه 

سلامت مطرح کنند و مدیران ارشد سازمان نیز روزهای دوشنبه پاسخگو هستند.
*تمام مطالبات سال۹۶ مراکز درمانی قم تسویه شد 

مدیرکل بیمه سلامت قم در ادامه از تسویه مطالبات بخش دولتی و خصوصی مربوط به 
سال ۱۳9۶ خبر داد و افزود: پیرو درخواست دولت و موافقت رهبر انقلاب، معادل ریالی 
5۰۰ میلیون یورو در اختیار سازمان بیمه سلامت قرار گرفت تا مطالبات مراکز درمانی در سال 
9۶ تسویه شود. فخاریان قمی با بیان اینکه اعتبارات طی دو مرحله برای پرداخت مطالبات 
مراکز درمانی قم به اداره کل بیمه سلامت استان تخصیص یافته است، افزود: طی دو مرحله 
در مجموع، ۴7 میلیارد تومان از مطالبات سال 9۶ به بخش دولتی و ۳۳ میلیارد تومان هم به 
بخش خصوصی پرداخت شد. وی با اشاره به اینکه پرداخت های بیمه سلامت قم در سال 97 
تقریباً منظم بوده است، افزود: تقریباً در بخش دولتی 7۰درصد مطالبات را به موقع پرداخت 
کردیم؛ مطالبات بخش بیمارستان های دولتی تا پایان آبان ماه تسویه شدند؛ بیمارستان 
های خصوصی نیز تا پایان مرداد تسویه شد و ۶۰ درصد شهریور نیز پرداخته شده است. وی 
همچنین به تسویه مطالبات مالی داروخانه ها تا شهریورماه اشاره کرد و گفت: داروخانه های 
خاص نیز ۶۰ درصد مطالبات مهر را گرفتند و تا پایان تیر تسویه شده است. مدیرکل بیمه 
سلامت قم افزود: مطالبات آزمایشگاه ها، فیزیوتراپی ها و رادیولوژی های خصوصی تا پایان 
مردادماه تسویه شده است و پیگیر پرداخت مطالبات ماه های بعد آنها نیز هستیم. فخاریان 
قمی با بیان اینکه مطالبات پزشکان قمی تا پایان مهرماه تسویه شده است و پزشکان عمومی 
۶۰ درصد آبان را هم گرفتند، گفت: مطالبات درمانگاه های خصوصی تا پایان مردادماه 
تسویه شده و ۶۰ درصد شهریور را هم گرفتند. وی در خصوص آمار بیمه شدگان سلامت قم، 
گفت: تا پایان دی ماه، ۳۶۴ هزار و ۱۳7 نفر بیمه شده سازمان هستند و بیشترین رشد در 
صندوق بیمه ایرانیان بوده است که از ۸ هزار بیمه شده ابتدای سال به ۲۲ هزار و ۲9۶ نفر 
رسیده است. مدیرکل بیمه سلامت قم افزود: صندوق بیمه سلامت همگانی پرجمعیت ترین 
بیمه شده قمی را با ۱5۴ هزار و ۱۶۳ نفر دارد. فخاریان قمی با بیان اینکه ۱۲7۰ بیمار خاص 
زیر پوشش بیمه سلامت قم هستند، تصریح کرد: همچنین از ابتدای سال تا کنون، ۲97 
هزار و ۸۸۰ دفترچه صادر شده است.وی در پایان به اجرای برنامه عملیاتی اداره کل بیمه 
سلامت قم با 9 هدف کلی اشاره کرد و افزود: مشارکت در استقرار برنامه پزشک خانواده و 
نظام ارجاع، تأمین منابع مالی پایدار، پوشش اجباری و همگانی بیمه پایه سلامت، ایجاد 
خریدار واحد خدمات سلامت با محوریت سازمان بیمه سلامت، افزایش کارایی و ارتقای 
بهره وری، اطلاع رسانی کارآمد و ارتقای سطح آگاهی های عمومی در استقرار کامل سازمان 
الکترونیک، استقرار راهنماهای بالینی و استقرار خرید راهبردی خدمات بیمه سلامت در 

قالب 9 هدف کلی، ۳۱ هدف کمی و ۳۲۱ فعالیت اصلی انجام شده است.

معاون بهره برداری فولاد مبارکه:

همۀ اهداف تولیدی فولاد مبارکه در سال 97 
محقق خواهد شد

معاون بهره برداری فولاد مبارکه  گفت :همۀ اهداف تولیدی فولاد مبارکه در سال ۱۳97 
محقق خواهد شد. مختار بخشیان با اشاره به این که تولید گندله در سال جاری با ۲.7 
درصد افزایش نسبت به برنامه، به 7 میلیون و 5۰۰هزار تن خواهد رسید،: تولید کلاف گرم 
از مرز ۶ میلیون و ۴۰۰هزار تن خواهد گذشت که این میزان تولید از برنامۀ هدف گذاری 
شده بیشتر است.وی پیش بینی تولید محصولات سرد و پوشش دار تا پایان سال جاری را 
۱ میلیون و 555هزار تن و ۴درصد فراتر از برنامه اعلام و اضافه کرد: شرکت فولاد مبارکه این 
قابلیت را دارد تا نسبت به ظرفیت و نیاز بازار در سال آینده نیز رشد تولید داشته باشد. معاون 
بهره برداری فولاد مبارکه یکی از برنامه های اصلی فولاد مبارکه در سال آتی را تمرکز بر تولید 
محصولات ویژۀ موردنیاز صنایع نفت و گاز و محیط گاز ترش، افزایش تولید محصولات گرم 
با ضخامت کمتر از ۲ میلی متر و محصولات موردنیاز صنایع خودروسازی اعلام کرد.وی 
گفت: در سال جاری تولید 5 نوع محصول جدید و با ارزش افزودۀ بالاتر در دستور کار قرار 
گرفت و یکی از محصولات بسیار راهبردی و مهم که هم اکنون هم در حال تولید آزمایشی 
است، محصولات مورداستفاده در محیط گاز ترش و تولید لوله های انتقال نفت و گاز است. 
مختار بخشیان خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه تاکنون به جز محصولات مذکور، سفارش های 
ویژۀ دیگری ازجمله تولید ورق موردنیاز لوله های انتقال گاز شیرین، انتقالات سیالات و آب را 
نیز دریافت کرده که پس از تولید، آن ها را به مشتریان تحویل داده است. معاون بهره برداری 
شرکت فولاد مبارکه گفت: سال آینده به منظور تأمین حداکثری نیاز  بازار داخل، شرکت 
فولاد مبارکه تولید 7۰۰هزار تن اسلب و ۶میلیون و 5۰۰ هزار تن محصولات گرم، سرد و 
پوشش دار را هدف گذاری کرده است. وی در همین راستا از تلاش تمامی کارکنان نواحی 

و خطوط تولید شرکت و همچنین از پیمانکاران و تأمین کنندگان  تشکر و قدردانی کرد.

با حضور معاون رئیس جمهور :

عملیات عمرانی حفاری تونل خط دو مترو 
اصفهان آغاز می شود

شهردار اصفهان گفت: با حضور معاون رئیس جمهور، عملیات عمرانی حفاری تونل خط 
دوم مترو اصفهان در پایان هفته جاری آغاز می شود. قدرت الله نوروزی اظهار کرد: در هفته 
جاری دو رویداد ویژه را در راه خدمات رسانی به مردم رقم خواهیم زد. در روز زن پردیس هنر 
اصفهان بهره برداری خواهد شد. این پروژه از طرح های منحصر به فرد در امتداد ساحل 
جنوبی زاینده رود است که به جای شهربازی آبشار احداث شده است.  وی با بیان اینکه از 
این محل همه مردم به ویژه هنرمندان می توانند استفاده کنند، گفت: این طرح در زمینی 
به وسعت 75 هزار متر احداث شده که دارای گذرهای مختلف، آبشار و بزرگترین آمفی 
تئاتر روباز کشور با ظرفیت بیش از سه هزار نفر است.  شهردار اصفهان ادامه داد: بیش از 
۲5 میلیارد تومان برای بحث های عمرانی و فضای سبز و بیش از ۴ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
تومان هم برای آزادسازی این طرح هزینه شده است.  وی رویداد ویژه دوم این هفته را آغاز 
عملیات حفاری تونل خط دوم مترو اصفهان عنوان کرد و افزود: از سال گذشته خط اول 
مترو اصفهان به صورت کامل در اختیار مردم قرار گرفت و اکنون بیش از ۸۰  هزار مسافر 
روزانه از آن استفاده می کنند که امیدواریم تا پایان سال این رقم به ۱۰۰ هزار نفر افزایش 
یابد.  نوروزی بیان کرد: احداث چهار ایستگاه ابتدایی خط دوم از سال قبل آغاز شده و 

عملیات حفاری تونل خط دوم هم با حضور معاون رئیس جمهور آغاز می شود.

رئیس دفتر فنی تولید احیا مستقیم فولاد هرمزگان  خبرداد

تثبیت پارامترهای کیفیت آهن اسفنجی 
تولیدی در واحد احیا مستقیم فولاد هرمزگان

رئیس دفتر فنی تولید احیا مستقیم فولاد هرمزگان گفت: با تثبیت پارامترهای کیفیت آهن 
اسفنجی، تولیدات مدول های احیا فولاد هرمزگان از نظر دستیابی در کسب متالیزاسیون 
بالای 9۲ درصد به وضعیتی مطلوب رسیده است. مهندس حمید نظرنژاد افزود:  با توجه به 
نمودار ذیل روند تثبیت متالیزاسیون آهن اسفنجی تولیدی احیا را در بازه نه ماهه نشان می 
دهد که نکته مهم در نمودار ذیل استفاده از تعریف درصد در رنج مطلوبیت است در این روش 
علاوه بر میانگین توزیع فراوانی داده ها نیز مد نظر بوده ودرمحاسبه متالیزاسیون محصولات 
احیا مستقیم استفاده شده است. وی بیان داشت: با تثبت مواد در رنج بالای کیفیت آهن 
اسفنجی با درجه متالیزاسیون بالای ۸۸ بر اساس طراحی واحد احیا به عنوان محصول 
محسوب می شود که واحد فولادسازی می تواند کنترل آسان تری بر پروسه تولید خود داشته 
باشد. نظرنژاد با اشاره به نتایج این اقدام گفت: : از جمله نتایج این اقدام می توان  به مواردی 
همچون رعایت دستور العمل های بهره برداری،میکس سازی مناسب گندله علی رغم تنوع 
گندله وردی از منابع مختلف وکاهش توقفات اضطراری اشاره نمود. وی در پایان از زحمات 

همه همکاران تولید و تعمیرات در دستیابی به این مهم قدر دانی نمود.

رییس سازمان حفاظت محیط زیست:

قم شهر نمونه محیط زیست باشد
رییس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: به همت مردم وحوزه های علمیه و مراکز 

علمی و فرهنگی، قم شهر نمونه با رعایت همه استانداردهای زیست محیطی باشد.
در جلسه ای با حضورعیسی کلانتری معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت 
محیط زیست، شهردار قم، نمایندگان مدیریت  عالی حوزه های علمیه  کشو، شورای شهر 
قم در سازمان حفاظت محیط زیست کشور مسایل زیست محیطی استان قم مورد بحث 
و بررسی قرار گرفت.  در این جلسه  مدیران و مسئولان  شهر قم  خواستار حمایت  سازمان 
حفاظت محیط زیست کشور از طرح احداث ساختمان های  سازگار با محیط زیست در 
شهر قم شدند. معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان محیط زیست در این جلسه  ضمن 
ارائه گزارشی از وضعیت محیط زیست  کشور، از این طرح نوآورانه که باهمراهی تمامی 
مدیران ارگان ها و نهادهای مربوطه در شهر مقدس قم درحال عملیاتی شدن است، تقدیر 
کرد و اظهار داشت: با  وجود پتانسیل فراوان در استان قم از جمله همراهی مدیریت پیشرو 
با طرح های محیط زیستی و خصوصًا حضور و همراهی مدیریت حوزه های علمیه کشور 
و پشتوانه عظیم معنوی آن به عنوان مرکز شیعیان جهان  که توان فرهنگ سازی گسترده و 
قوی دارد، انتظار می رود استان قم در انجام  اقدامات اساسی شاهد شهری نمونه با رعایت 

همه استانداردهای زیست محیطی  باشد.

مدیرکل اوقاف استان قم:

آزادی زندانیان از محل موقوفات جلوه عملی 
اجرای امینانه نیت واقفان است

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: آزادی ۴۰ نفر از زندانیان استان از محل درآمد موقوفات 
خاص در قم، جلوه علمی اجرای امینانه نیت واقفان محسوب می شود.

 حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری پیش از ظهر دیروز در مراسم آزادی ۴۰ 
تن از زندانیان قم از محل اجرای نیات موقوفات استان که در ندامتگاه لنگرود برگزار شد 
اظهار کرد: به مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، از محل درآمد موقوفاتی 
با نیت آزادی زندانیان، ۴۰ نفر از زندانیان جرایم غیر عمد استان از نعمت آزادی برخوردار 

می شوند.
وی افزود: همکاری اداره کل زندان های استان قم در راستای ارائه خدمات به مددجویان 
و زندانیان، نقش مهمی در اجرای این طرح داشته است به همین دلیل از حجت الاسلام 
تهامی مدیرکل زندان های استان تشکر می کنیم. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم با بیان اینکه خیرین و واقفین حسب وظایف انسانی و دینی خود وارد گود می شوند 
و در طرح های نیکوکارانه شرک می کنند گفت: نیت خالصانه آنها سبب شده به فکر 

همنوعانشان باشند و قدم خیری برای کسانی که دچار مشکل شده اند بردارند.
وی ادامه داد: کاری که آدمی از سر اخلاص انجام دهد ثواب فراوان و اجر بسیار دارد 
و خداوند در روز قیامت و در جهان آخرت، بهره فراوانی به خیرین می رساند که میزان آن 
برای ما معلوم نیست. اسکندری با اشاره به واقفان و نیک اندیشان اموال مادی شان را در راه 
خدا وقف می کنند و به کار خیر خود جاودانگی می بخشند عنوان کرد: از محل موقوفاتی 
که با نیت آزادی زندانیان در استان قم وجود دارد و در چهل سالگی انقلاب اسلامی، ۴۰ 
نفر از زندانیان قم آزاد می شوند، این گامی در راستای اجرای امینانه نیت واقفان است که 

امیدواریم مورد رضایت الهی قرار بگیرد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه یکی از مهمترین وظایف سازمان 
اوقاف، اجرای صحیح و دقیق نیت واقفان است گفت: آزادی این تعداد از زندانیان، جلوه 
عملی رسالت اوقاف به شمار می رود. وی با تاکید بر تلاش گسترده سازمان اوقاف و ادارات 
کل آن در استان های مختلف برای توسعه وقف و اجرای امینانه نیت واقفین خاطرنشان 
کرد: در زمینه طرح های قرآنی هم برنامه های متنوعی تدارک دیده شده چرا که موقوفات 
فراوانی در همین راستا وجود دارند. اسکندری با اشاره به نعمت ولایت در نظام جمهوری 
اسلامی بیان کرد: در نظام آرمانی جامعه اسلامی و ولایی، زمینه جرم و جنایت کاهش 
می یابد و به جایی می رسیم که فرد زندانی و محبوس نداشته باشیم بنابراین وظیفه اصلی 
همه ما، تلاش در راستای تحقق چنین جامعه ای است بنابراین در برخوردها و معاشرت های 

اجتماعی باید دقت نظر داشته باشیم و اخلاق اسلامی و قوانین را رعایت کنیم.

مدیرکل اداره زندان های استان قم:

همکاری خوب اوقاف سبب آزادی 
۴0 زندانی شد

مدیرکل اداره زندان های استان قم گفت: همکاری بسیار خوب اداره کل اوقاف استان قم 
در دوره جدید، سبب آزادی ۴۰ نفر از زندانیان استان شد.

حجت الاسلام والمسلمین سید علی تهامی پیش از ظهر دیروز در مراسم آزادی ۴۰ 
تن از زندانیان قم از محل اجرای نیات موقوفات استان که در ندامتگاه لنگرود برگزار شد 
اظهار کرد: سال گذشته و از محل درآمد موقوفات، ۲۰ نفر از زندانیان استان آزاد شدند 
ولی امسال با همکاری اداره اوقاف و امور خیریه و به مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی 
انقلاب، شاهد آزادی ۴۰ نفز از زندانیان هستیم. وی افزود: امیدواریم این افراد به هیچ 
وجه مجددا گرفتار زندان و حبس نشوند و شاهد آزادی تعداد بیشتری از زندانیان هم از 
محل درآمد موقوفات باشیم. مدیرکل اداره زندان های استان قم با اشاره به فرمان عفو رهبر 
معظم انقلاب در سال جاری خاطرنشان کرد: در استان قم 7۱۲ نفر تا دیروز مشمول این 
عفو شدند که از این بین ۴۳۲ نفر آزاد شده اند و ۲۸۰ نفر هم تخفیف مجازات گرفتند. وی 
ادامه داد: در سال ۱۳95 مبلغ ۳۶۰ میلیون تومان مساعدت و کمک های خیرین به ستاد 
دیگه رسید و شامل حال زندانیان شد، این رقم در سال گذشته با وجود مشکلات اقتصادی 
به بیش از یک میلیاد و ۱۸۰ میلیون تومان رسید که با این مبلغ، زندانیانی آزاد شدند که 
مجموع بدهکاری آنها حدود ۱۳ میلیارد تومان بود به این ترتیب که در جلسات متعدد از 
شاکیان دعوت شد تا علاوه بر مبالغ اهدایی خیرین، بخشی از بدهی زندانیان هم از سوی 
آنها بخشیده شود. تهامی گفت: بر این اساس شاکیان از ۸ میلیارد و 7۰۰ میلیون تومان 
طلب خود گذشت کردند، دو میلیارد تسهیلات بلاعوض ستاد دیه بوده، یک میلیارد و ۶۰۰ 
میلیون هم شامل مباحث حقوقی شده و 7۰۰ میلیون تومان هم آورده خانواده مددجویان 
است که در کنار یک میلیارد و ۱۸۰ میلیون تومان کمک خیرین، موجب آزادی زندانیان 
شد. مدیرکل اداره زندان های استان قم با بیان اینکه امسال برای نخستین بار مراسم 
گلریزان برای کمک به خانواده زندانیان برگزار و طی آن ۴5۰ میلیون تومان جمع آوری 
شد تصریح کرد: در این بین کمک های دیگری هم از سوی خیرین صورت می گیرد که در 
اختیار مددجویان و خانواده هایشان قرار می گیرد. وی ضمن تشکر از خیرین و واقفان برای 
کمک به آزادی زندانیان گفت: امیدواریم این کمک ها به سمت کارهای دیگری هم از جمله 

ایجاد اشتغال و رونق تولید ملی سوق یابد.
 

استاندار هرمزگان :

توسعه گردشگری دریایی در دستور کار 
شهرداری بندرعباس قرار دارد

ایمان– بندرعباس- پرویزی 
استاندار هرمزگان گفت: نمایشگاه مدیریت شهری و روستای کشور، فرصتی برای معرفی 

ظرفیت های گردشگری ایران و ارائه نوآوری ها در مدیریت شهری است.
فریدون همتی در حاشیه آیین آغاز به کار نهمین نمایشگاه مدیریت شهری و روستایی 
کشور عنوان کرد: تنوع بسیار خوبی در نمایشگاه شهر ایده آل وجود دارد و ضروری است 

که مردم استان هرمزگان به ویژه شهر بندرعباس از این نمایشگاه دیدن کنند.
وی افزود: تجربه های موفق مدیریت شهری که در همه شهرهای کشور رخ داده، در 

نمایشگاه مدیریت شهری و روستایی در معرض دید عموم قرار گرفته است.
استاندار هرمزگان اظهار کرد: این نمایشگاه فرصت بسیار خوبی هم برای شهرداران و 
دهیاران استان برای تبادل تجربه با شهرداران و دهیاران سراسر کشور و همچنین برای 
عموم مردم است تا در جریان شیوه های کارآمد مختلف در حوزه مدیریت شهری و روستایی 
قرار گیرند. وی برپایی این گونه نمایشگاه ها را در ترویج روحیه نشاط و شادابی در جامعه 
بسیار موثر دانست و گفت: برپایی این رخداد می تواند در تعامل فرهنگی و اجتماعی بین 
شهرها و روستاهای مختلف نقش بسزایی داشته باشد. همتی به ظرفیت های گردشگری 
استان هرمزگان اشاره و تصریح کرد: توسعه گردشگری دریایی در دستور کار شهرداری 
ها و دهیاری های ساحلی به ویژه شهرداری بندرعباس قرار دارد. اضافه می شود، نهمین 
نمایشگاه بزرگ مدیریت شهری و روستایی کشور از ساعت ۱7 الی ۲۲ یکم تا سوم اسفند 

ماه در محل نمایشگاه های دائمی شهر بندرعباس برپا بود.
 

شهردار بندرعباس  خبرداد

بهره برداری از پروژه احیای بنای
 تاریخی و فرهنگ سرای برکه گرد

باحضور معاون وزیر کشور، معاون عمرانی استاندار و برخی دیگر از مسئولین استانی 
پروژه احیای بنای تاریخی و ساخت فرهنگسرای برکه گرد شهر بندرعباس با استقبال قابل 

توجه شهروندان به بهره برداری رسید.
شهردار بندرعباس در آیین بهره برداری از پروژه احیای بنای تاریخی و فرهنگ سرای 
محله برکه گرد، اظهار کرد: این محله یکی از بخش هایی است که ساکنین آن همکاری 
بسیار خوبی در اجرای پروژه های عمران شهری و خصوصاً این پروژه را داشته اند . عباس 
امینی زاده افزود: برکه گرد یکی از محلات قدیمی بندرعباس بوده که ساکنین آن نیز از 
اهالی قدیمی شهر محسوب می شوند. شهردار بندرعباس شهردار بندرعباس با اشاره 
به تملک ۱۱ ملک به منظور احیای بنای تاریخی برگرد گفت: کل فضا سازی و اقدامات 
صورت گرفته در این پروژه چهار هزار و 7۰۰ متر مربع بوده که اعتباری بالغ بر ۴۴ میلیارد 
ریال برای آن صرف شده است . امینی زاده ادامه داد: فرهنگسرای برکه گرد نیز دارای 7۰۰ 
متر مربع زیربنا و در دو طبقه ساخته شده که دارای بخش های مختلفی است. وی تأکید 
کرد: این فرهنگسرا می تواند در کنار سایر زیرساخت های فرهنگی ایجاد شده در سطح 

شهر بخش قابل توجهی از نیاز فرهنگی و اجتماعی بندرعباس را تامین کنند.
 

با حضور معاون عمرانی وزیر کشور صورت گرفت
بهره برداری از بازارچه محلی حسین آباد بندرعباس

با حضور معاون عمران ک توسعه شهری و روستایی وزیر کشور، معاون عمرانی استانداری 
هرمزگان، اعضای شورای اسلامی شهر، شهردار و جمعی از شهروندان مورد بهره برداری 
قرار گرفت. عباس امینی زاده در این آیین اظهار کرد: با نگاه توسعه متوازن محلات و ارائه 
خدمات در این بخش ها، بازارچه محلی حسین آباد مورد بهره برداری قرار گرفته است. وی 
افزود: این بازارچه با احتساب زمین ورزشی پیرامونی، ۲۴5۰ متر مربع مساحت دارد که 
با همراهی اهالی محله و برای رونق بیشتر منطقه ساخته شده است. شهردار بندرعباس 
خاطرنشان کرد: مجموع اعتبار اختصاص یافته به این پروژه شامل هزینه تملک، آب و برق 
و ساخت غرفه ها بالغ بر 79 میلیارد ریال بوده است. امینی زاده خاطرنشان کرد: بازارچه 
حسین آباد دارای ۳۴ غرفه بوده که کمک شایانی به رونق و تامین نیازهای ضروری روزانه 
منطقه دارد. این مقام مسئول تاکید کرد: کارکرد اجتماعی و محلی این پروژه بیش از اعتبار 
هزینه شده برای آن است. اضافه می شود، همزمان با دهه مبارک فجر سال جاری ۶۶ 
پروژه عمران شهری شهرداری بندرعباس با اعتباری بالغ بر 9۲۰ میلیارد ریال مورد بهره 

برداری قرار گرفته است.

نقش رسانه ها در گام دوم انقلاب 

رسانه ها: فانوس فروزان چهل سالگی 
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گام مجلس برای مبارزه با فساد

سوت زن ها حمایت خواهند شد؟

طرح پیشنهادی 99 نماینده مجلس برای تصویب قانون حمایت از افشاکنندگان فساد، 
نیازمند بررسی های دقیق و بسیار پیش از جلسه رای گیری است و در صورت رفع نواقص 
می تواند گامی مهم جهت مبارزه با فساد اداری در کشور باشد.»طرح حمایت و تشویق 
مطلعین مفاسد اداری و اقتصادی« میانه های بهمن ماه با امضای 99 نماینده مجلس شورای 
اسلامی در صحن علنی اعلام وصول شده است. طبق این طرح، افرادی که از یک فساد 
مطلع می شوند، می توانند گزارش و مستندات خود را به سامانه دبیرخانه شورایی که برای 
این منظور طراحی می شود، ارسال کنند تا پس از بررسی صحت و سقم آن، گزارش فساد 

جهت پیگیری، به مراجع قضایی ارسال شود. 
در این طرح قوانینی همچون عدم افشای اطلاعات شخصی افشا کننده )مگر به حکم 
قضایی(، تامین امنیت شغلی و مالی فرد، جابجایی محل سکونت فرد برای تامین امنیت وی 
و همچنین پرداخت برخی پاداش ها و جوایز به وی پیش بینی شده است تا افراد تشویق 

شوند فسادهایی را که شاهدند افشا کنند. 
تصویب چنین قانونی در سال های اخیر به کرات از سوی کارشناسان توصیه شده بود 
و در سایر کشورهای جهان نیز نمونه های مشابهی از این قانون، سال ها است که تصویب و 

اجرایی شده است و اغلب نام »قانون سوت زنی« بر روی آن گذارده اند. 
* قوانین سوت زنی در جهان 

در کشورهای انگلیسی زبان، به افشای فساد از سوی افراد عادی »سوت زنی« 
)whistleblowing( گفته می شود. در بسیاری از کشورهای جهان، قوانینی برای حمایت از 

سوت زنی یا افشاد فساد طراحی و تصویب شده است. 
بطور مثال در ایالات متحده آمریکا، قانون سوت زنی در سال 1989 تصویب شده است 
و از افرادی که فساد یا تقلب را در یک سازمان دولتی افشا کنند، حمایت می کند. طبق این 
قانون، افراد می توانند »تخلفات اداری«، »اتلاف بودجه دولتی«، »سوء استفاده از اختیارات« 
یا »اقداماتی که موجب خطر بالقوه برای سلامت یا ایمنی جامعه باشد« افشا کرده و در مقابل 

قانونگذار آنان را تشویق و امنیت آنان را تضمین می کند. 
البته چنین قانونی در کشور آمریکا پیشینه ای بسیار طولانی دارد و در قرون گذشته 
برای افرادی که فسادهایی محدود، مثلا در حوزه خرید فروش گندم و نان را افشا می کردند، 

مصوب شده است. 
در استرالیا، قانون سوت زنی مربوط به سال 2001 است و سوت زن در این قانون فردی 
است که کارمند یک سازمان دولتی باشد و از اشتباهات یا اقدامات غیرقانونی و تخلفات در 
همان سازمان، به مراجع ذی ربط، گزارش دهد. در قانون مصوب در کشور استرالیا، هدف 

ترغیب کارمندان دولتی برای افشای تخلفات در درون سازمان متبوع آنان است. 
در بریتانیا قانون در گستره بیشتری از سوت زنان حمایت می کند. سوت زن بریتانیایی 
می تواند یک کارمند پلیس، سازمان دولتی، کارگر کارخانه، کارآموز، کارمند بنگاه های 
تجاری یا مانند آن باشد و هر گونه عمل خلاف قانون اعم از جرایم جنایی، تقلب، آسیب به 
محیط زیست، ممانعت از اجرای عدالت، نقض قوانین یا هر اقدامای که به افراد جامعه آسیب 

بزند را به مقامات گزارش دهد. 
در این کشور دو شرط برای سوت زنی وجود دارد. اول آن که شکایات مربوط به منافع 
شخصی فرد سوت زنی محسوب نمی شود و دوم آن که فرد سوت زن نباید پیش از اطلاع 
تخلف به مقامات، اسناد و اطلاعات خود را در اختیار رسانه ها قرار دهد. در این کشور این 
امکان وجود دارد که افراد پیش از افشای تخلف، از مشاوره بهره مند شوند تا بدانند قانون در 

مورد گزارش مذکور تا چه میزان از آنان حمایت خواهد کرد. 
*  از حقوق های نامتعارف تا املاک نجومی؛ سوت زنی های اخیر در ایران 

بحث درباره قانون سوت زنی در ایران، با دو پرونده مهم موسوم به »املاک نجومی« و 
»حقوق های نامتعارف« آغاز شد. در پرونده املاک نجومی، »یاشار سلطانی« روزنامه نگار، 
اسنادی را که از سوی یکی از اعضای شورای شهر تهران، در اختیار وی قرار داده شده بود 
منتشر کرد و بدین ترتیب جنجالی بزرگ شکل گرفت. هرچند سلطانی پس از این افشا 
درگیر برخی شکایات در دادگاه شد اما بسیاری از شهروندان و کارشناسان معتقد بودند که 

نباید با وی برخورد قانونی کرد تا راه برای دیگر افشا کنندگان فساد باز بماند. 
در پرونده موسوم به حقوق های نامتعارف نیز انتشار فیش ها حقوقی برخی کارمندان 
و مقامات دولتی بحث برانگیز شد و با ورود دستگاه قضایی و دولت، برخی مدیران متخلف 
استعفا داده و طبق اظهار مسوولان، اغلب وجوهات دریافتی در قالب حقوق های نجومی، 

به خزانه کشور بازگشت. 
نکته مهم در این دو پرونده آن است که اسناد و مدارک تخلفات، قبل از آن که در قالب 
گزارش های سوت زنی تحویل مراجع قضایی شود، در رسانه های عمومی منتشر شد. از 
یک سو با ایجاد جنجال های خبری، قضاوت در مورد صحت و سقم آن ها دشوار شد و از 
سوی دیگر این پرونده ها تبدیل به برگ های برنده جناح های سیاسی علیه یکدیگر شد و 

حتی پای آن ها را به مناظره های انتخاباتی نیز کشید. 
این در حالی است که طبق عرف جهانی سوت زنی، اسناد ابتدا باید در اختیار مراجع 
قضایی قرار گیرد و در صورتی که مراجع قضایی در زمان مقتضی، اقدامات لازم را صورت 
ندهند، این اسناد در اختیار رسانه ها و روزنامه ها قرار خواهند گرفت، مگر آن که افشا کننده 

اسناد، هدفی دیگری غیر از برخورد با فساد را در ذهن داشته باشد. 
*  طرح حمایت از مطلعین فساد و ابهامات و ایرادات آن 

طرح پیشنهادی نمایندگان مجلس، دارای ابهامات و ایرادهایی است که به نظر می رسد 
باید قانون گذاران در بررسی نهایی آن، این ابهامات و ایرادات را مد نظر خود قرار دهند. اولین 
مساله در این طرح، پیشنهاد طراحی یک نهاد جدید برای پیگیری فسادهای افشا شده با 
عنوان »شورای حمایت و تشویق مطلعین و شهود مفاسد اداری و اقتصادی« است. باید 
گفت تشکیل یک نهاد اداری جدید با ترکیب نمایندگان هفت نهاد و سازمان مختلف کشور 
کاری پیچیده، دشوار و زمان بر است و بطور طبیعی برای آغاز به کار چنین نهادی، به سال 

ها وقت و زمان نیاز خواهد بود. 
دومین نکته مورد توجه در این طرح، عدم مشارکت سازمان و تشکل های مردم نهاد 
یا نمایندگان عموم جامعه )به غیر از نمایندگان مجلس( در چنین شورایی است. در این 
صورت باید مشخص شود که تفاوت شورای مذکور با نهادهای قانونی که تا پیش از این، 
مسوول پیگیری فساد بوده اند، چیست و چنین شورایی، کدام خلاء قانونی و سازمانی را 

پُر خواهد کرد. 
سومین نکته آن است که سازوکار طراحی شده برای سوت زنی در این قانون به نظر 
سازوکاری زمان بر و پر هزینه است. برخورد با فساد اداری نیازمند سرعت عمل، دقت نظر 
و قاطعیت است، این در حالی است که بارگذاری اسناد و مدارک در یک سامانه، بررسی 
مدارک، انتخاب پرونده های بارگذاری شده ارزشمند، ارجاع مجدد آن برای بررسی، پیگیری 
پرونده از سوی مقامات و غیره، به نظر روندی پیچیده است که احتمال دارد در عمل خود 
تبدیل به نوعی نقض غرض شده، بطور عملی باعث بی نتیجه ماندن چنین طرحی شود و 
افشا کننده را در یک هزارتوی بی پایان از بررسی ها و ارزیابی ها گرفتار سازد. چنین وضعیتی 
باعث خواهد شد تا مطلعین از فساد، ترجیح بدهند که در قبال فساد سکوت کنند تا گرفتار 

بوروکراسی اداری زاید و دست و پا گیر نشوند. 
چهارم آن که بطور معمول ادارات دولتی دارای مراکز حراستی اند و فسادهای کوچک 
به آسانی از سوی کارمندان به این مراکز اطلاع داده می شود. این فسادهای بزرگ است که 
مطلعین را با خطر و ترس از هزینه های جدی افشاء روبرو خواهد کرد. از همین رو نفس 
تصویب چنین قانونی در جهان، برای افشا و پیگیری فسادهای کلان و اغلب مربوط به 

مقامات میانی یا بالایی یک سازمان اداری است. 
این در حالی است که چنین مقاماتی اغلب دارای وابستگی های جناحی و سیاسی اند. در 
عین حال مشارکت مقاماتی از سه قوه و همچنین نمایندگان ادارات و سازمان های مختلف 
برای اداره یک سازمان مبارزه با فساد، باعث ایجاد ابهام، بروز رقابت های سیاسی و جناحی در 
پیگیری پرونده ها، احتمال باخبر شدن مفسدین دانه درشت از طرح پرونده در این شورا و 
مانند آن خواهد شد و در عمل فرصت برخورد سریع با فساد را خواهد گرفت. تجربه پرونده 
های گذشته نشان می دهد که مفسدین دانه درشت همواره احتمال دارد که در صورت 
اطلاع از احتمال افشای فساد به سرعت کشور را ترک کرده و مانع از اجرای عدالت شوند. 

*  تصویب قانون سوت زنی، امروز بهتر از فردا 
در بررسی این طرح و با وجود نقایصی که ذکر شد، باید تاکید کرد که قوانین موجود 
در ایران، با خلاء جدی در زمینه حمایت از افشا کنندگان فساد روبرو است و حداقل ثمره 
تصویب چنین قانونی، مشروعیت یافتن افشاء فساد و ایجاد یک تضمین حداقلی برای ایجاد 
اطمینان خاطر در ذهن افشاء کنندگان خواهد بود. با این همه طرح مذکور نیازمند اصلاحات 
و بررسی های مجدد تخصصی و کارشناسی است تا بتوان با بررسی نقاط قوت و ضعف آن، 
از این قانون برای حمایت از افشاکنندگان فساد استفاده کرد و مطلعین از فساد را تشویق کرد 

تا در صورت اطلاع از فساد سازمانی بزرگ، آن را افشا سازند. 
حال باید دید که در جلسه بحث و بررسی طرح مذکور، نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی چه تصمیمی خواهند گرفت و آیا چنین طرحی تصویب خواهد شد یا خیر؟ طرحی 

که تصویب آن می تواند گامی در جهت مبارزه با فساد اداری و مالی در کشور ایران باشد. 

نکتـه

رئیس جمهوری در سخنان روز شنبه  خود دیوارچینی دور 
کشورها را مانعی برابر آزادی و پیشرفت جوامع دانست. اشاره 
مستقیم »حسن روحانی« به تلاش »دونالد ترامپ« برای احداث 
دیوار در مرز با مکزیک بود اما کم نیستند چهره هایی که در داخل 

از دیوارکشی پیرامون کشور استقبال می کنند. 
رئیس جمهوری روزشنبه  در جمع مدیران و دست اندرکاران 
شرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها حاضر شد و بخش های 
مهمی از سخنرانی خود را به ضرورت توسعه آزادی در عرصه های 
گوناگون اختصاص داد.روحانی دیروز بیان داشت: آزادی اندیشه 
اولین زیربنای پیشرفت در عرصه های مختلف علمی، اجتماعی و 
سیاسی است. به گفته وی، پیشرفت علم دانش و فناوری از آزادی 

و محیط مناسب شروع می شود.
رئیس جمهوری اهمیت تسهیل روابط با جهان را یادآور شد و 
وظیفه انجام این مهم را بر عهده دولت ها دانست و گفت: بعضی از 
کشورها امروز به فکر دیوار افتادند. هم دیوار فیزیکی می خواهند 
بسازند و نمی توانند بودجه خود را از کنگره بگیرند. هم برای ویزا 
هم برای علم دیوار درست می کنند. یک محقق می خواهد از 
آنجا به ایران بیاید در یک سمینار شرکت کند نمی گذارند. آنها 
نمی  دانند که تمام پیشرفت هایشان در سایه این بوده که سال ها 
دیوار نداشتند.سخنان دیروز روحانی و اظهارات پیشین وی به 
نوعی نشانگر برجستگی مفهوم دیوارکشی در افکار و ادبیات رئیس 
جمهوری است و وی بارها رویکردهای مبتنی بر این مفهوم را چه 
در حوزه داخلی و چه در سیاست خارجی مردود شمرده است؛ از 
اعلان مخالفت روحانی در کمپین انتخاباتی 96 با رویکرد کسانی 
که در سالیان نخست پس از انقلاب قصد داشتند بین زنان و 

مردان دیوار بکشند تا نفی این رفتار در سطح بین المللی.
روحانی مهرماه امسال در مجمع عمومی سازمان ملل و در 
اجلاس صلحی که برای بزرگداشت »نسلون ماندلا« در مقر این 

سازمان برگزار شد نیز اظهار داشت: این یک واقعیت تاریخی 
است که دولتمردان بزرگ به جای دیوار، پل می سازند. هر اندازه 
نژادپرستی، تبعیض نژادی و بیگانه هراسی ایجاد دیوار میان ملت ها 
را آسان می سازد، گفت وگو، مدارا و همزیستی مسالمت آمیز 

خمیرمایه بنای پل میان اختلافات و دودستگی ها است.
با وجود رای مردم به این ایده و ایجاد مناسبات مطلوب میان 
ایران و جهان که اهمیت خود را در کسب و کار و اشتغال و نیز 
اوضاع معیشتی مردم و نحوه زندگی آنان آشکار می سازد و بایسته 
های سیاسی و فرهنگی که به اهداف کلان انقلاب اسلامی و نظام 
جمهوری اسلامی ایران پیوند خورده، دیوارچینی پیرامون کشور 
ایده ای است که طیفی از پیاده سازی آن استقبال کرده و علنا یا 
عملا در راستای آن گام برمی دارند؛ اما انگیزه آنان برای تحدید 

کشور و قطع مناسبات ایران و جهان چیست؟
1- »اگر به FATF هم بپیوندیم مشکلات حل نخواهد شد، 
این قراردادهایی که به ما تحمیل می شود با استقلال سازگار 
نیست«؛ این اظهارنظر یکی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و یکی از نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری سال های 

72 و 80 است.
در برابر این دیدگاه و طی ماه های گذشته بسیاری گفته اند 
آیا صد و نود چند کشوری که به این سازمان بین دولتی پیوسته 
اند و رهبران و مردم این کشورها هرگز به نفی استقلال خود 

نیاندیشیده اند یا برای آن اهمیتی قائل نبوده اند؟
با توجه به این سخنان، می توان گفت برخی به دلیل آشنا 
نبودن با هنجارها و قواعد کنشگری بین المللی ترجیح می دهند 
خود و کشور را در هاله ای و پوسته ای جداکننده از جامعه و نظام 
بین المللی قرار دهند. در همین زمینه یکی از نامزدهای انتخابات 
پارسال ریاست جمهوری اخیرا اظهار داشته پذیرش معاهدات 
FATF امکان دور زدن تحریم ها را برای ایران سخت تر خواهد 

کرد.
برای این گروه جامعه جهانی و فضای خارجی ناشناخته است 
و اصطلاح معروفی در این زمینه وجود دارد که »ناشناخته ها 
همیشه ترسناکند«. به همین دلیل ایجاد انزوا برای طیفی ریشه 

در خارج هراسی و ناآشنایی با مقتضیات امروز جهان دارد.
2- گروهی همچنان که بارها مورد انتقاد منتخبان مردم قرار 
گرفته اند به دنبال ماهی گیری از آب گل آلودند و نکته جالب 
اینکه همین آب گل آلود هم باید در برکه ای محدود به آسانی 
مجال دستیابی به ماهی های پروار را به آنان بدهد. »کاسبان 
تحریم« عنوانی است که به صورت مکرر برای این دسته ذکر 
شده است.منافع اقتصادی ایجاد انحصار در کشور و تبعات فضای 
رقابتی که در ارتباطات و مناسبات مطلوب ایران و جهان شکل 
می گیرد و این منافع را به خطر می اندازد سبب شده تا معدودی 
ترجیح دهند اساسا روابط خارجی به شکلی کانالیزه، محدود و 
تنها از طریق مبادی متصل به آنان پیش رود و به این شکل 
ارتباطی سازش ناپذیر بین منافع خود و مردم به وجود می آورند. 
3- »ضربه زدن به دولت به هر ترتیب ممکن«؛ بسیاری از 
کسانی که امروز مخالف دوآتشه پیوستن ایران به گروه ویژه اقدام 
مالی محسوب می شوند و پیش از آن هم از هیچ تلاشی برای 
منکوب کردن توافق هسته ای فروگذار نکردند، در زمان ارائه لوایح 
الحاق به سازمان مذکور در دوره دولت دهم و بررسی آن در 

مجالس هشتم و نهم، از هرگونه مخالفتی با آن اجتناب کردند.
از دید این طیف هر تصمیمی از سوی دولت مستحق آتشبار 
انتقادات است؛ از تدوین منشور حقوق شهروندی و حمایت از 
برگزاری کنسرت های موسیقی تا سیاستگذاری ارزی و انعقاد 

قراردادهای خارجی و خرید هواپیما و ... .
مذاکره با قدرت های جهانی برای حل و فصل اختلافات هسته 
ای به نوعی سرآغاز مخالفت ها با دولت بود که در ادامه به دیگر 

حوزه های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ... نیز کشیده شد.
از نگاه تحلیلگران مسائل سیاسی دولت با طیفی از مخالفان 
روبرو است که به هر تدبیر و سیاست و برنامه ای می تازند، بدون 
اینکه بدیلی برای آن داشته باشند و در عین حال منافع خود را در 
ناکارآمد نشان دادن دولتمردان و رقبا و کارشکنی پیش روی آنان 
می جویند. از این منظر، وقوع حوادث دی ماه پارسال و اعتراضاتی 
که پیش و پس از آن شکل گرفت از چنین کارشکنی هایی نشات 
گرفت و خطر تکرار حوادثی گسترده تر و زیانبارتر در صورت ادامه 
روند تخریب و مقابله با اقدامات و تمهیدات دستگاه های اجرایی 

انکارناپذیر است.
انقلاب و  از آرمان ها و اهداف اساسی  4- درک ناصحیح 
جمهوری اسلامی ایده دیوارکشی گرداگرد کشور را تقویت می 
کند. ایده بستن درهای کشور در حالی ترغیب و ترویج می شود 
که تبدیل ایران به »ام القری« جهان اسلام حتی در سال های 
دشوار جنگ تحمیلی دورنمای سیاستگذاران کلان کشور را شکل 

می داد.
علاوه بر قانون اساسی و روح و محتوای اعتلاجویانه آن برای 
کشور، اسناد بالادستی تدوین شده که رسیدن به جایگاه برتر 
منطقه ای را برای ایران ترسیم کرده و طبیعتا رسیدن به این 
جایگاه از طریق انزوا به دست نخواهد آمد. در سیاست های کلان 
اقتصاد مقاومتی تحولات اقتصادی هم وزن با درون زایی بایسته 
برونگرایی را پیش رو می بیند و پایه سیاست خارجی ما را علاوه 

بر عزت، حکمت و مصلحت شکل می دهد.
چشم پوشیدن بر واقعیات پیش روی مردم و کشور و نیز 
اهداف کلان جمهوری اسلامی، انگیزه یا توجیهی را فراهم می 
آورد که انزواطلبان را به تکاپو و تلاش وامی دارد و نوعی همراهی 
زیانبار برای کشور را میان آنان و دیگر طرفداران دیوارکشی حول 

ایران به وجود می آورد.

بررسی روند و دستاوردهای دو نشست اخیر ورشو و سوچی، از 
ناکامی واشنگتن در اجماع سازی علیه تهران و موفقیت جمهوری 
اسلامی ایران در تداوم کنشگری فعال در خاورمیانه حکایت دارد.

روزهای پایانی بهمن ماه دو کشور روسیه و لهستان شاهد 
برگزاری نشست هایی با محوریت مسایل خاورمیانه بود؛ دو 
نشست با اهدافی به ظاهر مشترک ولی در عمل کاملا متفاوت 

و ناهمسو. 
صلح و امنیت در خاورمیانه و نیز سوریه، هدف از برگزاری 
دو نشست »ورشو« و »سوچی« بود که اولی به ابتکار آمریکا 
و با اهداف کاملا سلبی در پایتخت لهستان و دومی به همت 

کشورهای حافظ صلح در سوریه و با اهداف ایجابی برگزار شد. 
»تهدیدنمایی« از ایران و مقابله با نقش منطقه ای تهران هدفی 
بود که تدارک چی های کنفرانس ورشو در لفافه »امنیت سازی 
در خاورمیانه« پیگیری می کردند، حال آنکه ایران خود به عنوان 
بازیگری فعال در عرصه سیاسی منطقه، ابتکار عمل را در سوچی 

پیش می برد. 
بررسی روند و دستاوردهای دو نشست ورشو و سوچی، گویای 
ناکامی آمریکا و موفقیت ایران در تحقق اهداف مورد نظر در 

نشست های یاد شده است. 

* جد و جهد بی حاصل آمریکا در ورشو 
تلاش چند ماهه آمریکا برای اجماع سازی تقابل جویانه علیه 
ایران در عرصه بین المللی، سرانجام در روزهای 24 و 25بهمن 
به برگزاری نشستی در پایتخت لهستان انجامید که اگرچه عنوان 
»صلح و امنیت خاورمیانه« را به یدک می کشید، ولی مساله ایران 

یکی از موضوعات محوری آن بود. 
کنفرانسی که در ابتدا قرار بود با تمرکز بر نقش منطقه ای 
ایران برگزار شود، بر اثر بازخوردهای منفی بین المللی به تعدیل 
دستور کارهای اعلانی تن داد تا بتواند با میزبانی از تعداد بیشتری 

از نمایندگان کشورها، شکل جدی تری بیابد. 
با این حال ایران و نقش آن در خاورمیانه یکی از مهمترین 
و اصلی ترین موضوعات مورد بحث در کنفرانس ورشو بود که 
همنشینی نمایندگان کشورهای عربی چون عربستان، امارات و 

بحرین با نخست وزیر رژیم صهیونیستی را رقم زد. 
در همان زمان بسیاری از رهبران سیاسی و صاحبنظران 
مسائل منطقه عنوان داشتند همپیمانی برای مقابله با نفوذ منطقه 
ای ایران بر خلاف ادعای برگزار کنندگان نشست، نه تنها برای 

خاورمیانه صلح و امنیت به ارمغان نمی آورد، بلکه به تشدید تنش 
و بی ثباتی در کشورهای منطقه خواهد انجامید. 

غیبت معنادار »فدریکا موگرینی« مسوول سیاست خارجی 
روسیه،  جمهوری  رییس  پوتین«  »ولادیمیر  اروپا،  اتحادیه 
»هایکو ماس« وزیر امور خارجه آلمان، »ژان ایو لودریان« وزیر 
امور خارجه فرانسه، مقامات ترکیه، لبنان و ... در کنفرانس 
ورشو از ناتوانی واشنگتن در هماوردی دیپلماتیک با ایران 

نشان داشت. 
تکاپوی واشنگتن برای پیشبرد پروژه فشار حداکثری علیه 
ایران، همچنان که در عرصه اقتصادی موثر نیافتاده، در عرصه 
سیاسی و دیپلماتیک هم با شکست هایی قابل توجه مواجه بوده 
است. عزم جزم ترامپ برای اعمال تحریم های سنگین و قطع 
شریان های درآمدی ایران هنوز به اهداف مطلوب واشنگتن منجر 
نشده است. کشورهای اروپایی به عنوان یکی از مهمترین طرف 
های توافق هسته ای، همچنان از برجام دفاع و اجرایی سازی 
سازوکار مالی موسوم به »اینستکس« برای باز نگه داشتن کانال 

های مالی با ایران را دنبال می کنند. 

نشست ورشو، به رغم خواست واشنگتن حتی نتوانست میان 
کشورهای حاضر اجماعی برای مقابله و تخطئه اقدامات اروپا 
جهت دور زدن تحریم های ایران به وجود آورد. برجام و کانال 
مالی اروپا در این نشست به صراحت مورد حمایت مقامات کشور 

میزبان هم قرار گرفت. 
کنفرانس ضدایرانی  ورشو با آن چه که آمریکایی ها برنامه ریزی 
کرده بودند تفاوت های چشم گیری داشت. نتیجه دو روز نشست، 
بیانیه ای بود که در آن به نام ایران هیچ اشاره ای نشده است. 
مقامات واشنگتن که اجماع سازی حداکثری علیه ایران را برای 
این نشست هدف گذاری کرده بودند، در پایان به ذکر این به 
اصطلاح دستاورد حداقلی بسنده کردند که » هیچ کشوری در 

این اجلاس به پشتیبانی از ایران سخن نگفت.« 
در برابر، این نشست شکاف میان آمریکا و متحدان اروپایی 
آن را عمیق و آشکارتر کرد. حضور کمرنگ اروپا در این کنفرانس 
اختلاف نظر جدی دو سوی آتلانتیک را در مورد توافق هسته ای 
و نقش منطقه ای ایران بیش از پیش هویدا کرد. این کنفرانس 
به جای آنکه اقدامی سیاسی برای اجماع سازی علیه ایران باشد 

به محلی برای تعمیق شکاف میان واشنگتن با متحدان اروپایی 
تبدیل شد. 

* غلبه منطق و عملگرایی در سوچی 
به موازات برگزاری کنفرانس ضدایرانی ورشو، رئیس جمهوری 
ایران در سوچی روسیه بدون هیاهو به همراه همتایان روس و 
ترک، ابتکارات عملی و کارآمد در مورد یکی از مهمترین مسایل 

خاورمیانه را پیش می برد. 
شهر بندری سوچی در روزهایی که آمریکا در پایتخت لهستان 
در تکاپوی اجماع سازی علیه ایران بود، میزبان »حسن روحانی«، 
»ولادیمیر پوتین« و »رجب طیب اردوغان« روسای جمهوری سه 
کشور ضامن صلح در سوریه بود تا در ادامه تلاش های دیپلماتیک 
خود برای احیای ثبات و امنیت در سوریه، برای حفظ تمامیت 
سرزمینی، استقلال و حاکمیت ملی در این کشور گام هایی عملی 

بردارند. 
مقایسه تجربه موفق مجموعه نشست های آستانه در کاهش 
تنش و شکست داعش در سوریه با تجربه ناموفق سلسه نشست 
های وین، نشان می دهد ایجاد امنیت در خاورمیانه نه با حذف 
بازیگران شاخص از روندهای منطقه، بلکه با مشارکت فعالانه و 
واقع گرایانه همه آنها و بدون دخالت خارجی محقق خواهد شد. 
مهمترین پیش شرط استقرار صلح و امنیت در خاورمیانه، 
پذیرش واقعیت های آن است. هیاهو سازی، مقابله با ایران و 
تلاش برای ائتلاف سازی منطقه ای علیه تهران، نه تنها به ایجاد 
صلح و امنیت در خاورمیانه منجر نخواهد شد، بلکه با صف بندی 
کشورها در برابر یکدیگر و ورود مداخله جویانه بازیگران فرامنطقه 
ای، روند تحولات را به سمت تنش زایی بیشتر سوق خواهد داد. 
ایران به همراه روسیه و ترکیه با درک و شناختی واقعی از 
تحولات سوریه، گام هایی عملی و موثر در ایجاد صلح و امنیت در 
سوریه بر می دارد. حمایت این کشورها از ارایه کمک  های انسان 
دوستانه به مردم، بازسازی سوریه با هدف بازگشت پناهجویان و 
ایجاد شرایط عادی برای زندگی و ...، چشم انداز امیدوارکننده ای 
را پیش روی احیای صلح و ثبات پیش روی سوریه قرار داده است. 
در چنین شرایطی تلاش های آمریکا برای فشار مضاعف بر 
تهران، حذف ایران از معادلات منطقه ای و اجماع سازی علیه 
کشورمان نه تنها با همراهی بازیگران عرصه بین المللی همراه نمی 
شود، بلکه به انزوای بیشتر واشنگتن در سیاست های یکجانبه 

گرایانه و همپیمانان منطقه واشنگتن خواهد انجامید. 

واکاوی سخنان روحانی در جمع مدیران و دست اندرکاران شرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها

چه کسانی دوست دارند دور کشور دیوار بکشند؟ 

موفقیت ایران در تداوم کنشگری فعال در خاورمیانه 

غلبه عملگرایی سوچی بر هیاهوسالاری ورشو

ورود جمهوریخواهـان بـه کاخ سـفید در دولـت »دونالـد ترامـپ« رئیس جمهوری 
کنونـی آمریـکا بـا طرح هـای خرابکارانـه ای علیه ایـران همراه بـوده تا بلکـه به هدف 
اصلی خود یعنی براندازی نظام دسـت یابند؛ راهبردی که همواره در دهه های گذشـته 

نیـز بـا فـراز و فرودهایی دنبال شـده اما ناکام مانده اسـت. 
جمهـوری اسـلامی ایـران در حالـی چهلمیـن سـالگرد خـود را جشـن گرفت که 
دشـمنان این کشـور به ویژه ایالات متحده هنوز از توطئه های خود دسـت نکشـیده و 

به فروپاشـی و تجریه ایـران امیدوارند. 
توطئـه هـای ضد ایرانی آمریـکا را می توان از چند جنبه مورد بررسـی قـرار داد. در 
بعـد سیاسـت خارجـی، مثلث ترامـپ، »مایک پمپئو« وزیـر خارجه و »جـان بولتون« 
مشـاور ارشـد رئیس جمهوری در مسـیر ترویج سیاسـت های ایران هراسانه قدم برمی 

دارند. 
مهمتریـن اقدامـات خرابکارانـه این افـراد از اردیبهشـت ماه کلید خـورد که ترامپ 
رسـما با اعضای برجام وداع کرد و متعاقب آن، در صدد شکسـت توافقی برآمد که بیش 

از یک دهه دسـتیابی بـه آن زمان برده اسـت.
سـفرهای پی در پی مقامات کاخ سـفید به کشـورهای مختلف خاورمیانه و تلاش 
آنهـا بـرای ائتـلاف سـازی علیه ایـران از جمله تاکتیـک های نخ نمایی اسـت که چند 
روز پیش نیز در اجلاس ورشـو خود را نشـان داد. آمریکا در این اجلاس در صدد پیوند 

اعراب و اسـرائیل و ایجاد ائتـلاف آمریکایی-عبری- عربی برآمد.
اجـلاس امـا آن طـور پیش نرفت که پمپئو به عنـوان نماینده ترامـپ در آن تلاش 
مـی کـرد. بـه رغم فرافکنی ها و ایران هراسـی های نماینده آمریکا، حتی نامـی از ایران 
در بیانیـه پایانـی آورده نشـد. آمریـکا عـلاوه بر ایـن که اجماع سـازی بین المللی علیه 
تهـران را در دسـتور کار دارد، فشـار اقتصـادی را نیـز در اولویـت برنامه هـای ضد ایرانی 

خـود قرار داده اسـت. 

پس از آن که ترامپ دسـتور خروج از برجام را صادر کرد، کاخ سـفید دیگر متحدان 
و اعضـای توافـق هسـته ای را در کنار خود نیافت. با چنین شـرایطی باز هـم تا به امروز 

بـا ابزارهـای مختلفی تلاش کـرده تا آنها را از ادامه اجرای برجام دلسـرد کند. 
برجسـته سـازی آزمایشـات موشـکی و فعالیت های منطقـه ای ایران نیـز با هدف 
انـزوای تهـران انجـام می گیرد. با برجام اما موقعیت و جایگاه ایران در عرصه بین المللی 
طـوری تحـول یافتـه که تکاپوی کاخ سـفید تاثیـر قابل توجهـی بر نگـرش و دیدگاه 

بازیگران جهانـی ندارد.
نـگاه اروپایـی هـا هر چند در مورد مسـائل اشـاره شـده )موشـکی و منطقـه ای( با 
آمریکا همسـو اسـت اما درک رهبران بروکسـل از نیات و اهداف ضدبرجامی آمریکایی 
ها باعث شـده تا حد و فاصله خود را با کاخ سـفید حفظ کنند و با آمریکای تعهدگریز 

در یک جبهـه قرار نگیرند.
افـزون بـر آن، در دوره ترامـپ زبـان توصیـه در سیاسـت خارجی کاخ سـفید جای 
خـود را بـه زبـان تهدید علیـه اروپایـی داده که در دولت اوباما بیشـترین وجه اشـتراک 
و همـکاری را بـا یکدیگـر داشـتند و بر مبنای احتـرام و اقدام متقابل رفتـار می کردند. 
تنها اروپایی ها مخاطبان اظهارات تهدیدآمیز کاخ سـفید نیسـتند. بنابراین تصمیمات 
مسـتقلانه بازیگـران بین المللـی جایی در سیاسـت های یکجانبه گرایانـه و تهاجمی 

ترامپ نـدارد.
آمریـکا عـلاوه بر همپیمانان دیرینه اروپایی، سـایر کشـورهای جهـان را نیز تهدید 
مـی کنـد در صورت ادامه و گسـترش مبـادلات اقتصادی با ایران تحریم خواهند شـد؛ 
سیاسـت رعب و وحشـتی که تاکنون مطابق میل سـران این کشـور پیش نرفته است. 
بـه عنـوان نمونه سیاسـت به »صفر« رسـاندن صـادرات نفت ایـران در حد شـعار باقی 
مانـد و ترامـپ در عمل ناگزیر به اعطای معافیت برای چند کشـور عمـده خریدار نفت 

ایران شـده است.

باوجـود تهدیدات و هشـدارهای مکـرر آمریکا، اروپایی ها با سـازوکار مالی ویژه خود 
تحت عنوان »اینسـتکس« به یاری برجام آمده اند و در مقابل تهدیدات کاخ سـفید از 
شـرکت های متوسـط و کوچکی که پیوسـتکی اندکی با بازارهای ایالات متحده دارند، 
کمک گرفته اند؛ سـازوکاری که با هدف دور زدن تحریم های یکجانبه آمریکا طراحی 

شـده و در اسـتانه فاز اجرایی قرار دارد.
برخی تحلیلگران معتقدند که سیاست های تهاجمی و تخاصمی آمریکا علیه ایران 
برای کشـاندن ایران پای میز مذاکره انجام می گیرد. بنابراین ترامپ و تیم او در صددند 
تـا در مذاکراتـی دوجانبـه با تهران به توافقی ثانویه دسـت یابند که افـزون بر به چالش 
کشـیدن دسـتاورد دموکـرات ها، اتحادیه اروپـا را نیز کنار زده و توافقـی یک طرفه را به 

نام خـود ثبت کنند.
بـه همیـن دلیل بـود که چنـدی پیش پمپئو طـی سـخنرانی در یک اندیشـکده 
آمریکایـی، راهبـرد و اسـتراتژی جدیـد آمریـکا را فشـار بـر ایـران به منظـور برگزاری 
مذاکـرات مجـدد اعلام کرد و تاکید نمود کـه »ایالات متحده آماده مذاکـره با تهران در 

صـورت تغییـر رفتار رژیـم جمهوری اسـلامی ایران اسـت.«
آمریـکا هـر چنـد در ظاهـر قضیه »تغییـر رفتار ایـران« را علـم می کند اما بـه باور 
کارشناسـان و مقامـات کشـورمان، آنهـا هدفـی جز برانـدازی نظام جمهوری اسـلامی 
ندارند. حمایت آمریکا از نهادها و انجمن های تازه تاسیسـی همچون پروژه »ققنوس« 
و ائتلاف »همبسـتگی برای آزادی و برابری در ایران« در این راسـتا قابل ارزیابی اسـت؛ 

انجمـن هایـی در خـارج از کشـور که اصل نظـام و انقلاب را نشـانه رفته اند. 
با درک این نیات و اهداف آمریکا از اعمال فشـار حداکثری بر ایران، حجت الاسـلام 
»حسـن روحانی« رئیس جمهوری اواخر تیرماه امسـال در جمع دیپلمات  های وزارت 
خارجـه بـا بیـان این که آمریـکا در تلاش برای خسـته کردن مـردم ایران اسـت، افزود: 
»سـرنگونی، تجزیه، تحریم و تضعیف از سیاسـت  های اصلی آمریکا علیه ایران اسـت.«

»مرتضـی مبلـغ« عضو شـورای مرکزی حـزب اتحاد ملت ایـران پشـتوانه گام دوم 
انقـلاب را آرایـش مقاومـت در منطقـه دانسـت که طی چهل سـال پس از پایـه ریزی 
جمهـوری اسـلامی ایجـاد شـده و معادلات جدیـد و جدی تـری را برقـرار خواهد کرد.

در خصـوص بیانیـه گام دوم انقـلاب، جایگاه جهانی و منطقه ای ایران پس از سـال 
57 و پیامدهای انقلاب و نیز مفاهیم و محورهای بیانیه، پژوهشگر ایرنا با مرتضی مبلغ، 

عضـو شـورای مرکـزی حزب اتحاد ملت ایـران، در این زمینه به گفت گو نشسـت. 
به گفته این تحلیلگر سیاسـی، نقلاب اسـلامی ایران بر خلاف نظام های سیاسـی 
در هیچکـدام از دسـته بنـدی و بلـوک بنـدی های رایج قـرار نگرفت بطـوری که خود 
خالـق نظم نوینی شـد؛ نظمـی که از دو مولفه مهـم دینی بودن و عمل مردم سـالارانه 
نشـأت گرفته اسـت. به واسـطه ایـن ویژگی ممتاز، انقلاب اسـلامی معـادلات پیچیده 
بلـوک بنـدی هـا را باطل کرد و نظریه های مادی شـرق و غرب و سـه جهانـی بودن با 

وقـوع انقـلاب ایران کم رنگ شـد. 
*  انقلاب ایران را در موقعیت کانونی قرار داد

عضو شـورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران بیان داشـت: سـابقه انقلاب های جهان 

نشـان مـی دهد همه آنهـا در ابتدا یا در ادامه مسـیر، جذب قدرت هـای موجود جهان 
شـده اند اما انقلاب اسـلامی که به دنبال بسـط اندیشـه دینی و معنویت گرایی اسـت، 
نمـی توانـد بـه هیچ یـک از قدرت های جهانی گرایش داشـته باشـد. به عبـارت دیگر 
جمهوری اسـلامی ایران نمی تواند در دسـته کشـورهای پیرامونی یا اقماری قرار گیرد 
بلکـه بـر عکـس با توجـه به اینکه خـود منادی یـک اندیشـه و رفتار جدیـد در عرصه 
سیاسـی جهان به شـمار می رود، یک کشـور اصلی و محوری محسـوب شده که نقطه 
اتکای کشـورهای متعدد منطقه اسـت. به دیگر سخن، آرمانگرایی دینی همه معادلات 
را بـه هـم زد بطـوری که بسـیاری از مردم کشـورهای پیرامونی جـذب تعالیم معنوی 
اسـلام رهایـی بخش شـدند. مبلغ با اشـاره به کارنامه رژیـم پهلوی افزود: ایـن رژیم که 
بـه عنـوان ژانـدارم خاورمیانه در منطقـه عمل می کرد در واقع دولت دسـت نشـانده و 
حافظ منافع آمریکا بود و با فروپاشـی رژیم پهلوی و تاسـیس جمهوری اسـلامی شکل 
جدیدی از قدرت در منطقه شـکل گرفت. وی اقتدار کشـورمان بعد از انقلاب را یادآور 
شـد و بیان داشـت: امروزه این اقتدار جمهوری اسلامی ایران صلح و امنیت را در منطقه 
تضمیـن و تامیـن می کند و به قـول وزیر امور خارجه آقای ظریف هیچ کشـوری نمی 

توانـد بـدون هماهنگی ایـران در منطقه کاری را انجـام دهد و این نشـان دهنده قدرت 
سیاسی کشـورمان در منطقه است. 

*  در گام دوم انقلاب تفکر مقاومت محور آرایش بندی جدید منطقه است
به گفته مبلغ، دسـتاوردهای انقلاب اسـلامی ایران در چهل سـالگی را باید فراتر از 
منطقـه خاورمیانـه دید. امـروزه وجود نهضت هـای آزادیبخش از قلب آفریقا تا شـمال 
آفریقا و از مرکز اروپا تا آمریکای لاتین همه تحت تاثیر انقلاب اسـلامی قدرت معنوی 
مهمـی را تشـکیل داده انـد. این قدرت معنوی هسـته هـای انقلابی را در جهـان برای 
مقابلـه بـا ظالمـان و مسـتکبران تقویت کـرده اسـت. وی در جمع بندی سـخنانش و 
در زمینـه نقشـه راه انقـلاب در گام دوم بیان داشـت: امروز انقلاب اسـلامی خواب نظام 
سـلطه را آشـفته کرده اسـت و میدان های وسـیعی از مبارزه را برای آنها تدارک دیده 
اسـت که در آرایش بندی جدید به اندیشـه مقاومت نامگذاری می شود. تفکر مقاومتی 
کـه در برابـر نظـام سـلطه قـرار دارد نشـان می دهـد در دهـه کنونی انقلاب اسـلامی، 
تفکـر مقاومـت محـور آرایش بندی جدید اسـت که از خلیج عدن تـا مدیترانه بصورت 

ملمـوس خودنمایـی می کند و معـادلات جدیدتر و جدی تـری را ایجاد کرده اسـت.

راهبردی که  همواره ناکام مانده است 

آمریکا و چهار دهه طرح های ناکام براندازی 

مرتضی مبلغ :

گام دوم انقلاب معادلات جدیدی در منطقه رقم می زند
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بار خدايا! زندگان و مردگانِ 
ما را بيامرز و ميان ما آشتى بيفكن و 
دل هايمان را با يكديگر الفت بده 

دوشنبه - 6اسفند ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4757

معاون امور هماهنگی اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم گفت: اگر گردشگری را 
جدی بگیریم با هزینه اندک درآمد افسانه ای برای استان خواهد داشت، از این رو همه 

دستگاه ها اجرایی برای پیشبرد هدف های گردشگری همت کنند. 
مهرداد غضنفری روز یکشنبه در چهل و هشتمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
قم در مجتمع توریستی تفریحی قصر بخش کهک قم اظهار داشت: مشکل اصلی استان 
تامین درآمد پایدار و ایجاد اشتغال است، ولی تحقق آن را در بخش گردشگری سهل الوصول 
می بینیم.وی بیان داشت: این به معنی نفی سایر حوزه ها نیست، اما اگر بخواهیم یک واحد 

تولید بزرگی راه انداری کنیم، به سال ها وقت نیاز دارد.
معاون استاندار قم گفت: خوشبختانه این روند در حال توسعه است، و اولویت نخست 

استان در موضوع توسعه و اشتغال گردشگری به شمار می آید.
غضنفری، همراهی بانک ها و مساعدت کارگروه های تخصصی را از جمله الزام های 
موجود در مسیر توسعه گردشگری استان عنوان کرد و افزود: در مساله پرداخت تسهیلات 
برای احداث واحدهای گردشگری مواردی وجود دارد، که 2 سال در پیچ و خم کارگروه 
های مختلف معطل مانده، به همین علت دستگاه های خدمات رسان حق قطع خدمات به 
هیچ واحد تولیدی در حوزه گردشگری را بدون مصوبه و مجوز ستاد تسهیل و رفع موانع 

تولید ندارند.
وی تصریح کرد: واحدهای گردشگری نیز باید بدهی های خود را با یک فرایند توافقی با 

تصویب کمیته های فرعی ذیل ستاد تسهیل اجرایی نمایند.
معاون استاندار قم در خصوص نحوه ارائه تسهیلات بازسازی و نوسازی به واحدهای 
گردشگری نیز گفت: ملاک ما دستورالعمل های ابلاغی است و همه ارگان های مرتبط از 

جمله شهرداری و بانک ها نیز باید این موضوع را بپذیرند.
غضنفری همچنین با بیان اینکه قم از نظر جاذبه های گردشگری استعداد فراوانی دارد، 
بیان کرد: یکی از اقدام های که در گذشته فراموش شده توجه به مقوله بوم گردی می باشد.

وی یادآور شد: در بخش کهک مناطقی وجود دارد، که به لحاظ گردشگری واقعا دارای 
استعداد بی نظیری است و نظیر آن در خیلی از نقاط کشور نیست.

وی تاکید کرد: بوم گردی را باید در استان توسعه دهیم، چرا که قابلیت جذب گردشگران 
خارجی را داشته و رفاه و درآمد بالای خانواده ها را در پی دارد.

غضنفری گفت:اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم باید برای 
استفاده از ظرفیت های گردشگری استان برنامه جامعی را تهیه و نیازهای موجود را نیز احصا 

کند تا از مسیرهای متعددی که پیش رو داریم، آن را بر طرف کنیم.

معاون امور هماهنگی اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم: 

توسعه گردشگری کم هزینه ترین شیوه تامین درآمد پایدار قم است 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: تا 
۴ سال آینده همه اراضی کشاورزی این استان مجهز 
به سیستم آبیاری نوین خواهد شد.محمدرضا طلایی 
در مراسم تجلیل از مقام مهندسین و تبیین نقش علوم 
و دانش مهندسی کشاورزی با اشاره به کمبود منابع و 
محدودیت های آبی در استان قم گفت: ۴۶ صدم درصد 
اراضی کشاورزی کشور در استان قم قرار دارد ولی با این 
وجود تولیدات این استان  2 درصد از میانگین کشوری 
بالاتر است. وی با بیان اینکه کل مساحت اراضی قابل 
کشت در استان قم ۱۰۵ هزار و ۷۳۰ هکتار است، گفت: 
ما توانستیم با کم ترین منابع موجود تولیدات بخش های 
کشاورزی در استان را به ۷۴۵ هزار تن در سال افزایش 
دهیم.رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم افزود: قم 
از استان های پایلوت کشور در زمینه تغییر الگوی کشت 
است و در این زمینه به طور مطلوبی ورود پیدا کرده است.

وی با بیان اینکه قم در سال گذشته نخستین استانی بود 
که با بهره گیری از اعتبارات ترویجی توانست از آموزش در 

بخش های مختلف کشاورزی استفاده کند،  گفت: اکنون 
این طرح به عنوان الگو در دیگر استان های کشور در حال 

اجرا است.
* ایجاد نخستین شهرک گلخانه ای در قم

و  کارشناسان  خوب  فعالیت  از  تقدیر  با  طلایی 
مهندسان نظام مهندسی کشاورزی و منایع طبیعی استان 

قم اظهار داشت: سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع 
طبیعی در استان جایگاه خوبی را یافته و کارشناسان این 
مجموعه برای ارتقای بخش کشاورزی عملکرد خوبی 
داشتند.وی افزود: با بهره گیری از کارشناسان این مجموعه 
توانستیم نخستین شهرک گلخانه کشور را ایجاد کنیم و 
در حال حاضر در استان قم 2 شهرک گلخانه ای ایجاد 
شده است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم بیان 
کرد: با توجه به شرایط کم آبی استان قم در بحث تغییر 
سیستم آبیاری عملکرد خوبی داشتیم و اکنون در 2۰۰ 
هکتار از اراضی کشاورزی استان با توجه به اعتبارات 
اختصاص یافته سیستم آبیاری نوین را اجرا کردیم. وی 
افزود: به جرئت می توان گفت که تا ۴ سال آینده همه 
اراضی کشاورزی این استان مجهز به آبیاری نوین خواهد 
شد.طلایی اظهار داشت: با توجه به این که وظیفه دولت 
فراهم کردن امنیت غذایی برای مردم است باید در درجه 
نخست امنیت افرادی که در این زمینه فعالیت دارند را 

فراهم کرد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:تا 4 سال آینده

همه اراضی کشاورزی قم مجهز به آبیاری نوین می شود

استاندار قم گفت: بین دانش آموختگان کشاورزی و فعالان سنتی این بخش شکاف 
عمیقی وجود دارد و تشکل های صنفی باید با ایجاد یک پل ارتباطی، زمینه اشتغال و 

کارآفرینی مهندسان کشاورزی را فراهم کنند.
بهرام سرمست عصر شنبه در جلسه »تجلیل از مهندسان و تبیین نقش علوم و 
مهندسی کشاورزی« در تالار امام جواد)ع( استانداری اظهار داشت: در حال حاضر فارغ 
التحصیلان کشاورزی، کار کشاورزی نمی کنند و کشاورزان نیز در رشته کشاورزی 

تحصیل نکردند، از این رو فاصله زیادی بین آنها وجود دارد.
وی با تاکید بر نقش تشکل های صنفی کشاورزی برای برقراری رابطه نزدیک بین دو 
گروه یاد شده، بیان داشت: تشکل های مذکور باید مهندسان کشاورزی را به روستاها و 
مزرعه بازگرداند.وی اضافه کرد: همان گونه که نظام مهندسی از دولت توقع اشتغال زایی 
برای مهندسان کشاورزی را دارد، دولت نیز از تشکل های صنفی کشاورزی، کارآفرینی 
می خواهد.حدود 2 هزار و ۵۰۰ تن عضو سازمان نظام مهندسی قم هستند که ۵۰ درصد 

آنها در حوزه کشاورزی فعال هستند. 
سرمست خاطرنشان کرد: تشکل های کشاورزی زمانی می توانند به رشد و رونق این 
حوزه کمک کنند، که خود تبدیل به یک مطالبه نشوند، بلکه مساله اصلی آنها مهارت 
آموزی و کارآفرینی باشد.وی اضافه کرد: در چنین شرایطی است که می توانیم نقش 

واقعی تشکل ها و ارتباط بین کشاورزی سنتی و افق ها و چشم اندازهای روشن مورد نیاز 
برای آینده را به خوبی ببینیم.

استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه در حال حاضر تنها 2۰ 
درصد از جمعیت کشور در عرصه تولید محصول های کشاورزی فعالیت دارند و بقیه 

مصرف کننده به شمار می آیند، افزود: باید در این موازنه نامتعال، تعادل ایجاد شود.
وی گفت: در این خصوص پیشنهادهای مختلفی مطرح می شود که بخشی تغییر 
در الگوی کشت و همچنین کنار گذاشتن شیوه سنتی و دانش بنیان کردن کشاورزی و 
استفاده از علم روز برای ارتقای کیفیت این حوزه را مطرح می کنند، که همه این موارد 

خوب و کارساز می باشد.
سرمست با بیان اینکه چهار درصد جمعیت قم در روستاها زندگی می کنند، 
خاطرنشان کرد: حفظ جمعیت روستایی استان بسیار ارزشمند است و افزایش اعتبارهای 

موجود برای ارائه تسهیلات اشتغال روستایی نیز از اقدام های مهم محسوب می شود.
وی یادآور شد: در سفر اخیر معاون توسعه روستایی و مناطق محروم رئیس جمهوری 
به قم موضوع افزایش سهمیه اعتبارات روستایی استان ارائه و مقرر شد علاوه بر 2هزار 
میلیارد ریال فعلی، یک هزار میلیارد ریال دیگر نیز به استان تخصیص پیدا کند و معاونت 

هماهنگی امور اقتصادی استانداری نیز آن را پیگیری خواهد کرد.

استاندار قم:

تشکل های صنفی زمینه کارآفرینی مهندسان کشاورزی را فراهم کنند
نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

نامه وارده

شکایت مدعی العموم و ۲ هزار اهوازی از وزیر ارتباطات 
معاون امور فضای مجازی دادستان کل کشور از شکایت دو هزار نفر از مردم اهواز و دادستان کل 
کشور  از وزیر ارتباطات خبر داد.جواد جاویدنیا در گفت وگو با ایسنا در این باره گفت: تذکرات متعددی 
در رابطه با ضرورت اجرای قوانین و مصوبات کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه و اجرای دستورات 
قضائی به وزیر ارتباطات داده شد که علی رغم اجرای قانون، دستورات قضائی و مصوبات شورای عالی 
فضای مجازی بر هر مسئولی واجب و لازم است اما متأسفانه وزیر ارتباطات به هیچ کدام از این تذکرات 
تمکین نکردند.وی تصریح کرد: طرح شکایتی در این زمینه علیه وزیر ارتباطات دردادستانی تهران مطرح 
شده است. این طرح شکایت هم از سوی دادستان کل کشور و هم از سوی 2 هزار نفر از مردم اهواز بوده 
است.وی درباره علت شکایت مردم اهواز از وزیر ارتباطات گفت: مردم اهواز از وزیر ارتباطات بابت عدم 
ایجاد بستر امن و لازم برای فضای مجازی در کشور شکایت کردند و این شکایت هم به دلیل این است 
که تعدادی از جوانان جذب گروه های تکفیری شده و درنهایت حادثه تروریستی رژه نیروهای مسلح رخ 
داده و عزیزانشان شهید شدند؛ البته مردم اهواز هم از وزیر ارتباطات و هم مدیران اینستاگرام و تلگرام 
طرح شکایت کردند.جاویدنیا ادامه داد: پرونده وزیر ارتباطات در دادستانی تهران مطرح است و منتظر 

هستیم تا روند قضائی طی شود.

گریه نماینده بوشهر در مجلس 
نماینده مردم بوشهر در مجلس در جریان بررسی بندی از لایحه بودجه مربوط به اختصاص اعتبارات 
مالچ پاشی انتقادات تندی را به علی مطهری که ریاست جلسه را برعهده داشت وارد کرد و در پایان گریه 
کرد.در جلسه علنی نوبت عصر  دیروزدر جریان بررسی بندی از لایحه بودجه که مرتبط با اختصاص 
اعتبارات برای آسفالت معابر و راه ها و مالچ پاشی عبدالحمید خدری نماینده مردم بوشهر در مجلس به 
دنبال بیان شدن پیشنهادی در خصوص کاهش اعتبار مالچ پاشی تقاضای اخطار کرد، اما علی مطهری 
که ریاست جلسه علنی را برعهده داشت اخطار وی را وارد ندانست. پس از تصویب این پیشنهاد خدری 
در اخطاری انتقاداتی را نسبت به علی مطهری که ریاست جلسه را برعهده داشت وارد کرد.خدری 
خطاب به مطهری گفت: شما یا ادعا کنید که به عالم غیب وصل هستید یا هاله نور به شما سرایت کرده 
است. شما از کجا فهمیدید که اخطار من وارد نیست؟ اگر مرد عمل هستید یک هفته در خوزستان 
زندگی کنید و بعد قانون تصویب کنید.مطهری در پاسخ به وی بیان کرد: بنده متوجه شدم که اخطار 
شما با استناد به اصل پنجم و در خصوص محیط زیست خوزستان بود و آن را وارد ندانستم.سپس وی 

گریه کرد و تعدادی از نمایندگان در اطراف او تجمع کردند.

ورود سازمان بازرسی به موضوع گرانی گوشت 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور از ورود این سازمان به موضوع گرانی گوشت خبر داد.قاضی ناصر 
سراج در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با ورود سازمان بازرسی کل کشور به موضوع گرانی گوشت، اظهار 
کرد: فعلًا در این زمینه اقداماتی صورت گرفته است اما مطرح کردن آن در حال حاضر صلاح نیست.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور، عنوان کرد: مانند همه موارد در حال کار روی این موضوع نیز هستیم 
تا علت یابی کنیم و ببینیم موضوع کمبود چه بوده است. این کمبود در حالی است که دولت نسبت به 
سال گذشته گوشت بیشتری وارد کرده اما باز هم کمبود داریم که باید موضوع را بررسی کنیم و ببینیم 
علت چیست. نتیجه این بررسی هنوز مشخص نیست.وی در رابطه با ارائه گزارش پیرامون موضوع گرانی 
گوشت نیز، تاکید کرد: گزارش های ما محرمانه است و در صورت آمدن اسم فرد، حق نداریم آن را مطرح 

کنیم. کلیت همین هایی است که مطرح شد.

کنیا هم حساب ایرانی ها را مسدود کرد 
عضو کانون زنان بازرگان ایران گفت: تحریم ها باعث شده که مشکلاتی برای تاجران ایرانی به وجود 
آید و امکان معامله مستقیم برای بازرگانان ایرانی دیگر وجود نداشته باشد به طوری که اخیرا کنیا حساب 
بازرگانان ایرانی حتی آن هایی که از سال ها قبل در این کشور حضور داشتند را مسدود کرده است. لیلا 
فتحی تصریح کرد: با توجه به وضعیت موجود به نظر می رسد باید هر چه زودتر به سمت ارز دیجیتال 

برویم تا بتوانیم تحریم ها را دور بزنیم و به صادرات به افریقا ادامه بدهیم.

اعلام نرخ جدید دیه به فروردین 98 موکول شد 
رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس با اشاره به اینکه بنا بر مصوبه مجلس، نرخ دیه را هرسال 
رییس قوه تعیین و اعلام می کند، گفت: نرخ دیه سال ۱۳۹۸ نیز با توجه به افزایش قیمت شتر، گاو و 
گوسفند، پس از بررسی های کارشناسی در فروردین ماه اعلام می شود.اللهیار ملکشاهی رئیس کمیسیون 
حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی در گفت و گو با تسنیم در پاسخ به سوالی مبنی بر نحوه تعیین 
نرخ دیه سال ۱۳۹۸ با توجه به قیمت فزاینده شتر گاو و گوسفند گفت: مجلس اختیار تعیین نرخ دیه 

هر سال را به رئیس قوه قضاییه داده است.

قاسمی: تبعه فرانسوی بازداشت شده آزاد شد 
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت: یک تبعه فرانسه که به دلیل ورود غیر 
مجاز به ایران بازداشت شده بود، آزاد شد. بهرام قاسمی در پاسخ به پرسش ایرنا افزود: یک تبعه فرانسه 
که به دلیل ورود غیر مجاز به ایران بازداشت شده بود پس از طی مراحل قانونی و رفع سایر اتهامات در 
روزهای اخیر آزاد شد.وزیر خارجه فرانسه ازز بازداشت یک تبعه فرانسوی به دلیل امضای یک قرارداد 
غیرقانونی معدن خبر داده و گفته بود این فرانسوی در جزیره کیش بازداشت شده و پاریس برای حل 

این مساله با تهران در حال رایزنی است.

مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی آبفای قم خبر داد

۸ هزار حامی آب در مدارس قم فعال می شوند
مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم از انتخاب و معرفی ۸ هزار 

حامی آب در مدارس ابتدایی و متوسطه استان در سال تحصیلی جاری خبر داد.
محمد کربلایی ابراهیمی با اشاره به اقلیم کم باران کشور و کمبود منابع آبی و مشکلات تأمین آب 
در بیشتر مناطق کشور و چالش های موجود اظهار داشت: در این راستا ضرورت تبیین اهمیت و جایگاه 
آب، لزوم پاسداشت و صیانت و صرفه جویی در مصرف این مایع گران بها در بین دانش آموزان یکی از 

مهم ترین اهداف بلندمدت روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب قم است.
وی با بیان اینکه شرکت آب و فاضلاب طی 2 دهه گذشته اقدام به انجام فعالیت های فرهنگی 
ترویجی مختلف از جمله اقدامات فرهنگی مشارکتی با آموزش و پرورش کرده است گفت: از جمله 
این اقدامات می توان به اجرای طرح بزرگ حامیان آب در مدارس ابتدایی استان اشاره کرد.مدیر روابط 
عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان با بیان اینکه در سال جاری برای نخستین بار 
انتخاب حامیان آب علاوه بر مدارس ابتدایی در مدارس متوسطه نیز انجام می شود، گفت: این طرح 
در سال تحصیلی ۹۷-۹۸ در ۷۵۰ مدرسه اجرا و طی آن ۴۵۰۰ حامی آب در مدارس ابتدایی و 
۳۵۰۰ حامی آب در مدارس متوسطه انتخاب و معرفی می شوند که اجرای طرح در مدارس ابتدایی به 
پایان رسیده است.وی نصب مطالب آموزشی بر روی تابلوی اعلانات مدارس، بررسی وضعیت شیرآلات 
مدرسه، ارائه مطالب و نکات آموزشی به دانش آموزان، نظارت بر آبخوری ها، توصیه و هشدارهای 
صرفه جویی به دانش آموزان، برپایی نمایشگاه های دوستی با آب همچون نقاشی، کاردستی، روزنامه 
دیواری و… را از جمله شرح وظایف حامیان آب در مدارس برشمرد و گفت: در پایان این طرح پس از 

ارزیابی، از حامیان و مدارس فعال در این طرح قدردانی می شود.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد

 انهدام 7 باند سرقت در قم 
رئیس پلیس آگاهی استان قم گفت: ۷ باند سرقت را در طول یک ماه اخیر با ۳۳ نفر عضو در استان 

منهدم کردیم. 
احمد کرمی ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه استان قم با اشاره به انهدام باندهای سرقت 
در استان اظهار کرد: ۷ باند سرقت را در طول یک ماه اخیر با ۳۳ نفر عضو در قم منهدم کردیم که این 
باندها ۱۰ میلیارد تومان سرقت داشتند و در استان های مرکزی و غربی فعالیت می کردند.وی ادامه داد: 
دستگیری ها در زمینه قاچاق کالا در استان قم ۴۷ درصد افزایش داشته است. همچنین رشد ۳2۷ 
درصدی ارزش کالاهای قاچاق کشف شده در استان را شاهد بودیم، البته این مساله به معنای افزایش 
قاچاق در قم نیست.رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: در یک ماه اخیر که طرح ویژه داشتیم، ۱۴ 
محموله دام قاچاق به ارزش دو میلیارد و ۶۶۷ میلیون تومان را در استان کشف کردیم و جلوی قاچاق 
این محموله ها را گرفتیم.وی خاطرنشان کرد: یک باند پیچیده سرقت به عنف که فعالیت زیادی در قم 
داشت را منهدم کردیم، اعضای این باند شامل سه مرد و یک زن در منطقه پردیسان دستگیر شدند و 

این افراد در مناطقی همچون شهریار هم فعالیت داشتند.
 

درخواست اهالی بلوار امین و شهید صدوقی از رئیس سازمان صنعت ، معدن وتجارت استان قم

نانوایی نیاز منطقه است؛ موانع فعالیت آن را برطرف کنید
جمعی از اهالی منطقه های بلوار امین، شهید صدوقی و بوعلی  با ارسال استشهادیه ای خطاب به 
رئیس سازمان صنعت و معدن که نسخه ای از آن در اختیار روزنامه ایمان قرار گرفته است خواستار رفع 

موانع فعالیت نانوایی سنگگ در این منطقه شدند.
در این استشهادیه آمده است: این نامه به تقاضای اهالی منطقه های بلوار امین، شهید صدوقی و 

بوعلی در خصوص پابرجایی یک باب نانوایی تازه دایر شده می باشد.
در ادامه این استشهادیه که به امضای تعداد قابل توجهی از اهالی این مناطق رسیده، تصریح شده 
است: گرچه قوت غالب مردم نان است متاسفانه در این مناطق نانوایی نزدیک و در دسترس برای مردم 

مناطق مذکور وجود ندارد و مردم مجبور به خرید نان های بسته بندی و یا منجمد می باشند.
راه اندازی این نانوایی باعث دسترسی آسان و رضایتمندی مردم چهار منطقه بلوار امین انتهای کوچه 
۱۰ ، سالاریه انتهای کوچه 2 ، شهید صدوقی کوچه ۷ و بوعلی انتهای کوچه ۷ شد که متاسفانه به 
دلایلی مبنی بر کم بودن فضای فیزیکی این واحد صنفی، از فعالیت آن ممانعت به عمل آمده است 
این در حالی است که این واحد نوساز و دارای ۱۳۵ متر مساحت در سه طبقه می باشد که ۱۷ متر 
زیرزمین برای محل نگهداری آرد، ۵۳ متر همکف و ۶۵ متر فوقانی برای استراحت و نگهداری ملزومات 

نانوایی می باشد.
در بخش پایانی این استشهادیه آمده است : از مهندس سیجانی رئیس سازمان صنعت معدن و 
تجارت استان قم تقاضای رفع موانع ایجاد شده و راه اندازی مجدد فعالیت این واحد نانوایی را داریم تا 

مشکلات تامین آسان نان مصرفی مردم این مناطق حل شود.
این در حالی است که کمیسیون بازرسی و رسیدگی به شکایات اتاق اصناف استان قم نیز در بازرسی 
از محل مورد نظر به نیاز این منطقه به یک واحد نانوایی صحه گذاشته و نیاز آن را ضروری دانسته است.
جمعی از اهالی منطقه های بلوار امین، شهید صدوقی و بوعلی

اینبار، ساحل خوار!!! کاریکاتور

سجاد جعفری

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری خبر داد

هوشمندسازی ناوگان اتوبوسرانی قم
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: قرارداد هوشمندسازی 
خطوط اتوبوسرانی منعقد شده و به زودی تمام خطوط اتوبوسرانی شهر وارد 

مدار هوشمندسازی می شوند.
قم  اتوبوسرانی  خطوط  از  خط   2 تاکنون  افزود:  ذاکریان  عباس 
هوشمندسازی و این سامانه در ۱۵۰ ایستگاه اتوبوس نصب شده و تجهیزات 
هوشمندسازی در سایر خطوط نیز در حال نصب است.وی اضافه کرد: در 
این طرح تابلوهای ال ای دی در ایستگاه های اتوبوس نصب می شود و 
زمان رسیدن اتوبوس بعدی به ایستگاه را برای شهروندان نمایش می دهد.

وی ادامه داد: در همین راستا، سامانه هایی نیز در داخل اتوبوس نصب 
می شود که قبل از رسیدن اتوبوس به ایستگاه، از طریق نمایش نام و 
همچنین پخش صدا شهروندان را نسبت به نام ایستگاه مطلع می کند.

ذاکریان خاطرنشان کرد: تابلوی ایستگاه های اتوبوس با 2 ماه تاخیر راه 
اندازی می شود، زیرا اطلاعات باید 2 ماه ذخیره شود تا به صورت هوشمند 
اطلاع رسانی صورت گیرد.وی خاطرنشان کرد: عمر ناوگان اتوبوسرانی قم 
به سن فرسودگی رسیده است و آخرین بار ۱۰ سال پیش بود که با یارانه 
دولت اتوبوس خریداری و به بخش خصوصی واگذار شد.وی ادامه داد: سال 
گذشته ۵۰ اتوبوس خریداری و به مجموعه ناوگان اتوبوسرانی قم اضافه شد 
و امسال نیز قرارداد خرید 2۳ اتوبوس منعقد شده که تاکنون ۶ دستگاه 
تحویل شهرداری شده و مابقی هم در تعهد شرکت مربوطه است.معاون 
شهردار قم گفت: مناقصه خرید ۵۰ دستگاه جدید نیز برگزار شد که به دلیل 
نوسانات قیمت ارز شرکت های تولید کننده اتوبوس در این مناقصه حاضر 
نشدند، ولی تلاش می کنیم تا بتوانیم با راهکار و روش جدیدتری این کار 
انجام شود.وی افزود: خرید 2۰۰ دستگاه اتوبوس نیز در دستور کار شهرداری 
قم است و به محض این که مقدمات قانونی صورت پذیرد، این اتوبوس ها 
خریداری می شود.در حال حاضر حدود ۳۵۰ دستگاه اتوبوس درون شهری 

در شهر قم تردد دارد.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد

جمع آوری لوازم مازاد شهروندان
 برای اهدا به نیازمندان

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از جمع آوری لوازم 
مازاد شهروندان برای اهدا به نیازمندان خبر داد.

سید عبدالله میرابراهیمی با اعلام این خبر گفت: این طرح به همت 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم و با همکاری اداره کل بهزیستی 
استان برگزار می شود.وی با اشاره به اجرای طرح معنوی احسان ماندگار 
در آخر هر سال افزود: شرکت در طرح انسان دوستانه هبه، جلوگیری از 
انباشت غیر ضروری اجناس بلااستفاده و ترویج فرهنگ باز استفاده، از 
اهداف این طرح می باشد.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
قم طریقه شرکت در طرح را مورد توجه قرار داد و اذعان داشت: شهروندان 
برای شرکت در طرح معنوی احسان ماندگار با سامانه مدیریت شهری 
۱۳۷ تماس بگیرند تا آدرس و نوع کالای اهدایی ثبت گردد.میرابراهیمی 
افزود: بعد از ثبت آدرس و نوع کالا توسط سامانه ۱۳۷شهرداری قم، آدرس 
ثبت شده شهروند توسط کاربر سامانه مدیریت شهری۱۳۷در اختیار اداره 
کل بهزیستی استان قرار می گیرد و کارشناس ارزیاب بهزیستی جهت 
تهیه فرم اهدای کالا به آدرس مراجعه می نماید و ظرف مدت ۷2 ساعت 
خودروی جمع آوری کالا به آدرس اعلامی شهروندان مراجعه می نماید.وی 
اذعان داشت: کالاهای جمع آوری شده توسط اداره کل بهزیستی استان 
به مددجویان تحت پوشش این اداره کل اهدا می شود.مدیرعامل سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم زمان اجرای  این طرح را  از ابتدای اسفندماه 

تا2۰اسفندماه اعلام کرد.

سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

پایانه مسافربری فدک احداث می شود
سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: پایانه 

مسافربری فدک جزو پروژه های سال ۹۸ و از طرح های اصلی ما است.
رضا پوریافر با اشاره به طرح ایجاد پایانه مسافربری در جنب بوستان 
فدک اظهار کرد: این طرح، جزو پروژه های سال ۹۸ است تا یک سالن 
انتظار خوب، در فضایی مناسب و به صورت شیشه ای داشته باشیم.وی ادامه 
داد: در حال حاضر فضا و امکانات برای مسافرین در جنب بوستان فدک 
وجود دارد، اما باید وضعیت مطلوب تری باشد و امکاناتی اعم از نمازخانه، 
سالن انتظار مجهز، غرفه های مناسب برای صدور بلیت و همچنین استقرار 
شرکت ها و … در آن تعبیه شود.سرپرست سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم تصریح کرد: باید امکانات لازم در پایانه فدک در نظر گرفته 
شود تا اتوبوس هایی که به سمت اراک، اصفهان و دیگر شهرهای جنوبی 
می روند، جایگاه خوبی داشته باشند و ساماندهی مناسبی برای تردد آنها 
صورت بگیرد.پوریافر یادآور شد: پایانه های فدک و ۷2 تن دو پایانه اصلی 
ما محسوب می شود و سعی داریم با انجام پیگیری های لازم و در قالب 
یک طرح خوب، نظم و نظاف بهتری در این مکان ها داشته باشیم تا رفت 
و آمد مسافرین و تردد اتوبوس ها و سواری ها تسهیل شود.وی درباره زمان 
احداث پایانه فدک گفت: امکان دارد در ورودی بوستان فدک اصلاحاتی 
صورت بگیرد که منتظر انجام این کار هستیم تا پس از آن برای ایجاد 

پایانه اقدام کنیم.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم :

خط تاکسی چهارمردان، پردیسان 
راه اندازی شد

مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم 
گفت: برای تسهیل در رفت و آمد شهروندان به پردیسان، ایستگاه تاکسی 
جدیدی در مرکز شهر راه اندازی کردیم.مرتضی عزتی درباره فعالیت سازمان 
تاکسیرانی شهرداری قم در شهرک پردیسان اظهار کرد: تا دو سال قبل 
حدود ۸۰ دستگاه تاکسی در مسیر حرم مطهر و هسته مرکزی شهر 
به پردیسان وجود داشت، اما الان تعداد تاکسی ها در این خط به حدود 
22۰ دستگاه رسیده است.وی با اشاره به ایستگاه های تاکسی سطح شهر 
به پردیسان اذعان کرد: ۱۵۰ دستگاه تاکسی ون و ۷۰ دستگاه تاکسی 
سواری، شهروندان را از سه ایستگاه خیابان ارم)مقابل شبستان(، میدان 
مطهری و میدان جانبازان به پردیسان منتقل می کنند.مدیرعامل سازمان 
نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم تصریح کرد: اخیرا سرویس 
جدیدی از تقاطع خیابان انقلاب)چهارمردان(- بلوار عمار یاسر راه اندازی 
کردیم که تاکسی ها از طریق بلوار مرجعیت وارد هزاره پردیسان می شوند 
و تا دانشگاه های شهاب دانش و پیام نور ادامه مسیر می دهند.عزتی عنوان 
کرد: استقبال مردم به جهت پراکندگی سکونت در شهرک پردیسان از 
این سرویس جدید مناسب نبوده، اما سعی داریم با اطلاع رسانی بیشتر در 
افزایش استقبال شهروندان از تاکسی های این مسیر اقداماتی انجام دهیم.

وی یادآور شد: فعالیت حدود 22۰ دستگاه تاکسی ون و سواری در مسیر 
مرکز شهر به پردیسان، رضایت شهروندان را تامین کرده است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم مطرح کرد

دیوارنگاری با موضوع انقلاب اسلامی 
در جشن های چله سرو

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: دیوارنگاری با 
موضوع انقلاب اسلامی در جشن های چله سرو که تا پایان سال به اتمام 
می رسد هم محیط شهر را زیبا می کند هم به فرهنگ سازی در حوزه 

انقلاب کمک می کند.
ابوالقاسم مقیمی  با بیان اینکه دیوارنگاره های شهری، بخشی از جشنواره 
چله سرو است، اظهار کرد: این بخش جشنواره چله سرو با کمک مجموعه 
سازمان زیباسازی، شامل ترمیم و ایجاد دیوارنگاره هایی با موضوع انقلاب 
اسلامی در سطح شهر است. تاکنون برخی از این دیوارنگاری ها به اتمام 
رسیده است و امید است تا پایان سال تمام نقاشی ها و دیوارنگاری ها به پایان 
برسد.وی در ادامه گفت: این فعالیت هم محیط شهر را زیبا می کند و هم در 

حوزه انقلاب اسلامی فرهنگ ساز خواهد بود.

اخبــار

فرمانده انتظامی استان قم  اولویت های 
پلیس این استان را در سال ۹۸ تشریح کرد.

سردار عبدالرضا آقاخانی روز یکشنبه در 
گفت و گو با خبرنگاران، بیشترین جرم در 
فضای مجازی را مربوط به مسائل اقتصادی 
دانست و تاکید کرد: بحث پیشگیری و 
برخورد با متخلفان جرایم سایبری در سال 
۹۸ از مهمترین اولویت های پلیس قم 

محسوب می شود.
وی همچنین، مقابله با سرقت در استان 
قم را از دیگر اولویت های پلیس در سال 
آینده برشمرد و گفت: اقدام های خوبی در 
مساله پیشگیری از سرقت در سال جاری 
انجام شده است و از ابتدای مهرماه امسال تا 
پایان بهمن ماه، مجموعه سرقت ها در این 

استان 2۰ درصد کاهش یافته است.
وی از ساماندهی امور ترافیکی با اقدام 
های پلیسی و افزایش ایستگاه های پلیس 
راهور به عنوان یکی دیگر از اولویت های 
پلیس در سال ۹۸ یاد کرد و افزود: حضور 
پلیس در نقاطی که آمد و شد بیشتری 
است پررنگ تر خواهد شد و برای کاهش 
تصادف ها درصدد رفع نقاط حادثه خیز 
هستیم. به گفته آقاخانی، ارتقای امنیت 
اخلاقی شهر قم با توجه به دغدغه علما، 
مردم و مسئولان در این زمینه، پاکسازی 
محله ها از وجود معتادان متجاهر، پاکسازی 
کانون های جرم به خصوص در حاشیه 
شهر و آموزش همگانی در محافل مردمی 
و مساجد از دیگر اولویت های پلیس قم در 

سال آینده به شمار می آید.
وی با تاکید بر مقابله با توزیع کنندگان 
خرد مواد مخدر در قم گفت: پلیس قم در 
سال جاری در شناسایی و انهدام شبکه های 
توزیع مواد مخدر توفیق های خوبی کسب 
کرد و انشاالله در سال آینده پاکسازی محله 

های قم با قوت بیشتری انجام می شود.
قاطع  برخورد  اینکه  به  اشاره  با  وی 
ارز، نظارت بیشتر بر اماکن و  با دلالان 
فروشگاه های بزرگ تجاری، ساماندهی 
مسافرخانه ها و برخورد با متخلفان در 
این زمینه و پلمپ قهوه خانه های غیر 
مجاز در سطح شهر از دیگر اولویت های 
پلیس قم در سال ۹۸ محسوب می شود، 
افزود: متاسفانه شاهد رشد قارچ گونه قهوه 
خانه های غیرمجاز در قم هستیم که خود 
معضلی شده است و این اماکن با همکاری 

سایر اداره ها پلمپ خواهد شد.
آقاخانی، از توسعه طرح های عمرانی به 
عنوان یکی دیگر از اولویت های پلیس قم 
در سال آینده خبر داد و گفت: 22 طرح 
عمرانی در سال ۹۸ کلنگ زنی می شود و 
2 طرح نیز شامل ستاد فرماندهی انتظامی 
شهرستان قم و پایگاه دوم پلیس آگاهی 
بزودی در این شهر به بهره برداری می 
رسد.وی با بیان این که ساماندهی و سرعت 
بخشیدن به خدمات قضایی در کلانتری ها 
و پاسگاه ها در دستور کار پلیس قم قرار 
گرفته است افزود: با این اقدام مردم بدون 
دغدغه و در کمترین زمان مسائل قضایی 

خود را پیگیری خواهند کرد.
به گفته وی، استقرار روسای پلیس های 
تخصصی قم در مصلای نماز جمعه تحت 
عنوان خدمتگزار پاسخگو، برنامه ریزی 

جهت تعامل بیشتر با اصحاب رسانه و گفت 
و گوی پلیس با جوانان در مساجد، محله 
ها و مراکز آموزشی نیز از جمله اقدام هایی 

است که در سال آینده اجرایی می شود.
آقاخانی اضافه کرد: راه اندازی سفیران 
آموزش نیز از جمله اقدام هایی است که 
آینده  سال  در  قم  راهور  پلیس  توسط 
اجرایی می شود و این سفیران با حضور 
در محافل مردمی و مراکز آموزشی، در 
تصادف  از  پیشگیری  مباحث  خصوص 
ها و رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی، 

سخنرانی می کنند.
فرمانده انتظامی قم در بخش دیگری 
از سخنان خود با بیان این که طی یکماه 
اخیر، هفت باند سرقت در قم منهدم شده 
است گفت: ارزش ریالی کشفیات کالاهای 
مسروقه، ۱۰۰ میلیارد ریال است و ۳۳ تن 

نیز در این رابطه دستگیر شدند.
آقاخانی ادامه داد: ۱۴ محموله قاچاق 
قم نیز در این مدت در استان کشف شد 
که ۶۸۱ راس دام سبک و ۶۷ راس دام 
سنگین به ارزش بیش از 2۶ میلیارد ریال 

توقیف شد.
وی در پایان از انهدام یک باند پیچیده 
سرقت در منطقه پردیسان قم خبر داد و 
گفت: اعضای این باند شامل چهار تن که 
نیز  زورگیری  به  اقدام  بر سرقت،  علاوه 
می کردند با اقدام های خوب فرماندهی 
انتظامی شهرستان قم شناسایی و دستگیر 

شدند.

فرمانده انتظامی استان قم  تشریح کرد 

اولویت های پلیس  قم در سال آینده


